
عضو شورای اسلامی شهر قم خواستارشد:

استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان 
در افزایش کیفیت خدمات شهری

مهم ترین  از  یکی  شهری،  مدیریت  حوزه  گفت:  قم  شهر  اسلامی  شورای  عضو 
عرصه هایی بوده که شرکت های دانش بنیان و استارت آپ ها می توانند به نقش آفرینی 

بپردازند و با خلاقیت باعث افزایش کیفیت خدمات به شهر و شهروندان شوند.
معصومه آمره با اشاره به تأکیدات رهبر معظم انقلاب در استفاده مناسب از نخبگان در 
عرصه های مختلف و خاصه در سال جاری توجه ویژه به ظرفیت شرکت های دانش بنیان، 
اظهار داشت: حوزه مدیریت شهری، یکی از مهم ترین عرصه هایی بوده که شرکت های 
دانش بنیان و استارت آپ ها می توانند به نقش آفرینی پرداخته و با خلاقیت باعث افزایش 
کیفیت خدمات به شهر و شهروندان شوند. وی با بیان اینکه حوزه حمل ونقل و پسماند، 
عرصه بزرگی برای استارت آپ ها در حوزه فعالیت های شهری است، ابراز کرد: این موارد 
از مسائل اساسی شهر است که در این حوزه از شرکت های دانش بنیان می توان استقبال 
کرد. عضو شورای اسلامی شهر قم افزود: به طور مثال استقرار خانه های خلاقیت و نوآوری 
در فرهنگسراها از طرف شهرداری برای کمک به این شرکت ها می تواند انجام گیرد و علاوه 

بر این، چنین اقداماتی سبب می شود تا سازمان های شهرداری هم چابک تر شوند.
وی با تأکید بر توجه به عمق نگاه رهبری در نامگذاری های شعار سال، گفت: توجه 
به شعار سال نباید تنها در حد شعار و اقدامات تبلیغاتی در دستگاه ها باشد؛ امیدواریم 
اقدامات مدیریت شهری و شورای شهر در بهره گیری از ظرفیت شرکت های دانش بنیان 

به نحو احسن و در واقعیت و در جهت اشتغال زایی پایدار و ایجاد قدرت در کشور باشد.
آمره با اشاره به آمادگی شورای اسلامی شهر در انجام این مهم، تصریح کرد: مدیریت 
شهری قم باید به صورت جدی در این عرصه ورود کند و توانایی موجود را به میدان آورده تا 
بتواند در این موقعیت تاریخی مهم از انقلاب اسلامی، کارنامه ای روشن و قابل دفاعی را در 

جایگاه مهم و تأثیرگذاری که در اختیار داشته از خود به یادگار بگذارد.

 مدیر روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم  خبرداد:

تداوم آلودگی هوای قم 
مدیر روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: وضعیت هوای 

شهر قم با افزایش میزان گرد و غبار در وضعیت ناسالم برای عموم مردم قرار گرفته است. 
سید محمد رضا بهشتی پور افزود: روزشنبه همچون روزجمعه همراه با ورود توده عظیم 
گرد و غبار از غرب کشور، میزان گرد و غبار در شهر قم نیز به شدت افزایش پیدا کرده و 

شاخص کیفیت هوا ۱۶۰ بوده و در وضعیت ناسالم برای عموم مردم قرار دارد.
وی با بیان اینکه بر اساس پیش بینی اداره کل هواشناسی، وضعیت آلودگی هوا تا 
روزیکشنبه با کاهش شدت ادامه خواهد داشت، خاطرنشان کرد: در وضعیت کنونی 
هوای شهر قم، همشهریان به ویژه کودکان و سالمندان و افراد بیمار نباید در فضای باز 
قرار گرفته و فعالیت کنند. مدیر روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان 
قم با اشاره به بارش حداقلی در سال گذشته و خشکسالی های مستمر، بروز پدیده گرد 
و غبار در روزهای گرم سال را بسیار محتمل دانست و گفت: حدود ۳۰۰ هزار هکتار یعنی 
حدود یک سوم مساحت استان به کانون های گرد و غبار تبدیل شده است. وی در پایان 
بر ضرورت تأمین حقابه های زیست محیطی استان قم و توجه هرچه بیشتر مسؤولان به 
معضل گرد و غبار در مرکز کشور اشاره و تصریح کرد: مساله گرد و غبار در قم در صورت 

ادامه روند کنونی به یک بحران زیست محیطی مبدل می شود.
 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم :

عملیات احداث شبکه فاضلاب شرق قم
 از شهریور شروع می شود 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب  استان قم از آغاز عملیات ساخت شبکه فاضلاب شرق 
قم از شهریور امسال خبر داد. حسن بختیاری در حاشیه جلسه آب و فاضلاب استان که 
با حضور استاندار برگزار شد، گفت: عملیات شبکه فاضلاب شرق شهر قم شامل محدوده 
۵۶۰ هکتاری پردیسان، انسجام، پانزده خرداد و خیابان شهید کریمی، نیمه نخست 
امسال آغاز می شود. وی افزود: تکمیل این عملیات که برای آن ۴۰۰ میلیارد تومان لازم 
است، به دلیل گستردگی نیاز به یک زمان حداقل دو ساله دارد. همچنین در این جلسه 
گزارشی از اولویت ها و اقدامات شرکت آبفا بیان و در خصوص موارد رفع مشکلات فاضلاب 

مناطق پرتراکم بحث و تبادل نظر شد.

استکبار جهانی و سیاست 
تفرقه اندازی

 از دوران کهن، به سیاست انگلیسی ها گفته می شد : " تفرقه 
بینداز و حکومت کن". امروز نیز سیاست قدرتمندان مستکبر 
و مادی جهان همین است . امریکا و انگلیس و رژیم غاصب 

صهیونیستی و هم پیاله ای ها و نوکران آنان همین سیاست را پی می گیرند و هدفشان در تمامی 
طرح ها و برنامه ها اختلاف اندازی بین مسلمانان و امت اسلامی است.

حضرت امام خمینی )ره(، این دانشمند و دشمن شناس حکیم، در تاریخ ۱۱ اسفند ۱۳۵۷ 
فرمودند: دشمن ها در کمین شما هستند، در کمین ملت ما هستند. دشمن ها حالا فهمیدند 
که وحدتی که در ایران پیدا شده است، آن ها را شکست داد ... الآن درصدد این اند که شماها را 

متفرق کنند، از هم جدا کنند.
طرح اختلاف و تفرقه اندازی بین ملت ایران ، و بین مسلمان ها، و بین شیعه و سنی، از همان 
روزهای پیروزی انقلاب اسلامی ایران شدت گرفت و امروز نیز پیچیده تر و شگفت آورتر ادامه دارد.

حضرت امام خامنه ای عزیز هم در تاریخ ۲۷ آذر ۱۳۹۵ فرمودند: امروز نگاه دستگاه استکبار 
و استعمار به دنیای اسلام این است که سعی کند دنیای اسلام را هر چه بیشتر از وحدت خود 

دور کند.
ایشان در تاریخ ۱۵ آذر ۱۳۹۵ نیز فرمودند: امروز پول هایی که خرج می شود برای ایجاد 
اختلاف بین مذاهب اسلامی و بین شیعه و سنی، اگر تشریح بشود برای مردم، واقعا مردم تعجب 
خواهند کرد که این همه کار می شود برای این که دو نفر مسلمان که یکی سنی یا یکی شیعه 
است، پهلوی همدیگر ننشینند، با هم حرف نزنند ، با هم قهر باشند. با هم دشمن باشند . علیه 

هم سلاح بکشند.
دو نفر از نومحافظه کاران امریکا؛ توماس فرید من و مایکل لدین، به دولتمردان خود گفتند: 
دنیای غرب اگر به امنیت آتی خود می اندیشد، باید از هیچ تلاشی برای جلوگیری از یکپارچگی 

مسلمانان دریغ نکند .
غربی ها در همین راستا، هزارها شبکه و گروه های فضای مجازی و رسانه را فعال کرده اند، تا در 

جهان امروز هدف اختلاف افکنی بین مسلمانان را پی بگیرند.
سران استکبار با دستوراتی که به رسانه های خود ابلاغ کردند، سازماندهی گسترده ای برای 

مقابله با وحدت جهان اسلام انجام شد.
این جنگ رسانه ای، در نوع خود پیچیده و شگفت آور است.

در سال ۱۳۹۳ و هم چنین در سال ۱۳۹۵ در فضای مجازی استان یزد، برای تفرقه اندازی، خبر 
دروغی را منتشر کردند: تجاوز یک تبعه خارجی به یک زن در یزد!!

همین شایعه در سال ۱۴۰۱ در قشم منتشر شد: تجاوز چند تبعه خارجی به یک خانم قشمی!!!
در کیش هم به دروغ، نشر دادند: تجاوز ۲۵ جوان افغانی به یک دختر ایرانی در جزیره کیش و 

قتل وی توسط آنان!!!!
همه این شایعات، به قصد ایجاد تشویش در اذهان و افکار عمومی، از سوی معاندین و دشمنان 
قسم خورده ملت ایران و انقلاب اسلامی، در راستای جدایی بین ایران و افغانستان و سنی و شیعه 

بود.
در اسفند ۱۳۹۹ نیز روزنامه ترکیه، از مذهب شیعه به عنوان یک مذهب انحرافی یاد کرد.

همه این نمونه ها، برگی از خروارها توطئه امریکا و ایادی اش علیه وحدت جهان اسلام و اختلاف 
اندازی بین شیعه و سنی است.

در شهریور ماه ۱۴۰۰، سردار قاآنی؛ فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
مجلس شورای اسلامی هشدار داد: نقشه امریکا این است که ایران را با جهان اهل سنت درگیر 

کند.
در روزهای آغازین سال ۱۴۰۱ ، فضای مجازی کشور را علیه مهاجران افغانستانی پر کردند! و 

جریان افغانی هراسی را در ایران و ماجرای ایرانی هراسی را در افغانستان کلید زدند!!!
در ساعت ۲۰:۵۰ دقیقه شامگاه شنبه ۱۳ فروردین ۱۴۰۱، معاندان و دشمنان، با طراحی ای 
پیچیده، در حوزه علمیه محله چای بوئین گنبد کاووس، دو طلبه سنی مذهب، به نام آقایان پژمان 

و خوجه را با سلاح گرم به شهادت رساندند!!!
در ساعت ۱۴ روز سه شنبه ۱۶ فروردین ۱۴۰۱ نیز ، یک نفر داعشی و تکفیری، به نام عبداللطیف 
مرادی، سه روحانی جهادی به نام آقایان اصلانی، پاکدامن و دارایی را در صحن پیامبر اعظم )ص(، 

در حرم رضوی با چاقو مجروح کرد و حجه الاسلام محمد اصلانی و دارایی  را به شهادت رساند!!!
همزمان حوادث متعددی را در مشهد، و کشورهای پاکستان و افغانستان به وجود آوردند و وحدت 

ملت ایران و وحدت شیعه و سنی را نشانه رفتند!
به یقین، اتاق فکر تمامی این طرح ها و عملیاتی کردن همه این فتنه ها، در امریکاست.

امریکای شکست خورده در منطقه، و در ایران و عراق و سوریه و لبنان و یمن و افغانستان، و 
امریکای رو به افول از قدرت وحدت مسلمانان جهان، امروز به دنبال فتنه ای پیچیده و حساب 

شده در ایران و جهان اسلام است.
آنان قصد دارند با این حرکت های مرموزانه، هر توطئه و جنایتی را به گردن شیعه یا سنی بیندازند 

و تخم تفرقه بپاشند.
باید در مقابل این جریان های طراحی شده استکبار، بیدار و هوشیار بود.

باید مردم و مسئولین، با دقت و درایت، میدان فتنه را نظاره کنند و با افشاگری طرح خائنانه سران 
کاخ سفید و صهیونیست ها، و با حضور جدی در صحنه، مانع تحقق نقشه مرموزانه دشمن بشوند.
امروز بیش از همیشه به وحدت نیاز داریم. به ریسمان الهی چنگ بزنیم. گوش به فرمان ولایت 
باشیم، و بدانیم این فتنه نیز؛ چون فتنه های دیروز با هوشیاری ملت ایران و مسلمانان جهان، 

خنثی خواهد شد.
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نگاهی به وضعیت و ظرفیت گردشگری قم؛

»نگین گردشگری مذهبی« 
نیازمند رویکردی متفاوت

مدیر روابط عمومی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س(:

 تعاملات فرهنگی آستان بانوی کرامت و شهرداری قم افزایش می یابد

حرم  مانند  مذهبی  جاذبه های  از  قم  شهر  برخورداری 
حضرت معصومه )س( و مسجد مقدس جمکران این شهر 
و  مذهبی  گردشگری  محورهای  مهم ترین  از  یکی  به  را 
زیارتی کشور تبدیل کرده است. به عبارتی شهر قم یکی از 

مهم ترین پایگاه های مذهبی جهان تشیع است که از آن به 
عنوان »نگین گردشگری مذهبی کشور« یاد می شود و این 
ظرفیت می تواند محور اصلی توسعه استان قرار گیرد. در 
دل شهر کریمه اهل بیت )ع( کارکردهای مذهبی؛ فرهنگی و 
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مدیر منطقه یک شهرداری قم :

رفع مشکلات محله دروازه ری نیازمند 
بودجه های ویژه است
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معاون فرهنگی و اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

نجات عقاب 10 میلیاردی از چنگال صیاد غیرمجاز

گردشگری روستایی جاذبه ای مطلوب اما مغفول در قم

بافت  به  توجه  با  گفت:  قم  شهرداری  یک  منطقه  مدیر 
زیادی  مشکلات  کم عرض،  بسیار  کوچه های  و  فرسوده 
برای اهالی به وجود آمده که در این زمینه نیاز است که یک 
توجه استانی و ملی به این محدوده شود و مقامات مسئول 

موردنیاز  دولتی  خاص  بودجه های  بیشتر  رایزنی های  با 
بازسازی این محلات را جذب کنند. مجید محمدرضاخانی 
در بازدید از محله دروازه ری، با تأکید بر لزوم ایجاد فضای 
اظهار داشت:  به ویژه جوانان  و  برای شهروندان  نشاط آور 

 

رئیس اداره توسعه مهندسی و نظارت بر مقررات ملی ساختمان راه و شهرسازی 
استان قم گفت: هرگونه ساخت و ساز بدون رعایت مقررات ملی ساختمان و 
ضوابط شهرسازی تخلف محسوب می شود و بر همین اساس در سال ۱۴۰۰ 
و  اقدامات  خصوص  در  اسدی  اسماعیل  شد.  صادر  پروژه   ۸۰ توقف  دستور 
عملکرد واحد نظارت عالیه)ماده ۳۵( در سال۱۴۰۰ بیان کرد: در سال گذشته 
واحد نظارت عالیه از ساختمان های سطح شهر و استان قم بازدید مستمر به عمل 
آورده اند و بنا به گزارش های ارسالی ۸۰ پروژه به دلیل تخلف در ساخت و ساز و 

یک مقام مسئول در اداره کل راه و شهرسازی استان قم  خبرداد:
توقف ۸0 پروژه به دلیل تخلف از مقررات ملی ساختمان

4

نایب رئیس هیئت مدیره شرکت مخابرات ایران:
قم در شاخص های مختلف

 جزو پنج استان برتر کشور است
نایب رئیس هیئت مدیره شرکت 
مخابرات ایــران  گفت: بــا در نظر 
گرفتــن شــاخص هــای مختلف، 
استان قم جزو ۵ استان برتر کشور 
از لحــاظ زیرســاخت ها و خدمات 
مخابراتــی محســوب می شــود. 
سیداسدالله دهناد، اظهار کرد: در 
حال حاضــر ۱۷۵ هزار کیلومتر از 
2شهر قم مجهز به فیبرنوری است 

رئیس سازمان انرژی اتمی: 
سند راهبردی هسته ای برای افق 

بیست ساله تهیه شده است
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مسعود پزشکیان:
تغییر کابینه بدون تغییر نگاه ها 

مشکلات را حل نخواهد کرد
 رئیــس ســازمان انــرژی اتمــی 
گفــت :  همزمــان انتظــار داریم با 
سیاســت شــفاف ســازی صورت 
گرفتــه ایــن نهــاد بین المللی نیز 
نســبت به اجرای وظایــف قانونی 
خود متعهد باشد و بیش از این در 
مقابــل زیاده خواهی ها و فشــارها 
و عملیات مخرب دشــمنان ملت 
ندهــد.  نشــان  وادادگــی  ایــران 

 نماینــده مــردم تبریــز در 
مجلس، گفت: در داخل باید 
وحــدت، انســجام و تعامل را 
افزایــش دهیــم و دوم اینکه 
در دنیا هم بایــد این موضوع 
را پیــش ببریــم و تلاش کنیم 
تا جایی که امکانپذیر اســت، 
تنش زدایی کنیــم. در این راه 
هم بهتر اســت از همسایه ها  7

علی شیرازی*

ترمیم رنگ قبور شهدا درقم 
طبق آئینی چند ســاله، مردم قم در شــب های ماه مبارک رمضــان با حضور در گلزار 
شهدای قم به تنظیف و ترمیم قبور مطهر شــهدا می پردازند. در این اقدام مردمی که 
از نیمه شب تا پیش از سحرهای ماه مبارک ادامه دارد، اقشار مختلف و سنین گوناگون 
مشارکت دارند و فعالیت هایی نظیر شستشو، تجدید رنگ متون روی مزارها، پذیرایی، 
مناجــات و مواردی از این قبیل صورت می پذیرد و گلزار شــهدای قم هر ســاله در ماه 

مبارک رمضان جلوه تازه ای به خود می گیرد

عکس :محمد رفیعی موحد

جناب آقای محسن کریم زاده
 درگذشت مادر همسر گرامیتان را تسلیت عرض 

نموده برای آن مرحومه علو درجات اخروی وبرای شما و 
دیگر بازماندگان صبر و اجر مسئلت دارم.

 روح اله کرمانی
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دولت برنامه محور و روز 
شمار وعده ها

 در تصویر یک تقویم رومیزی فنردار بود و با خط 
درشت اینگونه نوشته شده : تقویم وعده ها. در ادامه و 

در ذیل آن نوشته شده بود : برای وعده ها روز شمار معین کنید . ....
ما قاعده و قانون و مانند این چیزها کم نداریم ، آنچه کمبود ما است عبارت است 

از همین که یک پیگیری جدی انجام بگیرد .
نکات بسیار مهم و مسئولانه ای در دو یا سه جمله کلیدی

با خواندن این نکات مهم به یاد این جمله بسیار حکیمانه و ماندگار مولایمان 
حضرت علی )ع( افتادم اینگونه که فرمودند: » اوصیکم عبادالله بتقوی الله و نظم 

امرکم «
و به جای خالی برنامه محوری مسئولانه در دولت ها در کشور انقلابی جمهوری 

اسلامی ایران دقت و توجه کردم .
وقتی نگاهی به سی و چند سال گذشته دولت های پنجم تا دوازدهم می اندازیم 
متاسفانه میبینیم که دولت ها تابع و تحت تاثیر شعارهای بدون پشتوانه بودند که 
در زمان انتخابات و بیشتر بطور احساسی به مردم وعده دادند و با واقعیت ها فاصله 

داشت.
منصفانه که نگاه میکردم دیدم هیچ یک از دولت های گذشته نتوانستند شش 

برنامه های توسعه ای کشور را در حد قابل قبول محقق نمایند ؟
و متاسفانه هیچ وقت و هیچ شخصیت حقیقی و حقوقی ، این دولت ها را مورد 
سئوال و تحلیل و قضاوت برنامه ای قرار ندادند و از ایشان نپرسیدند »چرا با این 
همه امکانات و اختیارات و توانمندی ها ، برنامه هایی را که برای نوشتن آنها سالها 
وقت و هزاران میلیارد تومان هزینه شده بود ، محقق نشدند و چرا نتوانستید و دلایل 

نتوانستن چه ها بودند ؟ «
ممکن است که دولت ها بگویند تحت تاثیر فشار تحریم بودیم و نتوانستند برنامه 

ها را در حد مطلوب کامل کنند .
تا آنجایی که میدانم ، برنامه هایی که در مجلس تصویب و قانون گردید با علم 
بوجود تحریم ها و فشار تحریم ها نوشته شدند و هر زمان هم با درخواست دولت ها 

قابل اصلاح و به روز رسانی بودند.
با توجه به همین موارد نظم امرکم یعنی دولتی که با شعارهایش خود را به مردم 
معرفی میکند و میگوید برای خدمتگزاری به مردم آمده ام وسط میدان و توسط 
مردم انتخاب میشود ، نمیتواند فقط شعارش مردمی باشد و وعده هایش بدون 

پشتوانه و بی هدف و تهی از برنامه باشد .
اینکه چه شخصی و یا چه دولتی انتخاب میشود مهم است اما مهمتر این است 

که این مجموعه باید شعارش مردمی و مشارکت پذیر مردم و انقلابی باشد.
شعار و یا شعارهایش باید هدفمند و عالمانه و رو به رشد و در مسیر پیشرفت و 
به روز ، برنامه محور و توسعه محور و عدالت محور و متعهدانه و منظم و دقیق و 

مسئولانه و منطقی و پاسخگو به مردم باشد.
دولت ها باید وعده هایشان به مردم همراه با عدد و رقم و زمان باشد و نباید کلی 
گویی باشد. مثلا برای سال ۱۴۰۱ میگوید یک میلیون واحد مسکونی با استاندارد 
فلان دارای تمامی زیر ساخت ها و ...... را تحویل مردم میدهد و تعداد خانوارهای 
صاحب مسکن در کشور به فلان عدد میرسد و با این حرکت قیمت مسکن اینگونه 

مدیریت میشود،
یا به تعداد فلان عدد خودرو ها با استاندارد های تولید میشود و ایمنی مردم به 
مقدار فلان درصد بیشتر میشود و قیمت و کیفیت خودرو اینگونه مدیریت میشود،
یا در سال ۱۴۰۱ به تعداد فلان عدد مشاغل شناسنامه دار ایجاد میشود و تعداد 

بیکاران کشور به زیر فلان درصد میرسد،
یا ضریب جینی به زیر سی صدم میرسد و توزیع ثروت منطقی و قانونمند و 

شناسنامه دار میشود،
یا تعداد اشخاصی که تحت پوشش قانون تامین اجتماعی قرار میگیرند فلان 
عدد میشود و با این کار فلان درصد از فقر و محرومیت در کشور کاهش میبابد 

و ........
حالا با این اعداد و ارقام و زمانبندی دولت علاوه بر مردمی بودن ، مسئولیت پذیر 

و پاسخگو است و مردم هم تکلیفشان روشن است.
وقتی این حلقه های بسیار ارزشمند این زنجیره های خدمتگزاری به مردم با 
تدابیر دولتمردان و مشارکت مردم با عشق و ایثار و تقوا و تعهد و مسئولانه به زیبایی 
و محبت به هم متصل شد و آن اتفاقات خوبی که وعده هایش را دادند افتاد ، 
آنوقت با اطمینان میشود گفت آن دولت به معنای حقیقی کلمه مردمی و انقلابی 

بود و در خدمت این اهداف است .
به نظر میرسد در ابتدای سال ۱۴۰۱ و در کنار شعار دولت مردمی جناب آقای 
دکتر رییسی جای مشارکت پذیری و برنامه محوری هدفمند و مسئولانه که کشور 
را در مسیر توسعه یافتگی اخلاق محور و پیشرفت و رشد متوازن قرار دهد خیلی 

خالیست.
نکته بسیار مهم دیگری که میخواهم به آن اشاره نمایم موضوع توسعه یافتگی 

ایران اسلامی است .
مطمئنا جناب آقای دکتر رییسی و هیئت محترم دولت و مدیران ارشد نظام به 
خوبی میدانند سال ۱۴۰۴ سال تحقق سند چشم انداز توسعه یافتگی ایران است 

و محوریت برنامه های ایشان میباید تحقق سند و ویژگی های آن باشد .
تحقق توسعه یافتگی ایران اسلامی یکی از وعده های فراموش نشدنی انقلاب 
است و تقریبا تا زمان وعده داده شده حدود سه سال و ۱۰ ماهو نهایتا سه سال و 

یازده ماه باقیمانده
قبلا هم در وبلاگم برای دولت قبل به این نکته اشاره کردم و نوشتم. الان هم 

خدمت رییس جمهور محترم مینویسم.
یکی از مطالبات ارزشمند مردمی ایران توسعه یافته با محوریت اخلاق و ویژگی 
های سند چشم انداز و پرچمداری توسعه یافتگی و پیشرفت و رفاه در جهان اسلام 
است. اگر دولت مردمی مشارکت پذیر برنامه محور جناب آقای دکتر رییسی عزیز 
نیاز به حمایت و مشارکت و حضور مردم برای تحقق سند چشم انداز دارد اعلام 
نماید. مطمئنا اکثریت مردم برای تحقق وعده های انقلاب ، عاشقانه و ایثارگرانه 
آماده همراهی و همیاری و همکاری و خدمت به وطن ایران اسلامی هستند. » 

اوصیکم عبادالله بتقوی الله و نظم امرکم «.

همزمان با برگزاری جشن گلریزان ستاد دیه انجام شد؛

کمک یک میلیارد تومانی رهبر انقلاب 
برای آزادی زندانیان نیازمند

 همزمان با برگزاری سی وپنجمین جشن گلریزان ستاد دیه کشور ویژه ی کمک 
به آزادی زندانیان نیازمند، رهبر انقلاب اسلامی، مبلغ یک میلیارد تومان به این 
امر خداپسندانه اختصاص دادند. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم 
رهبری، همزمان با برگزاری سی وپنجمین جشن گلریزان ستاد دیه کشور ویژه ی 
کمک به آزادی زندانیان نیازمند، رهبر انقلاب اسلامی، مبلغ یک میلیارد تومان 
به این امر خداپسندانه اختصاص دادند. جشن گلریزان هر سال در ماه مبارک 
رمضان، به همت ستاد مردمی رسیدگی به امور دیه و کمک به زندانیان نیازمند 
با حضور جمعی از مسئولان و خیّرین نیکوکار در تهران و شهرهای مختلف کشور 

برگزار می شود.

اخبار

نایب رییس هیات مدیره شرکت مخابرات ایران:

 رشد اقتصادی بدون توجه به مولفه های 
اقتصاد دانش بنیان، عملیاتی نیست

رییس هیات مدیره شرکت مخابرات ایران در نشست شورای مدیران شرکت 
مخابرات ایران در سال ۱۴۰۱ با تشریح برنامه های پیش روی شرکت در سال 
جاری  گفت :یکی از مهم  ترین مسیر  های رشد و توسعه اقتصادی ، تبدیل اقتصاد 
منبع محور به اقتصاد دانش بنیان است که در این مسیر، متولیان بخش دولتی 

باید برای جبران هزینه های ناشی از تورم اقدامات اساسی انجام دهند.
مهندس دهناد در این نشست با بیان اینکه اساسا رشد اقتصادی بدون توجه به 
مولفه های اقتصاد دانش بنیان امکان پذیر نیست، گفت: اقتصاد دانش بنیان و به 
تبع آن اشتغال و تولید دانش بنیان نیاز به سرمایه گذاری در اصلی ترین مولفه آن 
یعنی تقویت ساختارهای ارتباطی و مخابراتی دارد. وی افزود: امسال از سوی مقام 
معظم رهبری سال تولید ،دانش بنیان و اشتغال آفرین نام گذاری شده است که به 
دلایل متعدد مخابرات و حوزه ارتباطات اصلی ترین مخاطب فرمایش مقام معظم 
رهبری است. وی با بیان اینکه همه تلاش ما در مخابرات باید معطوف به توسعه و 
تقویت مخابرات باشد، اظهار داشت: واقعیتی در پیش روی ما قراردارد که مخابرات 
سالیان متمادی است که از آن رنج می برد که تورم سنگین سالانه و افزایش هزینه 
ها از یک سو و از سوی دیگر مقاومت وعدم اجازه برای تعدیل و جبران هزینه ها 
است. مهندس دهناد اضافه کرد: نکته مهم دیگر این است که مخابرات ایران از 
حیث نیروی انسانی و دانش تخصصی و متعهد، حقیقتا سرآمد است و از این جهت 
شاید قابل قیاس با هیچ مجموعه دیگری نیست و در همین راستا یکی از وظایف 
ما این است که این سرمایه بزرگ را حفظ کرده و در حد مقدورات به مشکلات آنها 
توجه کنیم.  وی افزود: متولیان بخش دولتی باید برای جبران هزینه های ناشی از 
تورم اقدامات اساسی انجام دهند، موضوعی که متاسفانه از سنوات قبل حقیقتا 
مغفول مانده است مهندس دهناد در پایان تاکید کرد: مخابرات مجموعه ای 
است که از خدمات آن عامه مردم و همه دستگاههای حاکمیتی در سراسر کشور 
و دورترین نقاط کشور بهره مند هستند و به همین دلیل، این خدمات باید با کیفیت 

تر، متنوع تر و با افزایش ضریب رضایتمندی بیشتر استمرار داشته باشد.

 وزیر اطلاعات: 

اقدام تروریستی اخیر، نشانه کینه 
تکفیری ها به ائمه اطهار است

 وزیر اطلاعات گفت: اماکن مذهبی؛ یکی از مراکز مورد توجه تکفیری ها است 
و اقدام تروریستی اخیر، نشان از کینه و عناد آن ها نسبت به ائمه اطهار )ع( دارد.

حجت الاسلام و المسلمین سیداسماعیل خطیب در نشست شورای تامین 
استان فارس گفت: اقدامات تروریستی اخیر که در صحن مطهر حضرت امام رضا 
)ع( انجام شد نشان از کینه و عنادی است که درگروه های تکفیری بروز و ظهور 
پیدا می کند. وزیر اطلاعات افزود: ایجاد تضاد قومیتی و مذهبی بین شیعه و سنی 
و دیگر قومیت ها برای انحراف افکار عمومی از جنایات رژیم صهیونیستی است و 
در تلاشند تا معضلات امنیتی جدیدی با استفاده از فضای رسانه ای و فناورانه در 
ایران بوجود بیاورند که لازم است علما، فرهیختگان و آحاد مردم با هوشمندی و 
روشنگری این فتنه ها را از اساس خنثی کنند. وی با بیان این که دشمن در هر 
صورت دشمنی خود را بروز و ظهور می دهد، گفت: رژیم صهیونیستی در تلاش 
است که نقش ژاندارم منطقه را  با حمایت استکبار جهانی و همراهی برخی 
کشورهای عربی  ایفا کند که تلاش های این رژیم منحوس با اقدامات شهادت 
طلبانه و جهادی فلسطینی ها مواجه و خنثی شده است.  حجت الاسلام و 
المسلمین خطیب با اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبری گفت: باید تلاش 
شود که شعار امسال  محقق شود و این مهم ، همدلی، هم افزایی، هماهنگی و 
همگرایی بین مسوولان و مردم را می طلبد و دولت مردمی سیزدهم تمام تلاش 
خود را معطوف به اجرایی کردن منویات معظم له دارد. وزیر اطلاعات به نقش 
روحانیون و علمای فارس  از جمله شهید آیت الله دستغیب اشاره کرد و گفت: این 
عالم مبارز با فعالیت های ضد رژیم خود، مردم را آگاه و با خطبه ها و سخنرانی های 
آتشین خود زمینه آگاهی مردم را فراهم کرد . وی همچنین با بیان ظرفیت های 
پزشکی، صنعتی، گردشگری، زیر بنایی، تولیدی و مذهبی فارس، افزود: اکنون 

فرصت مناسبی است که این ظرفیت ها بیشتر شناخته شود .

سرپرست قائم مقام رییس بنیاد ملی نخبگان:

 توان مشورتی نخبگان در گروه های 
اندیشه ورز استفاده می شود

 سرپرست قائم مقام رییس بنیاد ملی نخبگان گفت: بهره مندی از توان مشورتی 
و عملیاتی نخبگان در گروه های اندیشه ورز با همکاری دستگاه  های اجرایی و 

حمایت شورای عالی انقلاب فرهنگی امسال در دستور کار قرار گرفت.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بنیاد ملی نخبگان،  نشست مسئولان بنیاد ملی 
نخبگان با سعیدرضا عاملی دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی،  با حضور ناصر 
باقری مقدم سرپرست قائم مقام رییس بنیاد ملی نخبگان و معاونان بنیاد در محل 
شورا برگزار شد. باقری مقدم در این نشست اظهار داشت: مطابق با سند راهبردی 
کشور در امور نخبگان، برنامه های بنیاد نخبگان با دو رویکرد »عالی محدود« و 
»خوب فراگیر« دنبال می شود. وی افزود: در رویکرد کلان »عالی محدود«، بنیاد 
برنامه  هایی برای دست یابی به مرجعیت علمی تدوین کرده و در دستور کار داشته 
و دارد، همچنین توجه به موضوع »خوب فراگیر« را می توان رویکردی موثر و موتور 
محرک توسعه زیست بوم نوآوری و دانش  بنیان به عنوان ضرورتی انکارناپذیر در 
راستای پیشرفت کشور برشمرد.   باقری مقدم درباره نقش نخبگان و استعدادهای 
برتر در تحقق شعار سال و تاکیدات رهبر معظم انقلاب بر لزوم گسترش اقتصاد 
دانش بنیان، گفت: برای رسیدن به قله  های علم و دانش و توسعه زیرساخت های 
دانش بنیان در کشور و همچنین ایجاد بستر مناسب برای اثرگذاری نخبگان که 
رکن اصلی این مهم را تشکیل می دهند، لازم است از رویه  های توجه صرف به 
سوابق آموزشی و پژوهشی در شناسایی اجتماعات نخبگانی عبور کرده و به سمت 
ایجاد بستر مناسب و طراحی و اجرایی سازی برنامه  های توانمندسازی منطبق با 
نیاز اساسی کشور در مسائل مختلف حرکت کنیم تا زمینه حضور موثر نخبگان 
و مستعدان برتر را در شرکت های دانش بنیان و سایر حوزه های شناسایی شده 
فراهم آوریم. قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: بنیاد بانک اطلاعاتی ارزشمندی 
از اجتماعات تخصصی نخبگانی شامل، دانشجویان و دانش  آموختگان برتر و 
نخبگان در حوزه های مختلف در اختیار دارد و از این رو در سال جدید، بهره مندی 
از توان مشورتی و عملیاتی آنها در کارگروه  های مختلف با همکاری دستگاه  های 
اجرایی و گروه  های اندیشه  ورز با حمایت شورای عالی انقلاب فرهنگی را در دستور 
کار قرار داده است. باقری مقدم با تاکید بر ضرورت اطلاع رسانی و آگاهی بخشی 
به جامعه مخاطب درخصوص فعالیت های نخبگانی گفت: هویت  بخشی و توجه 
به امور رسانه  ای از دیگر برنامه  هایی است که بنیاد در سال جاری با قوت و جدیت 

بیشتری نسبت به گذشته دنبال خواهد کرد.

معاون قوه قضاییه:

لایحه کاهش هزینه  دادرسی نیمه اول 
امسال نهایی می شود

 معاون حقوقی و امور مجلس قوه قضاییه از نهایی شدن لایحه کاهش هزینه های 
دادرسی در نیمه اول امسال خبر داد و گفت: طبق این لایحه پیشنهادی، دولت از 
پرداخت هزینه دادرسی معاف می شود. حجت الاسلام والمسلمین نورالله قدرتی  
اظهارداشت: لایحه کاهش هزینه های دادرسی در معاونت حقوقی و امور مجلس 
تمام شده و از حدود ۲ ماه قبل برای نظرخواهی کارشناسان مربوطه به استان ها 
ارسال شده است. وی ادامه داد: بسیاری از نظرات کارشناسان استانی به معاونت 
حقوقی بازگشته است همچنین از مراجع علمی نظرخواهی شده و امیدواریم 
بتوانیم در نیمه نخست امسال لایحه را نهایی کنیم تا در نهایت مجلس و شورای 

نگهبان چه تصمیمی بگیرند.

رئیس جمهور در روز ملی فناوری هسته ای، با حضور در نمایشگاه سازمان ملی 
انرژی اتمی و بازدید از دستاوردهای جدید دانشمندان ایرانی در حوزه فعالیت های 

صلح آمیز هسته ای، از ۹ دستاورد جدید رونمایی کرد.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی پیش از ظهر شنبه، با حضور در نمایشگاه دستاوردهای 
هسته ای که در محل سالن اجلاس سران برگزار شد، از ۹ دستاورد جدید هسته ای 
کشور و نیز سایر دستاوردهای علمی و صلح آمیز کشور در سال های گذشته، از جمله 

نسل های مختلف سانتریفیوژهای ساخت ایران بازدید کرد.
رئیس جمهور در جریان این بازدید ضمن ابراز بالندگی از پیشرفت های جوانان و 
دانشمندان ایرانی در حوزه هسته ای، این پیشرفت ها را نماد خودباوری و اتکا به توان 
داخل توصیف کرد و خواستار تسری یافتن این روحیه به سایر صنایع و حوزه های 

راهبردی در کشور شد.
آیت الله رئیسی ضمن تصریح به حق استفاده از انرژی صلح آمیز هسته ای، گفت: 
دانش و فناوری کشورمان در حوزه هسته ای را غیرقابل بازگشت است، اتکا به جوانان 
و دانشمندان ایرانی و کار جهادی، مدلی است که همیشه جواب می دهد و باید در 

عرصه های دیگر نیز به این سمت برویم.
رئیس دولت سیزدهم با بیان اینکه ایران پژوهش و تحقیق در حوزه های صلح آمیز 
هسته ای را منوط به خواست یا نظر دیگران نخواهد کرد، اذعان داشت: خوشبختانه 

انرژی  از  صلح آمیز  استفاده های  در  دانشمندان  تحقیقاتی  و  پژوهشی  کارهای 
هسته ای شتاب خوبی گرفته و دولت از این روند حمایت خواهد کرد.
بازگشایی مراکز آموزشی با جدیت استمرار یابد

 رئیسی  همچنین روز شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با گرامیداشت 
روز جهانی بهداشت از زحمات و مجاهدت های کادر بهداشت و درمان کشور در 
دوران همه گیری کرونا قدردانی کرد و اقدامات انجام شده را موجب آرامش و ضامن 

سلامت مردم دانست.
رئیس جمهور »سلامت عمومی« را اولویت اصلی دولت مردمی از ابتدای استقرار 
خواند و ضمن ابراز خرسندی از تأثیر واکسیناسیون عمومی کرونا در کاهش آمار 
ابتلاء و مرگ و میر، از جامعه بهداشت و درمان، پزشکان، رسانه ها و سایر تریبون داران 

کشور خواست مردم به تزریق دُز سوم واکسن ترغیب کنند.
وی تاکید کرد: سیاست دولت اقناع افکار عمومی است و بر این باور هستیم که 
اگر اهمیت موضوع برای مردم بخوبی تبیین شود و قانع شوند حتماً با توصیه های 
مسئولین بهداشت و درمان کشور همراهی خواهند کرد. رئیسی در ادامه با تاکید بر 
ضرورت استمرار آموزش حضوری در مراکز آموزشی کشور، گفت: تعطیلی مدارس 
و دانشگاه ها خسارت های غیرقابل جبرانی دارد که افت تحصیلی از مهمترین آنها 
است. رئیس جمهور همچنین بر لزوم توجه به رعایت شیوه نامه های بهداشتی در 
مدارس تاکید کرد و گفت: چنانچه دانش آموزی دارای علائم بیماری بود ضرورتی 
برای حضور در کلاس ندارد اما این موضوع نباید باعث تعطیلی مدرسه و اخلال در 

آموزش حضوری بقیه دانش آموزان شود.
تاکید بر مقابله جدی با افزایش قیمت دارو 

 وی در ادامه با تاکید بر نظارت و کنترل قیمت دارو، گفت: قیمت دارو نباید گران 
شود اما این موضوع با حرف شدنی نیست و نیازمند نظارت و برخورد جدی با 

تخلفات احتمالی است.
رئیسی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به افزایش ۵۰ درصدی سفرهای 
نوروزی و کاهش ۲۳ درصدی تصادفات منجر به فوت در کشور از همه دست اندرکاران 
ایجاد نظم و امنیت و دستگاه های خدمت رسان در این عرصه قدردانی و بر تلاش و 

برنامه ریزی برای کاهش هرچه بیشتر تصادفات تاکید کرد.
رئیس جمهور گفت: آنچه در سفرهای نوروزی شاهد بودیم کارنامه خوبی است 
که نشان دهنده افزایش نشاط، امنیت و صیانت از جان مردم و تلاش و فعالیت همه 

دستگاه های متولی است.

رییس جمهور در نمایشگاه دستاوردهای هسته ای:

دانش هسته ای ایران غیرقابل بازگشت است

سید جمشید اوشال*

 رئیس سازمان انرژی اتمی گفت :  همزمان انتظار 
داریم با سیاست شفاف سازی صورت گرفته این نهاد 
بین المللی نیز نسبت به اجرای وظایف قانونی خود 
متعهد باشد و بیش از این در مقابل زیاده خواهی ها و 
فشارها و عملیات مخرب دشمنان ملت ایران وادادگی 

نشان ندهد.
محمد اسلامی  روز شنبه مراسم شانزدهمین سالروز 
ملی فناوری هسته ای در طی سخنانی در این مراسم 
گفت: برای اعضای خانواده بزرگ و عزت آفرین سازمان 
انرژی اتمی ایران، مایۀ افتخار و خرسندی فراوان است 
آغازین  را در  فناوری هسته ای«  ملّی  امسال »روز  که 
روزهای قرن جدید و مصادف با ایام ماه مبارک رمضان 
برگزار می کنیم. اکنون پس از سپری شدن نزدیک به 
نیم قرن از حیات پر برکت سازمان انرژی اتمی ایران 
صنعت  متخصصان  و  تلاشگران  پیروزمندانه  ورود  و 
هسته ای کشور به قرن جدید، با عنایات خداوند متعال 
توانستیم در این مدت کوتاه از دولت سیزدهم با نگاهی 
عملکرد  وضعیت  سنجیده  کاملًا  و  آسیب شناسانه 
گذشته و شرایط کنونی سازمان را ارزیابی کنیم. از این 
از جامع  و تشکیل کارگروهی  اندیشی  با هم  رهگذر 
نخبگان، سند جامع راهبردی صنعت هسته ای را تهیه 
نمائیم. وی افزود: فقدان این سند یکی از اساسی ترین 
نواقص سازمانی بوده که در بررسی های کارشناسی 

انجام شده در کارگروه های مطالعات جامع وضعیت 
موجود کشور که توسط جناب آقای رئیسی سازماندهی 
شده بود، بعنوان یک نکته مهم و پایه ای به آن اشاره 
از نکات برجسته در سند  بعنوان یکی  و  شده است 

تحول دولت سیزدهم مورد توجه واقع گردیده است.
رییس سازمان انرژی اتمی اظهار داشت: با عنایت 
خداوند متعال و تلاش بی وقفۀ همکاران و صاحب نظران 
برای مرتبۀ اول است که سند راهبردی صنعت هسته ای 
برای افق بیست ساله تهیه شده، سیر مراحل تصویب را 
طی نموده و امروز توسط مقام عالی ریاست جمهوری 
حضرت آیت الله رییسی رونمایی می گردد. همچنین 
امروز سند توسعۀ منابع انسانی، سند توسعۀ کاربرد 
پرتوها، به منظور پوشش دهی کل محصولات تولیدی 
کشور بویژه در بخش کشاورزی و مواد غذایی در قالب 
۱۲ قطب منطقه ای پیش بینی گردیده و سند توسعۀ 
برق اتمی شامل، برنامه احداث ۱۰هزار مگاوات نیروگاه 

جدید در بازۀ زمانی فوق نیز رونمایی خواهد شد.
 CPF در دست تهیه است و پس از تکمیل به 

آژانس ارائه می شود
زمرۀ  در  شده  تهیه  اسناد  کلیه  اینکه  بیان  با  وی 
کاستی هایی بودند که قبـلًا در کارگروه های تشکیـل 
شده در بررسی کارشناسی کارگروه های منتخب آقای 
رییس جمهور محترم مورد شناسایی و تأکید قرار گرفته 

بود، گفت: امروز به یاری خداوند متعال ما می توانیم 
ادعا کنیم که اولین دستگاه در دولت سیزدهم هستیم 
برنامه  و  راه  نقشۀ  دولت،  تحوّل  سند  راستای  در  که 
تحوّلی سازمان را تهیّه نموده ایم و آن را به یاری خداوند 
متعال عملیاتی می نماییم. رییس سازمان انرژی اتمی 
افزود: در بحث تعاملات بین المللی و به ویژه همکاری 
با آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز با ممارست ویژه 
دشمنان،  نفوذ  سازی  خنثی  با  تا  کنیم  می  تلاش 
تعاملات را به سمت رفتار حرفه ای هدایت و کنترل 
ارائه سند  اهمیت دیگر، ضرورت  نکتۀ حائز  نمائیم. 
چارچوب برنامۀ کشور)CPF( برای ارائه در آژانس بین 
المللی انرژی اتمی می باشد که پیش از این مورد غفلت 
واقع شده و فقدان این سند فرصتی شده است برای 
بدخواهان که با دروغ پردازی های مستمر و عملیات 

روانی برنامه هسته ای ایران را زیر سؤال ببرند.
اسلامی تاکید کرد: این سند نیز در دست تهیه است 
و پس از تکمیل به آژانس بین المللی انرژی اتمی، ارائه 
خواهد شد. همزمان انتظار داریم با سیاست شفاف 
سازی صورت گرفته این نهاد بین المللی نیز نسبت به 
اجرای وظایفِ قانونی خود متعهّد باشد و بیش از این 
در مقابل زیاده خواهی ها و فشارها و عملیات مخرب 
دشمنان ملت ایران به سرکردگی رژیم صهیونیستی 

وادادگی نشان ندهد.

رئیس سازمان انرژی اتمی: 

سند راهبردی هسته ای برای افق بیست ساله تهیه شده است

وزیرفرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه اختصاص ۲ درصد بودجه دستگاه ها به 
فرهنگ وهنر موجب تحول جدی در این حوزه می شود، گفت: دنبال دریافت بودجه 
سایر دستگاه ها نیستیم بلکه نقش هدایتگری و نظارت بر صرف هزینه ها در چارچوب 

تعیین شده درلایحه بودجه ۱۴۰۱ در حوزه فرهنگ و هنر را عهده دار هستیم.
محمدمهدی اسماعیلی با اشاره به پیشرانی فرهنگ در همه حوزه ها و همچنین 
تاکید ویژه براین مهم، اظهار داشت: توجه به فرهنگ از اولویت های دولت و حاکمیت 
است از این رو در بودجه ۱۴۰۱ علاوه  برمیزان افزایش کمی بودجه حوزه فرهنگ و 
هنر و همچنین مسئولیت های مشترک با سایر دستگاه ها، مصوب شده تا ۲ درصد 
بودجه آنها به حوزه فرهنگ و هنر اختصاص یابد.  عضو کابینه دولت مردمی در ادامه 
با اشاره به جزئیات تخصیص بودجه ۲ درصدی دستگاهها به حوزه فرهنگ وهنر، 
تصریح کرد: به دنبال دریافت بودجه سایر دستگاه ها و شرکت های دولتی نیستیم 
بلکه تلاش داریم ضمن نظارت براجرای این مصوبه، این موضوع باعث شود دستگاه 
فرهنگیِ اصلی دولت یعنی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بر هزینه کرد دستگاه ها 
قالب هدایتگری نیز داشته باشد. وی اضافه کرد: معتقدیم  با اختصاص این ۲ درصد 
بودجه دستگاههای اجرایی علاوه بر مدیریت و سیاست گذاری واحد در هزینه کرد 
دستگاه های اجرایی، این اقدام  همچنین جهشی در اعتبارات فرهنگی ایجاد کرده 
که کمک می کند بخشی از عقب ماندگی های حوزه فرهنگ و هنر در سال های اخیر 
از این طریق جبران شوند. اسماعیلی با ذکر این نکته که شعار اصلی دولت سیزدهم 
»مدیریت، هدایت و سیاستگذاری مناسب در انجام هزینه کردهای فرهنگی است«، 

اظهار داشت: این مهم در قالب یک روش روشن، قانونمند و در چارچوب آیین نامه 
ای از سوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مبتنی بر اهداف و رویکردهای نظام و 
دولت، راهبری خواهد شد. رئیس کمیسیون فرهنگی دولت در ادامه سخنان خود 
درباره افزایش بودجه سال ۱۴۰۱ حوزه فرهنگ و هنر خاطرنشان کرد: بودجه سال 
آینده حوزه فرهنگ و هنر در تراز بودجه سال جاری با اندکی افزایش در نظر گرفته 
شده است.  به گفته اسماعیلی، در بودجه ۱۴۰۱ فضاهای خوبی برای فعالیت های 
فرهنگی و هنری در کشور و رونق این فعالیت ها پیش بینی شده است تلاش خواهیم 
کرد در سال جاری گره های بیشتری از حوزه فرهنگ و هنر باز  و مشکلات اصحاب 
فرهنگ، هنر و رسانه رفع شود. اسماعیلی خاطرنشان کرد: در بودجه ۱۴۰۱ با توجه 
به مسائل و اولویت هایی که داشتیم در حد مقدوراتی که برای دولت فراهم بود کمک 
به حل مشکلات حوزه فرهنگ و هنر دیده شده است. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در عین حال یادآور شد: بر اساس لایحه بودجه ۱۴۰۱، در سال آینده دستگاه های 
اجرایی مجازند تا دو درصد )۲درصد(از بودجه هزینه ای خود را به تولیدات فرهنگی 
قرآنی، نمایشی، مطبوعاتی، رسانه ای نوین، نشر و کتاب و گردشگری اختصاص 
دهند. اسماعیلی ادامه داد: طبق بند ز تبصره ۹ )آموزش، پژوهش و فرهنگ( ماده 
واحده لایحه بودجه پیشنهادی دولت، دستگاه های اجرایی مندرج در این قانون 
و پیوست های آن مجازند تا دو درصد از بودجه هزینه ای خود را برای هم افزایی و 
ارتقای فعالیت ها و تولیدات فرهنگی از قبیل موضوعات قرآنی، نمایشی، مطبوعاتی، 

رسانه ای نوین، نشر و کتاب و گردشگری اختصاص دهند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی مطرح کرد:

ایجاد فضای تحولی در حوزه فرهنگ وهنربا اختصاص ۲ درصد بودجه

وزیر دفاع:

صنعت دفاعی در ترسیم آینده ایران مقتدر نقش مسئولانه دارد
 وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: وزارت دفاع و 
پشتیبانی نیروهای مسلح در اقتدار دفاعی و قدرت نظامی 

جمهوری اسلامی از جایگاه رفیعی برخوردار است.
امیر سرتیپ آشتیانی وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 
با حضور در جمع کارکنان این وزارتخانه، ضمن تبریک سال نو 
و آرزوی قبولی عبادات و توفیق بهره گیری از برکات و فیوضات 
ماه مبارک رمضان، طی سخنانی اظهار داشت: خداوند بزرگ 
را شاکریم در کشوری مشغول خدمت هستیم که تحت رهبری 
ولی فقیه بوده و نظام آن بر پایه حکومت و سیره معصومین 

)علیهم السلام( بنا شده است.
وی چنین حکومتی را بازتاب ایثارگری ها، فداکاری ها و ثمره 
خون شهداء در طول تاریخ دانست و گفت: جمهوری اسلامی 
توسط بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی و به پشتوانه ملت شریف 

و انقلابی ایران ایجاد و با رهبری داهیانه مقام معظم رهبری) 
مدظله العالی( به درختی تنومند تبدیل گردیده و این نعمت 
بزرگی است که در عصر کنونی خدای متعال برای ما به ودیعه 
گذاشته است و باید قدردان آن باشیم. امیر سرتیپ آشتیانی با 
بیان اینکه نیروهای مسلح به عنوان سربازان ولی امر مسلمین 
نقش بسزایی در تقویت جامعه اسلامی دارند افزود: ریشه و 
فرهنگ  ما برگرفته ازفرهنگ عاشورایی است، لذا مجموعه 
ایران مقتدر و دستیابی به  آینده  صنعت دفاعی در ترسیم 

اهداف متعالی نقش بسزا و مسئولانه ای خواهد داشت.
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح همچنین با تأکید 
بر نقش موثر تک تک کارکنان مجموعه دفاعی در پایداری و 
استحکام نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران گفت:با توجه 
به نهادینه شدن اندیشه دین محوری،خودباوری و خود اتکایی 

و  اقدامات  کلمه،  واقعی  معنای  به  دفاعی  بدنه صنعت  در 
مأموریت های این سازمان با تفکر، انضباط و اثر بخشی بهتری 

انجام و اهداف راهبردی آن محقق می گردد.
امیر سرتیپ آشتیانی در ارتباط با اینکه چشم مظلومان 
عالم و مستضعفان دنیا به نظام اسلامی است گفت: امروز 
تفکر اسلامی، مقاومت و ایستادگی جامعه ی اسلامی در برابر 
ظلم در دل ملت های جهان ریشه دوانیده و زمینه های ایجاد و 

توسعه تمدن نوین اسلامی مهیا شده است.
وی اضافه کرد: تأمل و تفکر در تمام شئون زندگی فردی، 
خانواده، جمعی و محیط سازمانی جاری است و به عنوان 
مرکبی راهوار می تواند ما را به مقصد برساند و تعالی بخش 
انسان باشد. در همین رابطه قرآن، روایات و علمای دین توصیه 

های جدی به » تفکر« دارند.

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت:مقاومت تنها انتخاب ملت تحت اشغال فلسطین 
برای وادار کردن این رژیم اشغالگر به پذیرش راه حلی دموکراتیک برای آزادی قدس 

شریف و تعیین سرنوشت فلسطین است.
خطیب زاده در واکنش به تحولات اخیر در فلسطین اشغالی گفت: نژادپرستی، 
سرکوب، کشتار، زندانی کردن، محرومیت های دامنه دار و تحقیر روزانه ملت مظلوم 
آپارتاید صهیونیستی ریشه اصلی همه  فلسطین و همچنین تروریسم عریان رژیم 

با  مبارزه  امورخارجه،  وزارت  سخنگوی  است.  اشغالی  سرزمین های  در  ناآرامی ها 
اشغالگران را حق مشروع، بدیهی و طبیعی مردم بی دفاع فلسطین و پاسخی در قبال 
تعرض های مکرر صهیونیست ها به اماکن مقدسه بیت المقدس و جنایات و تجاوزات 
مستمر رژیم غاصب اسرائیل علیه مردمی که تحت مضایق و محرومیت های شدید در 
قدس شریف و سایر اراضی فلسطین قرار دارند، دانسته و بر حمایت جمهوری اسلامی 

ایران از آرمان فلسطین و مبارزات رهایی بخش مردم آن تاکید کرد.

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

تنها انتخاب ملت فلسطین برای آزادی است
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نکاتی برای پیشگیری از ناراحتی های معده در روزه داری 

شاید دلیل خارش چیزی به سادگی پارچهٔ لباستان باشد؛ اما گاهی خارش 
پوست نشان دهندهٔ چیزی جدی تر است، مثلًا یک بیماری یا کهیر.

برای مقابله با خارش پوست با راه حل های ساده تر شروع کنید، لباستان را عوض 
کنید، به پوستتان مرطوب کننده بزنید و از هر چیزی که فکر می کنید می تواند 
عامل خارش باشد اجتناب کنید. اگر این کارها نتیجه نداد پس باید به پزشک 

مراجعه کنید.
آیا پوستتان خشک است؟

اگر پوست خشکی دارید پس برایتان عجیب نیست که دچار خارش شوید. 
خشکی پوست در زمستان و در جاهایی که هوا خشک است بدتر می شود. با 
بالارفتن سن هم خشکی پوست تشدید خواهد شد. برای تسکین این نوع خارش 
باید بعد از حمام مرطوب کننده بزنید، یعنی زمانی که هنوز پوستتان مرطوب 
است، زیاد آب بنوشید، از دستگاه رطوبت ساز استفاده کنید و حمام کردنتان 
طولانی نباشد و همچنین از آب داغ استفاده نکنید. ضمناً شما باید از صابون و 

شوینده های ملایم پوست استفاده کنید.
آیا راش پوستی هم وجود دارد؟

اگر خارش پوستتان شروع شده و جوش و دانه های ریزی هم وجود دارد پس 
به احتمال زیاد مشکل به پوستتان ربط دارد که می تواند به دلایل زیر باشد:

. عفونت های قارچی و باکتریایی مانند فولیکولیت و زردزخم
و ساس  مایت های خانگی  یا عنکبوت. گزش  پشه  مانند  . گزش حشراتی 
سخت تر تشخیص داده می شود چون ظاهراً شبیه راش پوستی است. شپش 
با  ایجاد کند که  اینکه چیزی می خزد روی پوست سرتان  می تواند احساس 

خارشی شدید همراه است.
. اگزما یا درماتیت اتوپیک که روی پوست به صورت تکه های خشک و پوسته 
شده یا بثورات برآمده ظاهر می شود و خارش زیادی دارد. بچه ها بیشتر در معرض 
این عارضه اند و اگر در خانواده سابقهٔ آسم یا آلرژی داشته باشید احتمال ابتلا 

بیشتر خواهد شد.
. درماتیت تماسی که ناشی از واکنشی نسبت به چیزی است که با پوستتان 
تماس پیدا کرده، مثلًا فلزی در زیورآلات شما یا یک ماده شیمیایی در لوازم 

آرایشی مصرفی تان.
مشکلات زیر پوستی!

ممکن است دلیل خارش پوستتان چیزی در درون بدنتان باشد که در این زمان، 
خارش نشان دهندهٔ عارضه ای است.

. کهیر: کهیر ناشی از آلرژی است. کهیرها شبیه پوستی برآمده اند که به صورت 
تکی یا خوشه ای دیده می شوند و معمولًا خارش دارند. استرس، گرما، ورزش یا 

قرارگرفتن در معرض نور خورشید می تواند سبب کهیر زدن شود.
. پسوریازیس: این عارضه باعث می شود سلول های پوستی زیاد تولید شوند 
پوست دیده می شوند.  و خارش دار روی سطح  ملتهب  تکه هایی  به صورت  و 

پسوریازیس به دلیل فعالیت زیاد سیستم ایمنی ایجاد می شود.
. بارداری: بیشتر از یک دهم خانم های باردار دچار خارش می شوند. دلیل این 

خارش متنوع است، از بثورات پوستی بی خطر گرفته تا عوارضی جدی.
. داروها: بعضی از داروها می توانند حتی بدون هیچ علامتی روی پوست سبب 

خارش پوست شوند:
. برخی از داروهای فشارخون

. آلوپورینول برای نقرس
. آمیودارون برای مشکلات ریتم قلب

. قرص هایی به نام دیوروتیک ها که نفخ را کاهش می دهند
. استروژن

. هیدروکسی اتیل سلولز )مصرف در زمان بارداری(
. داروهای مسکن تجویزی به نام اوپیودها

. سیمواستاتین برای کلسترول بالا

. مسکن هایی مانند استامینوفن و ایبوپروفن و ناپروکسن سدیم
آیا خارش به عصب ها هم مربوط می شود؟

سیستم عصبی شما وقتی که بیمارید پریشان می شود و تصادفاً به عصب های 
روی پوست می گوید خارش را شروع کنند درحالی که هیچ علتی برای آن وجود 
ندارد. در این موارد، هیچ چیزی روی پوست دیده نمی شود؛ اما اگر پوست را زیاد 

بخارانید تحریک خواهد شد. این نوع خارش ناشی از عوارض زیر است:
. زونا

. ام اس
. سکته مغزی
. تومور مغزی

. آسیب عصب
آیا خارش می تواند دلایل روانی داشته باشد؟

اگر پزشک نتواند دلیلی فیزیکی برای خارشتان شناسایی کند پس احتمالًا 
این خارش ریشه در روانتان دارد. بعضی از عوارض روحی و روانی باعث می شوند 
دلتان بخواهد پوستتان را بخارانید یا آن را بکَنید، چون احتمالًا احساس می کنید 
چیزی روی پوستتان می خزد. در این مورد هم هیچ چیزی روی پوست دیده 
وسواسی  خارش  می بیند.  آسیب  پوست  زیاد،  خاراندن  اثر  در  اما  نمی شود 

می تواند علامت موارد زیر باشد:
. افسردگی
. اضطراب

. اختلال وسواس جبری
. سایکوز )روان پریشی(

. اختلال موکنی
به ندرت اما ممکن!

اگر  موارد  برخی  در  اما  دارد  معمولی  و  دلیلی ساده  معمولًا  پوست  خارش 
ادامه دار شود می تواند علامتی از یک عارضه جدی باشد، مثلًا:

. بیماری کلیوی
. بیماری کبدی

. مشکلات تیروئید
. برخی از سرطان ها خصوصاً بیماری هوچکین

. دیابت
. کمبود آهن

HIV .
چرا شب ها دچار خارش می شوید؟

این نوع خارش پوست شب ها روی می دهد و ظاهراً علت معلومی هم ندارد و 
 nocturnal( روی پوست نیز چیزی دیده نمی شود؛ به این خارش، خارش شبانه
pruritus( می گویند. اگر با این مشکل آشنا باشید پس می دانید که چه اثرات 

بدی بر خواب می گذارد. خارش شبانه می تواند ناشی از دلایل زیر باشد:
ساعت شبانه روزی بدنتان کار خودش را می کند

همان طور که می دانید ساعت شبانه روزی بدنتان بر چرخهٔ خواب و بیداری تان 
حکم فرماست: این ریتم کمک می کند شب ها خواب آلوده شوید و روزها هشیار 
باشید. بخشی از این پروسه به این معناست که دمای مرکزی بدنتان شب ها بالا 
می رود که می تواند جریان خون در پوست را افزایش داده و سبب خارش آن شود.

سد دفاعی پوستتان به خطر افتاده است
شب ها، گرمای تولید شده در بدن منجر به تبخیر آب از لایهٔ اپیدرم پوست 
می شود که می تواند خارش ایجاد کند. تبخیر آب در لایهٔ اپیدرم پوست، استحکام 
سد دفاعی پوست را تهدید می کند و اجازه می دهد موادی که باعث خارش 

پوست می شوند وارد پوست شوند.

چرا پوستتان می خارد؟!

 آنچه جوانان باید در مورددلایل خارش پوست + توصیه ها
 سکته مغزی بدانند

 درست است که خطر سکته مغزی با افزایش سن افزایش می یابد، اما 
سکته مغزی در جوانان - حتی نوزادان، کودکان و نوجوانان - نیز اتفاق می 
افتد. در واقع، طبق مطالعه ای که در فوریه ۲۰۲۰ در مجله Stroke منتشر 
شد، بین ۱۰ تا ۱۵ درصد از سکته ها در افراد ۱۸ تا ۵۰ ساله رخ می دهد. 
به طور کلی اغلب کارشناسان سن سکته مغزی جوان را زیر ۴۵ سال می 

دانند.
حتی اگر میزان کلی سکته در حال کاهش است، به ویژه در افراد بالای ۶۵ 
سال، در واقع در میان افراد جوان و میانسال در حال افزایش است.تجزیه 
 Stroke  و تحلیل شهرستان به شهرستان، که در نوامبر ۲۰۱۹ در مجله
منتشر شد، نشان داد که در فاصله زمانی میان سال های ۲۰۱۰ تا ۲۰۱۶، 
میزان ابتلا به سکته های مغزی در میان افراد میانسال در آمریکا ۳ برابر 

بیشتر از سکته های مغزی در افراد بالای ۶۴ سال بوده است.
چگونه سکته مغزی در افراد جوان می تواند متفاوت باشد

نوع سکته هایی که در افراد جوان تر دیده می شود، معمولًا با آنچه پزشکان 
در بیماران مسن تر مشاهده می کنند، متفاوت است.

نوع سکته هایی که در افراد جوان تر دیده می شود، معمولًا با آنچه پزشکان 
راسمن«،  »اندرو  است.  متفاوت  می کنند،  مشاهده  مسن تر  بیماران  در 
متخصص مغز و اعصاب و مدیر پزشکی مرکز جامع سکته مغزی در کلینیک 
کلیولند در اوهایو، می گوید: »مشکلات خاصی مرتبط با قلب وجود دارد که 

به نظر می رسد علل سکته مغزی در جوانان باشد.
وی افزود، بسیاری از جوانان تا زمانی که دچار سکته مغزی نشده باشند، 
از داشتن یک بیماری زمینه ای که به سکته مغزی کمک می کند، بی 
خبرند. عواملی که به سکته مغزی در جوانان کمک می کند، که معمولًا 
با آنچه پزشکان در افراد مسن سکته مغزی می بینند متفاوت است، شامل 

موارد زیر است:
مجرای بین دهلیزی باز-دکتر راسمن می گوید از هر ۴ نفر یک نفر سوراخ 
های کوچکی در دو دهلیز قلب دارد که در بدو تولد وجود دارد اما معمولًا 

غربالگری نمی شود، بنابراین اکثر مردم نمی دانند که دارای آن هستند.
پاره گی شریانی - ۲۵ درصد از سکته های مغزی در افراد زیر ۴۵ سال 
ناشی از پاره گی رگ خونی در گردن است.به گفته راسمن، این موضوع 
ممکن است به دلایل مختلفی از جمله ضربه شلاقی یا ضربه های ورزشی 
رخ دهد، اگرچه اکثر پاره گی ها به صورت خود به خود و بدون ضربه اتفاق 

می افتد.
رگ های خونی از سه لایه تشکیل شده اند: یک لایه داخلی نازک از 
سلول ها، یک لایه عضلانی و یک لایه فیبری. لایه سطحی نازک می تواند 
پاره شود و سپس خون می تواند به دیواره آن رگ نفوذ کند. راسمن می 
گوید که این موضوع باعث باریک شدن رگ خونی می شود و می تواند علت 
سکته باشد. با توجه به اعلام کلینیک کلیولند، علائم پاره گی شریان می 
تواند شامل موارد زیر باشد: سردرد درد گردن و صورت به خصوص درد 

اطراف چشم دوبینی یا افتادگی پلک کاهش ناگهانی حس چشایی.
اختلالات انعقادی برخی از بیماری ها، از جمله بیماری سلول داسی 
شکل، باعث می شود که خون توده هایی تشکیل دهد که می تواند به لخته 

تبدیل شود و باعث سکته مغزی در جوانان شود.
راسمن می گوید: »اغلب سکته مغزی ممکن است اولین نشانه ای باشد 
راسمن  هستند.  انعقادی  اختلال  دچار  جوانان  این  دهد  می  نشان  که 
را  خونی  رگ های  کوکائین  مصرف  خاص،  طور  به  که  می دهد  توضیح 
منقبض می کند در حالی که تجمع سلول های خونی را افزایش می دهد که 
باعث لخته شدن می شود. خودداری از مصرف مواد مخدر و مصرف زیاد 

الکل خطر ابتلا به سکته مغزی را در هر سنی کاهش می دهد.
عواملی که جوانان می توانند برای کاهش خطر سکته مغزی کنترل کنند

اما  است،  کنترل  از  خارج  قلبی  زمینه ای  بیماری  یک  داشتن  اگرچه 
مطالعات متعدد نشان داده اند که بسیاری از عوامل خطری که فرد را در 
مراحل بعدی زندگی مستعد ابتلا به سکته مغزی می کنند، مانند فشار خون 
بالا، کلسترول بالا، دیابت و چاقی، در حال رایج تر شدن هستند. در افراد 
جوان تر بر اساس گزارش مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری های آمریکا 
)CDC(، بیش از ۴۲ درصد از بزرگسالان و بیش از ۱۸ درصد از کودکان این 

کشور چاق هستند.
راسمن می گوید: اگر قبول دارید که سکته مغزی در افراد زیر ۴۵ سال در 
حال افزایش است، احتمالًا یک دلیل بزرگ چاقی است. فشار خون بالا، 
کلسترول بالا و دیابت. همه اینها عوامل خطر مهم سکته مغزی در هر سنی 
هستند. چاقی در کودکان و نوجوانان افزایش یافته است و این خطر ابتلا به 
سکته مغزی را در طول زندگی افزایش می دهد. چاقی خطر ابتلا به فشار 
خون بالا، کلسترول بالا و دیابت را افزایش می دهد. همه اینها عوامل خطر 

مهم سکته مغزی در هر سنی هستند.
خوردن غذاهای سالم، تازه و فرآوری نشده و ننوشیدن نوشیدنی های 
شیرین هر دو با کاهش خطر ابتلا به بیماری های قلبی عروقی مرتبط 
هستند. اما به گفته راسمن، مهمترین اصلاح رژیم غذایی که باید در نظر 
گرفته شود، محدود کردن مصرف نمک است. او می گوید: »اگر مستعد 
ابتلا به فشار خون بالا هستید و نمک زیادی مصرف می کنید، در کنترل 

فشار خون بالا که علت اصلی سکته است، مشکل خواهید داشت.
 ۹۰ ،)CDC( به گزارش مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری های آمریکا
درصد از کودکان آمریکایی نمک بیش از حد مصرف می کنند که به طور 
متوسط ۱۰۰۰ میلی گرم بیشتر از حد توصیه شده روزانه ۲۳۰۰ میلی 
گرم است. راسمن می گوید: فست فودها و غذاهای آماده سرشار از سدیم 
هستند و بهتر است از مصرف آن ها اجتناب کنید. اگر به غذای دیگری 
به جز فست فود دسترسی ندارید ، می توانید در سفارش خود تغییراتی 
ایجاد کنید، مثلا از آنها بخواهید به سیب زمینی سرخ کرده نمک اضافه 

نکنند.
ترک سیگار کشیدن

مطالعه ای که در ماه مه ۲۰۱۸ در مجله Stroke منتشر شد، نشان داد 
که ارتباط قوی بین تعداد سیگارهایی که مردان زیر ۵۰ سال می کشیدند 
و خطر سکته مغزی ایسکمیک وجود دارد. محققان به این نتیجه رسیدند 
که اگرچه ترک سیگار باید هدف باشد، اما حتی ترک سیگار می تواند راهی 
باشد. دستورالعمل های  برای کاهش سکته در مردان زیر ۵۰ سال  موثر 
پیشگیری از سکته ۲۰۲۱ انجمن قلب آمریکا )AHA( نیز این ادعاها را 

تأیید می کند.

سلامت

عضو انجمن متخصصین زنان و زایمان کشور مطرح کرد:

 باید و نبایدهای روزه داری
 برای مادران باردار و شیرده

عضو انجمن متخصصین زنان و زایمان کشور با تاکید بر ضرورت مشورت زنان 
باردار و شیرده برای روزه داری با پزشک گفت: در برخی از دوره های بارداری 

همچون سه ماهه نخست، روزه داری برای مادر و جنین خطرساز خواهد بود.
سوزان پیروان  در این خصوص افزود: از منظر اسلام روزه داری برای اشخاص 
سالم واجب است. برای زنان باردار و مادران شیرده نیز باتوجه به شرایط موجود و 

نظر متخصصین زنان و زایمان تصمیم گیری می شود.
وی تصریح کرد: بارداری در زنان به سه مرحله )سه ماهه نخست، سه ماهه 
دوم و سه ماهه سوم بارداری( تقسیم می شود. در سه ماهه اول این دوران، زنان 
با هورمون های حاملگی مواجه شده و این امر مادران را دچار تهوع، استفراغ، 

بی اشتهایی و گاه کاهش وزن می کند.
نخواهند  روزه داری  برای  زنان طبیعتا وضعیت مساعدی  این  افزود:  پیروان 
داشت. برای روزه داری باید به میزان کافی مواد غذایی در دو وعده سحر و افطار 

مصرف شده و در این فاصله روزه دار »بدحال و بیمار« نشود.
وی تصریح کرد: بنابراین باتوجه به این شرایط در سه ماهه نخست بارداری، 
روزه داری عمدتا برای اغلب زنان به جهت مشکلات گوارشی ناشی از حاملگی 

امکان پذیر نخواهد بود.
عضو انجمن متخصصین زنان و زایمان ادامه داد: پس از این دوره، )سه ماهه 
سوم بارداری( به طور معمول زنان به ۲۰۰ تا ۳۰۰ کالری اضافه در روز نیاز پیدا 
کرده و به دلیل رشد جنین در رحم عملا باید یک وعده بیش ترمصرف کنند. 
بر این اساس، سه ماهه سوم بارداری هم زمان مناسبی برای روزه داری )که با 

گرسنگی طی ساعات طولانی و کم آبی بدن همراه است( نخواهد بود.
پیروان اضافه کرد: براساس مطالعات کشورهای اسلامی در این زمینه که با 
هدف حفظ سلامت جنین انجام شده است، تاثیر روزه داری مادر بر هوش جنین 
اثبات شده نیست؛ اما برخی تبعات مخرب همانند تولد نوزادان کم وزن ناشی از 

این مساله عنوان شده است.
وی افزود: به طور کل وضعیت تمام زنان باردار یکسان نبوده و بنابراین همه 
مادران برای روزه داری باید با متخصص زنان و زایمان مشورت کنند. همچنین از 
سه ماهه نخست بارداری گذر کرده و مشکلات گوارشی، تهوع و استفراغ برطرف 
شده باشد.جنین نیز به رشد موردنیاز برای تغذیه اضافه مادر نرسیده باشد. در این 

دوران تحت نظر و مشورت پزشک معالج می توانند روز بگیرند.
عضو انجمن متخصصین زنان و زایمان یادآور شد: در صورت شرایط روزه داری 
همچنین باید یک رژیم غذایی متعادل داشته باشند. به عبارت دیگر، از همه 
گروه های غذایی به میزان متعادل در برنامه غذایی گنجانده روزانه و ویتامین و 

مواد معدنی به میزان کافی مصرف کنند.
پیروان گفت: در این دوره از برخی مواد غذایی نظیر پاستا، ماکارونی، برنج و 
نان که انرژی را به آرامی در بدن آزاد کرده و در گروه کربوهیدرات ها قرار می گیرند 
نیز استفاده شود. این دسته از مواد غذایی باید وارد روند هضم شده و به محض 
مصرف همچون نوشابه های قنددار به سرعت سبب افزایش و افت قند و احساس 
گرسنگی نمی شوند. به گفته این پزشک، مصرف غلات، حبوبات و دانه های 
روغنی فاقد نمک نظیر بادام و گردو و مواد غذایی حاوی پروتئین نظیر تخم مرغ 

نیز در این دوران بسیار حائز اهمیت است.
 وی افزود: در ماه مبارک رمضان از مصرف برخی مواد غذایی همانند کافئین 
نیز باید پرهیز شود. کافئین آب بدن را دفع کرده و بدن روزه دار را با کم آبی مواجه 
می سازد. پیروان همچنین با تاکید بر ضرورت استراحت در این دوران یادآور شد: 
زنان باردار در دوران روزه داری از مواد غذایی چرب، اسیدی و ترش خودداری 
توصیه  دوران  این  در  هم  شیرین  نوشیدنی های  و  نوشابه  حاوی  قند  کنند. 
نمی شود. زنان باردار همچنین طی روزه داری انرژی بدن را نگه داشته و به میزان 

کافی استراحت کنند.
وی با تاکید بر ضرورت پیشگیری از کم آبی نیز اضافه کرد: مادران باردار با 
مشاهده علائم کم آبی اعم از ضعف، خستگی، سرگیجه و سردرد نیز از روزه داری 

پرهیز کنند.
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درباره موضوع »جهاد تبیین« که رهبر معظم انقلاب بارها به آن اشاره کرده اند موضوع های 
مختلفی مطرح و واکاوی شده است؛ همچنین صاحب نظران مختلفی در حوزه  های فقهی و 
دینی، رسانه، علوم اجتماعی، روان شناسی و فرهنگ و هنر، زوایای این بحث را از نگاه خود 

روشن و گاهی راهکارهای عملیاتی ارائه کرده اند.
رهبر معظم انقلاب در دیدار اسفندماه گذشته با اعضای مجلس خبرگان رهبری، فرمودند: 
»در جنگ  های سخت با سلاح  های قدیمی دیگر نمی  شود جنگید. امروز با شمشیر و با نیزه و 
با این چیزها نمی  شود به جنگِ توپ و موشک و مانند این ها رفت. در جهاد تبیین هم همین-
 جور است؛ با شیوه های قدیمی ]نمی  شود کار کرد[ ... سلاح تبیین یک بخش نرم افزاری 
مهمّی دارد؛ در اینجا بایستی نوآوری صورت بگیرد، بایستی سخن نو گفته بشود و شیوه  نو 

در بیان ذکر بشود«.
این نوشتار بدون اینکه قصد نقد فنی و بررسی حرفه  ای داشته باشد، به دو اثر نمایشی 
می  پردازد که در کنار کارکردهای هنری-تفریحی خود، به بهترین وجه توانسته  اند، ظرفیت هنر 

را در عرصه جهاد تبیین و روشنگری حقایق به نمایش بگذارند:
الف - »موقعیت مهدی« و تبیین حقایق جنگ

فیلم سینمایی موقعیت مهدی که به  گونه ای هنرمندانه و تازه، به زندگی برادران شهید باکری 
می  پردازد، به  عنوان جدیدترین و موثرترین فیلم از گونه دفاع مقدس مطرح است و علاوه بر 
جوایز متعددی که در جشنواره فجر برد، مورد توجه بسیاری از منتقدان و مخاطبان قرار گرفته 

است.
در این فیلم، کارگردان )هادی حجازی  فر( بدون استفاده از روش  های قدیمی و گاه نخ  نمای 
بازی با احساسات سطحی مخاطب، به  شیوه هنرمندانه صحنه  های جنگ و ایثار را به تصویر 
کشیده و جنبه  هایی بی  همتا از زندگی این شهیدان و پیوندهای عاطفی با خانواده  های شان 

را ارائه می  دهد.
مخاطبی که این فیلم را می بیند در عمیق  ترین لایه  های ذهن و روان خود به این می  اندیشد 
که چگونه در فرازی از تاریخ معاصر این سرزمین، جوانانی بوده اند که از »همه  چیز« خود 
گذشتند تا این خاک و نوامیس  اش به   یغما نرود و چگونه عالی ترین مظاهر اخلاق، فرهنگ، 
ایمان، جهاد، عشق، وطن  دوستی، گذشت و فداکاری متجلی شده است و ما اکنون وارث چه 
میراث ارزشمندی از این گنجینه- های ابدی هستیم! موضوعی که اتفاقا محور کانونی مباحث 
جهاد تبیین است و سازندگان اثر با نوآوری و به ره گیری از روش  های نوین جلوه  های بصری 

و سینمایی، گام بلندی در عرصه روشنگری و تبیین حقایق جنگ هشت ساله برداشته اند.
اگر تا پیش از این برخی نسل  های جدید )یا قدیم( از شهید باکری، فقط نامی از یک بزرگراه 
را در ذهن داشتند، اکنون می  دانند که او و برادرش کیستند و چه حق بزرگی بر گردن ما و 
نسل  های بعدی دارند. گذشته از این، »موقعیت مهدی« و زبان آذری غالب فیلم، بهترین 
و موثرترین پاسخ به تجزیه  طلبانی است که با انواع نیرنگ و جعل  های تاریخی، بر جدایی و 

متفاوت نشان  دادن خطه آذربایجان از ایران و ایرانی تلاش دارند.
ب - »آقازاده« و تبیین حقایق امروز

اگر فیلم سینمایی موقعیت مهدی به کار تبیین حقایق جنگ و گذشته  ای نه  چندان دور از 
تاریخ پرافتخار ما می  پردازد، سریال آقازاده یکی از مهم ترین مباحث و معضلات کنونی جامعه را 
روایت می  کند. آقازاده یک سریال ۲۹ قسمتی است که در بستری از داستان عاشقانه، ماجرای 
مبارزه دو آقازاده را در بحث فساد مالی و اخلاقی روایت می  کند؛ نکته قابل تامل این سریال که 
اکنون نیز در شبکه نمایش خانگی موجود است، گذشتن از برخی خط قرمزهای ساختگی 
برای رساندن پیامی بسیار مهم و ارزشی به جامعه است که نمود بارزی از مصادیق جهاد تبیین 

و روشنگری حقایق امروزی است.
در این اثر، مخاطبی که ماه  ها )و شاید سال  ها( زیر بمباران تبلیغی رسانه  های معاند تصور 
می  کرده »همه« ارکان و افراد حاضر در نهادهای حساس و نظامی کشور، غرق در فساد و 
به  پایبندی  نهادها آشنا می  شود که ضمن  از داخل همان  افرادی  با  اختلاس هستند، 
ارزش  های دینی و انقلابی، حداکثر تلاش و مجاهدت را برای مبارزه با فساد و ناراستی به 
کار می  برند و حتی از آبروی خود نیز در این مسیر مایه می  گذارند؛ درست در همین بستر 
روایی است که مخاطب متوجه می  شود، اگر همه افراد، نهادها، ارکان و دستگاه های کشور 
)به روایت رسانه  های دشمن(، غرق در دزدی، اختلاس، شهوت و سوءاستفاده بودند، خیلی 
زودتر از امروز، کل کیان کشور برباد رفته بود و چیزی به نام نظام سیاسی-اجتماعی باقی 

نمانده بود.
 دون تردید اگر برخی ممنوعیت  های بی  فایده و مصنوعی پیشین ادامه می  یافت، کارگردان 
و نویسنده اثر، هرگز نمی  توانستند این داستان جذاب و باورکردنی را روایت کنند و ضمن 
نشان  دادن رسوخ فساد )از جمله در یک مقام قضایی(، کار ارزشمند و جهادگونه  بسیاری 
از مبارزان امنیت و اطلاعات کشور را روایت کنند؛ افرادی که در کارزاری سترگ، به حفظ و 

حراست از مرزهای سرزمینی، اخلاقی، اقتصادی و ارزشی کشور مشغول  اند.
این دو اثر نمایشی البته مفاهیم ارزشمند دیگری را نیز به تصویر می  کشد؛ از جمله مفهوم 
حجاب و عفاف، ساده  زیستی، عشق و ... که مجال دیگری برای تبیین می  طلبد اما در پیوند 
با موضوع این نوشتار، به  گونه ای جذاب و نوین به کار تبیین حقایق تاریخ و معضلات روزمره 
جامعه می  پرداند؛ همان چیزی که رهبر انقلاب در موضوع کلان جهاد تبیین و روشنگری »با 

روش  های نوین و هنرمندانه« به آن تاکید دارند.
در شرایطی که دام رسانه  ای بزرگی برای نظام و کشور پهن بوده و جنگ نرم رسانه  ای با شدتی 
روزافزون در جریان است، جای خالی اینگونه آثار که در عین جذابیت، مفاهیم بلند و مغفول  
ارزشی را روایت می  کنند، به  شدت احساس می  شود؛ کاش متولیان این عرصه، نگاهی متفاوت 
و با زاویه  ای جدید به این آثار داشته باشند و زمینه را برای خلق چنین محصولاتی بیشتر فراهم 

کنند. 

 نگاهی متفاوت به سریال »آقازاده« و فیلم سینمایی »موقعیت مهدی«؛

ظرفیت بی  بدیل هنر در عرصه روشنگری و »جهاد تبیین«

ضرورت  حفظ و حراست ازگنبد نمکی قم  بعنوان یک میراث طبیعی 
و جذب گردشگر؛

کوهی که تکیه گاه میخواهد

گنبد نمکی قم یکی از جاذبه های گردشگری استان است که چند سالی 
است گردشگران زیادی را جذب کرده است.

از دور که نگاهش میکنی یک کوه قهوه ای رنگ شبیه بیشتر کوه ها است 
فقط کافیست نزدیک شوی و به دل کوه قدم بگذاری گویی پا در یک سیاره 
بلور های نمکی و  دیگر گذاشته ای سیاره ای متشکل از سنگ های رنگی 

چشمه ای سحرنگیر در میان کوه که چشم هر بیننده ای را خیره میکند.
در کنار این زیبایی ها سالهاست در اثر ورود بدون نظارت گردشگران هر روز 
گوشه ای از آن تخریب میشود کوهی که نماد تکیه گاه است حالا خود به دنبال 

یک حامی برای زنده ماندن و ایستادن میگردد.
از قم که به سمت بخش جعفریه حرکت میکنید در ۱۵ کیلومتری این جاده 
نرسیده به دامشهر کوهی نیم دایره قرار گرفته در دشتی سفید توجهت را به 
خود جلب میکند هر چه نگاه میکنم تابلویی برای هدایت به سمت کوه پیدا 

نمیکنم.
گله ای میبینم و به سرعت به سمت چوپان میروم همانطور که به چوب 
دستی اش تکیه داده است میگوید: اسمش گنبد نمکی است چند سالی 
هست گردشگران زیادی برای دیدنش می آیند با اشاره به یکی از دو جاده مرا 

به سمت کوه هدایت میکند.
بالاخره بعد ده دقیقه به پای دامنه کوه میرسم اقای علی اصل کارشناس 

گردشگری و چند کارشناس دیگر انجا منتظر من بودند.
_عمر ۲۰ میلیون ساله

علی اصل کارشناس گردشگری با اشاره به نحوه تشکیل این کوه گفت: 
ساختار تقریباً تکتونیکی است که در اثر اختلاف وزن نمک و رس به سمت 
بالا آمده و در اثر پدیده های کوه زایی و تکتونیک این گنبد به صورت متقارن 

پدیدار شده است.
حدودا ۲۰ میلیون سال زمان برده است تا کوه به این شکل در بیاید و در واقع 
زنده است و سالی یک میلیمتر رشد میکند. میزان رشدی که در برابر تخریب 

گسترده این سال ها در این منطقه هیچ است.
_ فرصتی برای توسعه زمین گردشگری

علی اصل گفت: گنبد نمکی ظرفیت بسیار بالایی در زمینه زمین گردشگری 
به دلیل جنس نمک و پوشش گیاهی اش دارد و می تواند تور های مختلفی از 
جمله تور های حیات وحش، تور های علمی، تور های عکاسی داشته باشد؛ 
همچنین ما در گنبد نمکی پرندگان و خزندگان متنوعی داریم که تک تک 
این ظرفیت ها اگر در هر کشور دیگری بود به عنوان یک قطب جذب توریست 
در می آمد، اما در حال حاضر در منطقه ما نه تنها به آن از جنبه گردشگری و 
محیط زیستی توجه نمی شود بلکه خطراتی نیز متوجه این گنبد است که آن 

را در معرض تخریب قرار می دهد.
_ حضور بدون نظارت گردشگران مهمترین عامل تخریب

برای دیدن سایر زیبایی های کوه جاده را باید پیاده ادامه بدهیم جاده درست 
از وسط کوه میگذرد همان ابتدا با نشست های زمین در جاده روبرو میشویم 
علی اصل با تکان دادن سر بعنوان تاسف گفت سال ۹۷ پس از تلاش های 
شبانه روزی اش بالاخره این کوه در فهرست آثار ملی ثبت شد، اما دریغ از 
ذره ای توجه برای حفاظت نه تابلویی نصب شده است نه پایش برای حفاظت 

انجام میشود.
کمی جلوتر میرویم حجم زیادی نخاله ساختمانی پارچه های رنگی و بطری 
آب و پلاستیک در میان کوه تخلیه شده است انگار اینجا سایت تخلیه پسماند 
است کنارش آثار بجا مانده از آتش سوزی به چشم میخورد علی اصل ادامه 
داد گویی گردشگران نمیدانند پا در چه زمین ارزشمندی گذاشته اند متاسفانه 
هر روز هم به تعداد گردشگرانی که بدون رعایت اصول اولیه گردشگری به این 
منطقه می ایند اضافه میشود نتیجه میشود هم نشست های زمین در اثر تردد 

گسترده و دیواره های کوه که ریزش کرده است.
_بلور های نمکی که غارت میشوند

در میان سکوت حاکم بر کوه صدایی شبیه کوبیدن میخ به دیوار به گوش 
میرسد به سمت صدا میرویم مردی میانسال در حال کندن تکه ای نمک 
صیغلی را میبینیم میپرسم برای چه نمک را میکنی میگوید زیباست میخواهم 

در گوشم اتاقم بگذارم. با توضیحات گردشگران از ادامه کار منصرف میشود.
 نبی زاده دکترای جانور شناسی دارد با اشاره به رد پای الاغ روی زمین گفت 
کاملا مشخص است که مقدار زیادی از بلور های نمک را کنده اند و از الاغ برای 
حمل این زیبایی ها استفاده کرده اند. متاسفانه با تخریب این گنبد نمکی 
جانوران خاص این منطقه مثل روباه و خرگوش و انواع خزندگان و پرندگان که 

شورپسند و خاص هستند هم از بین خواهند رفت.
_ پیگیری از مسئولین استانی تا وزیر گردشگری

تخریب گنبد نمکی که میتواند یک جاذبه ی مهم زمین گردشگری باشد و 
درآمد زایی میلیاردی برای استان داشته باشد را در طی سال های گذشته من و 
همکارانم بار ها و بار ها پیگیری کرده بودیم و هر بار قول نظارت و پایش و نصب 
تابلو داده شده بود اینبار هم برای پیگیری با روابط عمومی سازمان میراث 
فرهنگی صنایع دستی و گردشگری تماس گرفتم در انتها موفق به برقراری 
ارتباط با کارشناسان این سازمان نشدم و با یک جمله که کار های مثبت زیادی 
در این منطقه صورت گرفته است به نبود نظارت و بی توجهی به این اثر ملی 

پاسخ میدهند.
بالاخره در بازدید صرغامی وزیر میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگری از 
جاذبه های استان قم فرصت معرفی این اثر ملی که سالهاست گرد بی توجهی 

بر روی ان نشسته است را پیدا کردم.
در انتها ضرغامی گفت: باید با تغیر رویکرد به فکر حفاظت از این اثر ملی و 
جذب گردشگران باشیم. نمیدانم باید خوشبین باشم به پیگیری های وزیر یا 

این هم یک قول مثل قول های قبل است.
چشم به تپه های رنگارنگ گنبد نمکی و بلور های سفید آن می اندازم گنبد 
نمکی امکان ویژه طبیعی نه تن ها برای شهر قم و کشور است بلکه گردشگرانی 
نظر  از  ارزشمند  و  طبیعی  آثار  چنین  تا  می آیند  ایران  به  دنیا  سرتاسر  از 
زمین شناسی را ببینند و با آن آشنا شوند پس نیاز است با پیگیری و هماهنگی 
گامی در راستای برنامه ریزی و تدوین طرحی گردشگری برای استفاده از 
ظرفیت های طبیعی این گنبد برداشته شود. اگر امروز به فکر حفظ میراث 

طبیعی خود نباشیم شاید فردا دیر شده باشد.

رئیس اداره امور قرآنی اوقاف استان قم  خبرداد:

برگزاری 11 مراسم شاخص ترتیل خوانی 
در بقاع متبرکه قم

رئیس اداره امور قرآنی اوقاف استان قم گفت: ۱۱ مراسم شاخص ترتیل خوانی قرآن 
کریم به مناسبت ماه رمضان و به میزبانی بقاع متبرکه در حال برگزاری است.

به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، سید محمد صالح نژاد 
با اشاره به برپایی محافل و مجالس ترتیل خوانی قرآن کریم در بقاع متبرکه به مناسبت ماه 
رمضان اظهار کرد: جزءخوانی روزانه قرآن در اماکن مقدسه در سه بخش بعد از نماز ظهر 

و عصر، پیش از افطار و شب صورت می گیرد.
وی افزود: بقاع متبرکه ای که مراسم ترتیل خوانی در آنها هر روز بعد از اقامه نماز ظهر و 
عصر برگزار می شود شامل آستان مقدس امامزادگان جعفر شهید)ع(، جمال الدین)ع(، 

علی بن جعفر)ع( و موقوفه عربشاهی در کهک هستند.
رئیس اداره امور قرآنی اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه در این مراسم علاوه بر 
ترتیل خوانی قرآن، نکات تفسیری هم ارائه می شود گفت: همچنین حضور حافظان قرآن 

کریم در این ویژه برنامه ها با هدف ترویج و تبلیغ مسئله حفظ کلام وحی پُر رنگ تر است.
وی ادامه داد: در چهار بقعه و مسجد استان قم نیز مراسم جزءخوانی قرآن کریم پیش از 
افطار برنامه ریزی شده که شامل مسجد جامع و آستان مقدس امامزادگان سید علی)ع(، 

موسی مبرقع)ع( و زینب خاتون)س( شهر کهک هستند.
صالح نژاد با بیان اینکه تفسیر جزء قرائت شده، اقامه نماز و ضیافت افطاری ساده، 
بخش های دیگر این مراسم را تشکیل می دهند عنوان کرد: زمان شروع مراسم در چهار 

مکان یاده شده، هر روز حوالی ساعت ۱۸:۳۰ است.
رئیس اداره امور قرآنی اوقاف و امور خیریه استان قم به مراسم ترتیل خوانی قرآن کریم 
در نوبت شب اشاره و خاطرنشان کرد: آستان مقدس امازادگان حمزه)ع( و ابراهیم و 
محمد)ع( دو بقعه ای هستند که جمع خوانی شبانه ماه مبارک رمضان را میزبانی می کنند.
وی گفت: همچنین ترتیل خوانی ویژه خواهران هر روز از ساعت ۱۱ در آستان مقدس 

امامزادگان ابراهیم و محمد)ع( برگزار می شود.
صالح نژاد با بیان اینکه محافل قرآنی متعددی هم در طول ماه رمضان امسال و به 
میزبانی بقاع متبرکه امامزادگان پیش بینی شده است گفت: برای تشویق نوجوانان 
و جوانان به شرکت در این مجالس، هدایایی به رسم یادبود و بر اساس قرعه کشی به 

شرکت کنندگان اهدا خواهد شد.
رئیس اداره امور قرآنی اوقاف و امور خیریه استان قم تصریح کرد: برای رونق هر چه 
بیشتر محافل و مجالس قرآنی و جمع خوانی، سعی شده از قاریان برجسته و مشهور 

استان و کشور برای حضور در این مراسم دعوت شود.
 

بیانیه مجمع هماهنگی نیروهای جبهه انقلاب 
خطاب به بزرگان ، نخبگان و موثرین کشور

حضرات علمای اعلام ، اساتید دانشگاه ، نخبگان و سرآمدان علمی ، فرهنگی و سیاسی 
سلام علیکم و رحمه الله

 ��مدت مدیدی است دلسوزان جامعه و انقلاب خطر هجمه ولنگاری در فضای مجازی 
را گوشزد کرده اند و رهبرمعظم انقلاب این فضای رها شده را قتلگاه نوجوانان و جوانان 
معرفی نموده اند. اما رفع و دفع این قتلگاه نرم ؛  از سوی مسؤلین و نمایندگان مجلس 
هنوز به رسمیت شناخته نشده و بر سر مسائل سلیقه ای و مصالح سیاسی برخی افراد؛ 
طرح صیانت از فضای مجازی در هاله ای از سکوت رفته است تا ما هر روز شاهد از دست 

رفتن نوجوانان و جوانان این مرز و بوم در ترور سخت و نرم باشیم .
 ��با توجه به امر مقام معظم رهبری بر وجوب جهاد تبیین امروزه یکی از خطوط مقدم 
تبیین؛ پاسخ متصدیان طرح صیانت از فضای مجازی است که توجه به تصویب و اجرای 
این طرح جنبه های پیشگیرانه از آسیب های اجتماعی ؛ فرهنگی و سیاسی را در جامعه 

به ارمغان خواهد آورد.
 ��مجمع هماهنگی نیروهای جبهه انقلاب اسلامی استان قم در کنار تمام دلسوزان نظام 
و انقلاب ضمن دعوت از کلیه تصمیم سازان و صاحب نظران؛ برای تبیین درست این طرح 
و مطالبه جدی آن از نمایندگان محترم مجلس شورای اسلامی ، تصویب بجا و کارشناسی 
شده آن را خواستار است . یقینا ناهنجاری های موجود در فضای مجازی با تصویب این 

طرح سامان خواهد گرفت. ان شا الله.
ومن اللّه التوفیق وعلیه التکلان

مجمع هماهنگی نیروهای جبهه انقلاب اسلامی استان قم

استاندار قم: 

تحول در مسیر خدمت، نیازمند 
ریل گذاری جدید است 

 استاندار قم با بیان این که حرکت پرشتاب دولت برای حل مشکل های کشور آغاز شده، 
و در مسیر درستی قرار دارد، گفت: برای ایجاد تحول در مسیر خدمت رسانی به مردم، نیاز 

به ریل گذاری جدید داریم.
و هم افزایی شورای هماهنگی  در جلسه هم اندیشی  سید محمدتقی شاهچراغی 
نیروهای انقلاب که با حضور میثم لطیفی معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان اداری و 
امور استخدامی کشور در مسجد امیرالمومنین شهرک پردیسان قم، در سخنانی افزود: در 
مسیر و جهت گیری مناسبی هستیم، ولی با توجه به کُندی حرکت، به ریل گذاری جدید 
نیاز داریم، تا بتوانیم به همه اهدافی که دولت در راستای رفع مشکل های کشور در نظر 

دارد، دست پیدا کنیم.
استاندار قم با اشاره به ضرورت فراگیر شدن هم افزایی و هم اندیشی در مجموعه های 

انقلابی بر لزوم برگزاری جلسه های مستمر و پیگیری مطالبه های مطرح شده تاکید کرد.
شاهچراغی همچنین با اشاره به دغدغه مندی دولت سیزدهم تصریح کرد: امروز دولت 
با تمام وجود در صحنه بوده و با عزم و اراده جدی به دنبال رفع مشکل ها و پاسخ گویی به 

دغدغه های مردم می باشد.
در این جلسه میثم لطیفی معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان اداری و امور استخدامی 
کشور نیز در سخنانی ضمن تشریح اقدام های صورت گرفته در خصوص تغییر شرایط 
کشور به نفع مردم و ایجاد ساز و کار مناسب در این خصوص، گزارشی را از فعالیت های 
صورت گرفته برای حل مسائل و مشکل های مردم در دولت و حرکت های اُمیدآفرین انجام 

گرفته از ابتدای شروع به کار دولت مردمی ارایه داد.

یک مقام مسئول در اداره کل راه و شهرسازی استان قم  خبرداد:

توقف ۸۰ پروژه به دلیل تخلف از مقررات 
ملی ساختمان

رئیس اداره توسعه مهندسی و نظارت بر مقررات ملی ساختمان راه و شهرسازی استان 
قم گفت: هرگونه ساخت و ساز بدون رعایت مقررات ملی ساختمان و ضوابط شهرسازی 
تخلف محسوب می شود و بر همین اساس در سال ۱۴۰۰ دستور توقف ۸۰ پروژه صادر 
شد. اسماعیل اسدی در خصوص اقدامات و عملکرد واحد نظارت عالیه)ماده ۳۵( در 
سال۱۴۰۰ بیان کرد: در سال گذشته واحد نظارت عالیه از ساختمان های سطح شهر و 
استان قم بازدید مستمر به عمل آورده اند و بنا به گزارش های ارسالی ۸۰ پروژه به دلیل 
تخلف در ساخت و ساز و مقررات ملی متوقف شد. وی افزود: از حدود یک میلیون و ۳۵۰ 
هزار متر مربع پروانه صادر شده در سال ۱۴۰۰ تعداد ۶۲۰ بازدید، توسط ناظران عالیه این 
اداره کل انجام شده است.   اسدی توضیح داد: براساس برنامه ریزی انجام شده ناظرین 
عالیه می بایست حدورد ۲۰ درصد پروژه ها را بازدید کنند که در سال ۱۴۰۰ خوشبختانه 
بیش از برنامه، بازدید از پروژه ها انجام شده است.   رئیس اداره توسعه مهندسی و نظارت بر 
مقررات ملی ساختمان اداره کل راه و شهرسازی استان قم در پایان گفت: شهروندان قمی 
https:// می توانند هر گونه تخلف در ساخت و ساز را از  طریق پورتال این اداره کل به نشانی
qom.mrud.ir/ بخش " نظارت  و ارزیابی کیفیت ساخت و سازهای کشور" گزارش دهند.   

 
مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم خبرداد:

ثبت 1۲ وقف جدید در استان قم
مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم از ثبت ۱۲ وقف جدید در زمینه های علمی و 

سلامت در سال گذشته خبر داد.
حجت الاسلام اسکندری ، در جریان برپایی میز خدمت در نماز جمعه این هفته قم، 
گفت: چگونگی ثبت وقف از سوالات پر تعداد مردم در میز خدمت بود که با راهنمایی و 
هدایت کارشناسان نحوه ثبت وقف به اطلاع مردم رسانده شد. وی با اشاره به ثبت ۱۲ 
مورد وقف جدید در سال گذشته، افزود: با راهنمایی ها و هدایت های لازم انجام شده این 

وقف ها در زمینه های سلامت و مباحث علمی انجام شده است..

گزارش / هیفاء پردل
از جاذبه های مذهبی مانند   برخورداری شهر قم 
حرم حضرت معصومه )س( و مسجد مقدس جمکران 
این شهر را به یکی از مهم ترین محورهای گردشگری 
مذهبی و زیارتی کشور تبدیل کرده است. به عبارتی 
شهر قم یکی از مهم ترین پایگاه های مذهبی جهان 
گردشگری  »نگین  عنوان  به  آن  از  که  است  تشیع 
مذهبی کشور« یاد می شود و این ظرفیت می تواند 

محور اصلی توسعه استان قرار گیرد.
در دل شهر کریمه اهل بیت )ع( کارکردهای مذهبی؛ 
فرهنگی و حتی طبیعی و تاریخیِ باارزشی در سطح 
ملی و بین المللی وجود دارد که می تواند به عنوان 
جاذبه مهمی چشم گردشگران را مسحور کند و کمتر 
کسی باور دارد که در دل این شهر مقدس ۲۰ محور 
یا حداقل ۱۰۰ جاذبه گردشکری با ۳ هزار و ۸۰۰ اثر 
تاریخی و فرهنگی ثبت شده وجود دارد. اما قابل تامل 
است که تنها به بخش »گردشگری مذهبی و زیارتی« 

شهر قم توجه شده است.
اگر مدیران و مسئولان دست اندرکار گردشگری قم 
سازمان  استانداری،  زائرین  امور  معاونت  همان  که 
اداره میراث فرهنگی هستند  و  فرهنگی شهرداری 
در کنار گردشگری مذهبی به گردشگری تاریخی و 
فرهنگی و طبیعی و مهم تر از آن گردشگری سلامت 
اهمیت می دادند، اقتصاد گردشگری قم در شرایطی 
بهبود  و  ترمیم  هستیم  روبرو  فشار  و  تحریم  با  که 

می یافت.
تا قبل از بحران کرونا قم سالانه میزبان گردشگران 
و  زیارت  قصد  به  که  بود  فراوانی  خارجی  و  داخلی 
سیاحت به شهر قم سفر می کردند اما با ورود ویروس 
منحوس کرونا در اواخر سال ۹۸ گردشگری قم زخم 
عمیقی از این بحران متحمل شد و به مدت ۲ سال با 
توجه به اعمال محدودیت های کرونایی به کما رفت. 
اما با بهبود شرایط کرونایی کشور کام گردشگری قم 
دوباره شیرین شد و این استان آغوش خود را دوباره به 

سوی مسافران و زائران خود گشود.
نوروزی در سال  به رکوردشکنی سفرهای  با توجه 
۱۴۰۱ طبق آمارها اقامت شبانه مسافران نوروز از ۲۶ 
اسفندماه ۱۴۰۰ تا ۱۳ فروردین ماه در اقامتگاه های 
رسمی کشور ۵۰ میلیون و۶۳۳ هزار و ۲۹۶ نفر شب 
بوده است که طبق برآوردها این حجم از سفرها در 
کشور بی سابقه بوده است. در این میان شهر قم که 
طبق  رود  می  شمار  به  کشور  مذهبی  شهر  دومین 
آمارها ۵۴۱ هزار اسکان پرونده سفرهای نوروزی شهر 

کریمه اهل بیت)ع( به شمار می رود.
حضرت  بارگاه  از  معنوی  زیارت  بر  علاوه  قم  در 
مسافران  جمکران  مقدس  مسجد  و  )س(  معصومه 
از  که  قم  تاریخی  بازار  مانند  تاریخی  جاذبه های  از 
شاهکارهای تاریخی و متشکل از راسته، چهارسوق، 

سرا و تیمچه بزرگ است، بازدید می کنند.
هم چنین مسافران می توانند از خانه های تاریخی از 
جمله بیت حضرت امام خمینی )ره( و »بیت النور« 
خانه ای که حضرت معصومه )س( در آن ساکن بودند 
و علاوه بر این ها مقبره های گنبد سبز و کاروان سراها و 
جاذبه های طبیعی مانند دریاچه زیبای نمک؛ حوض 
سلطان و غار وشنوه و روستاهای زیبا با آب و هوایی 

متفاوت از شهر قم دیدن کنند.
قم  شهر  نهان  و  پیدا  جاذبه  همه  این  از  اگر  حال 
بگذریم چالش و مشکلی که در زمینه گردشگری و 
میزبانی از مسافران در طول فصول سال در شهر قم 
وجود دارد، مشکل اسکان و عدم یکپارچگی در برنامه 
ریزی ها از سوی دست اندرکاران صنعت گردشگری 
قم است. این امر باعث شده به رغم این که در طول 
سال گردشگران و مسافران فراوانی وارد قم می شوند 
اما به دلیل مشکل اسکان این مسافران گذری هستند 
و ماندگاری آن ها در شهری مانند قم با وجود این همه 
جاذبه و ظرفیت، محدود است. طوری که با وجود رشد 
ورود مسافران به شهر قم و قابل توجه بودن آن جزو ۱۰ 

استانی که بیشترین آمار اقامت را داشتند، نباشد.
اهل  کریمه  شهر  در  مسافر  ماندگاری  عدم  گویا 
بیت)ع(، مشکل و زخم کهنه ای است که درمان ندارد. 
در حالی که در تریبون های مختلف خبری، مسئولان 

اولویت اول توسعه در قم، را توسعه صنعت گردشگری 
عنوان می کنند.

اسکان بیش از ۵۴۱ هزار مسافر نوروزی در قم
مدیر کل میراث فرهنگی صنایع دستی و گردشگری 
استان قم با اشاره به رشد قابل توجه پذیرش مسافر 
در نوروز سال ۱۴۰۱ در قم می گوید: اماکن اقامتی 
در  کرونایی  محدودیت های  سال  دو  از  پس  استان 
ایام نوروز با حجم زیادی از مسافر روبرو شد و از ۲۴ 
اسفندماه تا پایان تعطیلات نوروزی ۵۴۱ هزار و ۷۲۶ 

مسافر در اماکن اقامتی استان اسکان یافتند.
علیرضا ارجمندی در ادامه می افزاید: از این تعداد 
آمار اسکان، ۱۸۹ هزار و ۹۸۲ مسافر در اماکن تحت 
نظارت اداره کل میراث فرهنگی و ۳۵۳ هزار و ۸۶۴ 
مسافر در دیگر اماکن اقامتی شامل اماکن متبرکه، 
مقدس  مسجد  )س(  معصومه  حضرت  مطهر  حرم 
جمکران، حسینیه ها، امامزاده ها، مدارس، بوستان ها 
و… اقامت داشتند و تخت های اقامتی رسمی استان 
در نیمه اول نوروز ضریب اشغال بالای ۹۵ درصد و در 
نیمه دوم نوروز ضریب اشغال حدود ۶۰ درصدی را 

تجربه کردند.
پذیرش  و  به ظرفیت اسکان  اشاره  با  این مسئول 
مسافر در واحدهای اقامتی در استان بیان می کند: 
ظرفیت واحدهای اقامتی رسمی استان برای اسکان 
مسافران نوروزی ۲۹۳ واحد اقامتی با ظرفیت ۱۴۰۷۰ 
شامل ۳۶ هتل ۲۵ هتل آپارتمان، ۷۵ مهمانپذیر و 

۱۵۷ خانه مسافر بوده است .
آثار  این شهر می تواند  به  زئران  و  ورود گردشگران 
ایجاد  و  شهر  اقتصاد  رونق  و  شکوفایی  در  شگرفی 
فرصت های شغلی جدید داشته باشد. اما کسب این 
مزایا و مطلوبیت ها زمانی امکان پذیر است که بستر 
مناسب آن یعنی نهادهای خدماتی و زیر ساخت های 

اجتماعی نیز فراهم شده باشد.
برآوردهای آماری و تحقیقی گویای این امر است که با 
توجه به اهمیت صنعت گردشگری و نقش مکان های 
مذهبی در جذب گردشگران و یک نمونه شاخص از 
آن شهر قم که دارای مکان های مذهبی و فرهنگی 
بسیاری است، این شهر به علت وجود آثار تاریخی و 
مذهبی متعدد، به لحاظ گردشگری مذهبی؛ تاریخی 
و  ظرفیت ها  دارای  سلامت  همچنین  و  طبیعی  و 
جایگاه ویژه ای در سطح گردشگری کشوری وتوریسم 

بین المللی است.
بیت تاریخی امام)ره( مورد توجه گردشگران

مدیرکل میراث فرهنگی؛ صنایع دستی و گردشگری 
استان در ادامه با اشاره به بیشترین جاذبه هایی که 
در قم مورد بازدید مسافران نوروزی در قم قرار گرفته 
خانه  از  نوروزی  مسافر  هزار   ۵ تاکنون  می گوید: 
حضرت امام خمینی )ره( در قم بازدید کرده اند. از 
ابتدای تعطیلات نوروزی تا دوازدهم فروردین بیش از 
۴ هزار و ۹۰۷ تن از بیت امام بازدید کردند که از این 
تعداد ۳ هزار و ۳۶۸ بازدیدکننده داخلی و یک هزار و 

۵۳۹ بازدیدکننده خارجی بودند.
در  قدیمی  خانه  این  می کند:  عنوان  ارجمندی 
محله یخچال قاضی آخرین محل سکونت امام)ره( 
در دهه ۴۰  در قم بوده ومحلی برای تجمعات دینی 
و سخنرانی های سیاسی امام و مراجع ومردم بود. این 

خانه تاریخی در ۱۱ تیر ۷۵ در رده آثار ملی کشور به 
ثبت رسیده است .

شهیدان  موزه  و  سبز  گنبد  مقابر  وی؛  گفته  به 
و  تاریخی  جاذبه های  دیگر  همچنین  و  زین الدین 
طبیعی از دیگر مکانهایی بوده که مورد بازدید مسافران 

نوروزی قرار گرفته است.
علی یکتایی ۵۵ ساله که از استان گیلان به شهر قم 
سفر کرده درباره شهر قم می گوید: من با خانواده ام به 
قم سفر کردم اما در زمینه اسکان با مشکلاتی روبرو 
بود  برادرم فرهنگی  این که  به  توجه  با  و فقط  شدم 

توانستم یک شب در یک مدرسه در قم اقامت کنم.
با مصاحبه میدانی با اکثر مسافران نوروزی آن ها از 
جاذبه های بی بدیل استان بی خبر هستند. این نشان 
زمینه  در  کافی  اطلاع رسانی  و  برنامه ریزی  عدم  از 

جاذبه های تاریخی قم دارد.
بیان  شیراز  شهر  از  مسافری  کاوریان  محمد 
می کند: شهر قم را تنها به واسطه وجود حرم مطهر 
اطلاعی  و  شناسم  می  جمکران  مسجدمقدس  و 
قم  شهر  برای  باید  ندارم  شهر  های  جاذبه  دیگر  از 
تورهای سیاحتی؛ راهنمایان گردشگری و هم چنین 
دیگر  از  مردم  تا  گیرد  صورت  مجازی  اطلاع رسانی 
جاذبه ها مطلع و سفر آنها تنها به زیارتی کوتاه ختم 

نشود.
گردشگری روستایی جاذبه ای مطلوب اما 

مغفول در قم
شهر قم دارای اقلیم گرم وخشک است و استان قم 
جزو استان های کویری است. اما در دل این استان 
روستاهای خوش آب و هوایی وجود دارد که می تواند 
مقصدی برای گردشگری باشد. گردشگری روستایی 
نوعی گردشگری است که به واسطه آن گردشگران از 
دنیای پرتلاطم شهرها به دل روستاها زده تا از محیط 
سنتی و زندگی روستایی لذت ببرند. این موضوع چند 
سالی است که باب شده و در دیگر استان ها با توسعه 
بهره  این صنعت،  از  بوم گردی  اقامتگاه های سنتی 
اقتصادی می برند.  اما در قم روستاهای خوش آب و 
هوایی که اختلاف طبیعت بسیاری با شهر قم دارند و 
از بافت سنتی و تاریخی و طبیعی زیبایی هم برخوردار 
هستند، به دلیل نبود بوم گردی تنها میزبان شهروندان 
و یا گردشگرانی هستند که با ساخت ویلاهای لوکس 
ساختار روستا را به هم زده اند . طبق آمارها در نوروز 
سال ۱۴۰۱ شهرستان کهک و بخش خلجستان و 
روستاهای آن بیشترین بازدیدهای نورزوی را داشتند 
بالغ بر ۲۱۰ هزار خودرو وارد شهرستان کهک شدند 

که در ۱۳ نوروز بازدیدها چشمگیرتر بود.
مذهبی  گردشگری  ظرفیت  اینکه  کلام  خلاصه 
قم در کنار جاذبه های تاریخی و طبیعی و روستایی 
عنوان  به  می تواند  سلامت  گردشگری  خصوصا  و 
در  یابد.  محوریت  استان  توسعه  ظرفیت  مهمترین 
این میان معرفی و تبلیغ جاذبه های متفاوت، توسعه 
دستگاه های  هماهنگی  و  اسکان  زیرساخت های 
متولی می تواند موجب تسریع در بالفعل شدن این 
ظرفیت شود. به عبارت دیگر این ظرفیت های انبوه 
گردشگری در صورت اتخاذ رویکرد متفاوت از سوی 
قرار  استان  توسعه  مسئولان، می تواند محور اصلی 

گیرد.

نگاهی به وضعیت و ظرفیت گردشگری قم؛

»نگین گردشگری مذهبی« نیازمند رویکردی متفاوت
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رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی:

سازمان برنامه و بودجه وام روستایی
 را تورم زا می داند

رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی گفت: سازمان برنامه و بودجه، پرداخت وام 
مسکن روستایی را تورم زا می داند.

اکبر نیکزاد ثمرین در نشست خبری روز شنبه در جمع خبرنگاران به مناسبت 
سالروز تاسیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی افزود: در ۲۵ آبان ۱۴۰۰ در جلسه 
شورای عالی مسکن مصوب شد که وام ساخت مسکن روستایی از صد میلیون به 
دویست میلیون افزایش یابد و سود آن ۵ درصد و ۲۰ ساله تعیین شد، اما سازمان 

برنامه و بودجه در مقابل آن ایستاد.
 وی گفت: مکاتباتی در این زمینه با سازمان برنامه و بودجه انجام شد که نتیجه 
نداد و حتی به رئیس جمهور نامه دادیم و ایشان دستور داد که این وام پرداخت 

شود، اما وام مسکن روستایی پرداخت نمی شود.
 رئیس بنیاد مسکن افزود: بنیاد مسکن به فرمان امام در ۲۱ فروردین ۱۳۵۸ 
تاسیس شد و اسم اصلی " حساب ۱۰۰ امام " است و این نهاد انقلابی از روز 
نخست تاسیس، تاکنون ظرفیت خوبی برای خدمت مردم داشته و با همه دولت ها 

همکاری مناسبی و دولت ها نیز از ظرفیت آن به نحو مطلوب بهره مند شدند. 
وی با بیان این که همه روستا های بالای ۲۰ خانوار دارای طرح هادی مصوب 
هستند، گفت: اگر طرح هادی مصوب نبود در هر روستایی که قرار بود کاری 
انجام شود، خلاء نبود نقشه، احساس می شد، اما امروز این خلاء در روستا ها 

وجود ندارد.
 نیکزاد افزود: افق طرح هادی ۱۰ ساله است؛ به عبارت دیگر باید هر ۱۰ 
سال طرح هادی را بازنگری کنیم. در این رابطه باید سالانه طرح هادی ۴۰۰۰ 
روستا بازنگری شود که سال گذشته بازنگری طرح هادی ۴۳۰۰ روستا در دستور 
قرار گرفت.  وی با یادآوری این که در سال ۸۴ فقط ۷ درصد خانه های روستایی 
در کشور نوسازی و مقاوم سازی شد، گفت: این در حالی است که پارسال این 
رقم به حدود ۵۰ درصد رسید.  نیکزاد افزود: اگر نوسازی مسکن روستایی نبود 
درحال حاضر با زلزله های ۵ یا ۶ ریشتری، آمار خسارت ها بسیار بالا بود.  رئیس 
بنیاد مسکن گفت: سال گذشته پرداخت تسهیلات بازسازی ابتدا با ۱۸ درصد 
ابلاغ شد که بعد از نهیب رئیس جمهور، بانک مرکزی و سازمان برنامه، سود آن 
را به ۵ درصد کاهش دادند.  وی اضافه کرد: هم اکنون بنیاد مسکن در ۱۴ نقطه 
کشور، ستاد بازسازی دارد که ۸ نقطه آن در مناطق زلزله زده، و ۶ نقطه دیگر در 
مناطق سیل زده، مستقرند.  نیکزاد درباره حساب ۱۰۰ امام نیز گفت: دولت در 
بودجه های سنواتی، مبالغی را برای کمک به حساب ۱۰۰ امام در نظر می گرفت، 
گفت: امسال بودجه حساب ۱۰۰ امام صفر شده که خواستار همراهی سازمان 
برنامه و بودجه و مجلس شورای اسلامی هستیم.  وی با اشاره به این که پارسال 
این رقم ۹۵ میلیارد تومان بود افزود: امیدواریم در چند روز آینده، کمک به حساب 

۱۰۰ امام )ره( دوباره در دولت و مجلس انقلابی احیا شود.
  

یک فعال اقتصادی مطرح کرد:

حذف رانت و ایجاد تعادل در قیمت ها
 با حذف ارز ترجیحی

 نایب رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه با بیان اینکه حذف ارز ترجیحی 
موجب از بین رفتن رانت، و ایجاد تعادل در قیمت ها خواهد شد، گفت: با حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی، دولت می تواند یارانه و سوبسیت را به طور مستقیم در اختیار 

مصرف کننده قرار دهد.
»کامبیز میرکریمی« در خصوص حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، اظهار داشت: نحوه 
ارز اهمیت بسیار زیادی داشت، زیرا به صورت عادلانه تقسیم  این  تخصیص 

نمی شد و بسیاری از تولیدکنندگان و تجار را با مشکل مواجه کرده است.
وی با بیان اینکه تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی فساد نیز به همراه داشت، تصریح 
کرد: شرایط رقابت یکسان برای دستیابی به این ارز وجود نداشت و به طور مناسب 
برای تجارت توزیع نمی شد. با توجه به پایین بودن این نرخ وارداتی، انتقادهای 

بسیاری را نیز به همراه داشت.
میرکریمی با بیان اینکه توزیع ارز ۴۲۰۰ تومانی قیمت تعادلی کالاها را نیز از 
بین می برد، خاطرنشان کرد: با تخصیص این نرخ ارز باید نظارت نیز افزایش پیدا 
می کرد تا قیمت کالای وارداتی و قیمت مصرف کننده متناسب باشد و به صورت 
بهینه تخصیص یافته باشد، اما کالاهای وارد شده با این ارز، در عمل کالاها با 

قیمت های مختلف به دست مردم می رسید و مشکلات فراوانی را ایجاد کرد.
برای  تومانی موجب کاهش صف های طولانی  ارز ۴۲۰۰  افزود: حذف  وی 
دریافت این نرخ ارز،  از بین رفتن رانت،  ایجاد تعادل در قیمت ها و کاهش عرضه 

کالا با قیمت افزایشی از سوی فروشندگان خارجی می شود.
نایب رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه گفت: واردات کالا با نرخ ارز 
۴۲۰۰ تومانی در توزیع مشکل ایجاد می کرد و دستگاه های نظارتی مانند تعزیرات 
حکومتی، ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، ستاد تنظیم بازار و نهادهای دیگر را 
درگیر بررسی و نظارت کرده بود که این موضوع بروکراسی اداری تجاری را افزایش 
می داد. میرکریمی با تاکید بر اینکه با طی شدن تمام این مراحل باز هم عدالت در 
توزیع صورت نمی گرفت، تاکید کرد: با حذف ارز ترجیحی از واردات باید مراقبت 

لازم انجام شود تا این یارانه مستقیم به مصرف کننده تعلق بگیرد.
وی اظهار داشت: تخصیص این ارز، به منظور کمک رسانی به اقشار ضعیف 
جامعه انجام می شد اما به دلیل مشکلات دولت برای عرضه آن، در عمل موجب 

افزایش تورم شد که در نهایت قشر پایین جامعه را تحت فشار بیشتری قرار داد.
  

یک کارشناس اقتصادی  مطرح کرد:

پیش بینی کارشناسی از تورم در 1۴۰1
یک کارشناس اقتصادی ضمن برشمردن دو عامل کلیدی در تداوم روند صعودی 
تورم در سال جاری، گفت: تا زمانی که اقدامی در جهت حل این دو عامل تورم زا 
صورت نگیرد، نمی توان انتظار کاهش تورم را داشت مگر اینکه گشایش هایی در 

برجام و درآمدهای نفتی صورت بگیرد.
کامران ندری درباره روند تورم در سال جاری اظهار کرد: دو عامل کلیدی در 
جهت تداوم روند صعودی تورم در سال جاری وجود دارد که یکی حذف پرداخت 
برخی از یارانه ها توسط دولت چون تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی است؛ همچنین 
برنامه و سیاست های دولت در سال جدید نیز هزینه های تولیدکنندگان را افزایش 
می دهد که افزایش حداقل دستمزد، افزایش درآمدهای مالیاتی، افزایش قیمت 
خدمات برخی از این سیاست هاست که افزایش قیمت های جهانی تحت تاثیر 

جنگ اوکراین و روسیه نیز به این موضوع دامن زده است.
وی با بیان اینکه تورم ناشی از فشار هزینه های تولید در امسال نسبت به سال های 
جاری،  سال  در  تورم  تداوم  در  دوم  عامل  افزود:  است،  گرفته  شدت  گذشته 
مشکلات نهادینه شده در ساختار اقتصاد ایران است که نحوه تبدیل درآمدهای 
نفتی دولت به ریال، استفاده از حساب تنخواه بانک مرکزی، ناترازی های شبکه 
بانکی و صندوق های بازنشستگی و تامین اجتماعی، مداخلات دستوری مجلس 
و دولت در بانک ها عوامل تورم زایی هستند که همچنان در اقتصاد ایران وجود 
دارد. این کارشناس اقتصادی ادامه داد: در حال حاضر نیز برنامه ای برای حل 
عوامل تورم زا وجود ندارد و این عوامل همچنان فعال هستند که به نظر می رسد 

دولت توفیق چشم گیری در کاهش فشار تورمی نداشته است.
ندری تاکید کرد: عاملی که می تواند تاثیری مثبتی بر کاهش تورم داشته باشد، 
برجام و از بین رفتن محدودیت های فروش نفت است که برخلاف اینکه گفته 
می شود، افزایش قیمت نفت جهانی تاثیر مثبتی بر اقتصاد ایران داشته است اما 
تاکنون، نتیجه ای از آن مشاهده نشده است. اگر محدودیت های تحمیلی کاهش 
پیدا کند، این انتظار وجود دارد تا حدی تورم سال های گذشته کاهش پیدا کند و 
نویدبخش کنترل تورم باشد اما در حال حاضر، وضعیت تورم، وضعیت مناسبی 

نیست و تنها عامل نویدبخش این است که محدویت ها برداشته شود.
وی در پایان سخنانش گفت: بنابراین، تا زمانی که این دو عامل تورمی ذکر شده 
به قوت خود باقی بماند و اقدامی در جهت حل آن ها صورت نگیرد، روند صعودی 

تورم تا پایان سال نیز ادامه خواهد یافت.

از عرضه گوشت گوسفندی  امور دام کشور  مدیرعامل شرکت پشتیبانی 
منجمد با قیمت کیلویی ۸۵ هزارتومان و گوشت گوساله با قیمت ۹۵ هزار 
تومان در سراسر کشور خبرداد و گفت: عرضه گوشت گوسفندی گرم از این 

هفته در بازار افزایش می یابد. 
این  ذخایر  و  قرمز  گوشت  بازار  وضعیت  درخصوص  سلامی«  »محسن 
محصول در کشور، افزود: طبق مصوبه ستاد تنظیم بازار هر کیلوگرم گوشت 
گوسفندی منجمد ۸۵ هزارتومان و گوشت گوساله منجمد ۹۵ هزار تومان بدون 

محدودیت در استان ها توزیع می شود که بخشنامه آن به استان های سراسر 
کشور ابلاغ شده است.

عرضه گوشت وارداتی میادین میوه و تره بار
مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام کشور تصریح کرد: با توجه به دستور 
دولت در اواسط اسفندماه سال ۱۴۰۰ برای واردات ۱۰ هزارتن گوشت قرمز، 
این مهم در همان زمان آغاز شد و اکنون در میادین میوه و تره بار گوشت 
گوسفندی وارداتی به شکل روزانه عرضه می شود و تلاش داریم از این هفته 

ورودی گوشت گرم گوسفندی نیز افزایش یابد.
بدون  منجمد  گوساله  گوشت  اخیر  ماه  یک  طی  اینکه  به  اشاره  با  وی 
محدودیت در کشور توزیع شده است، گفت: براساس مصوبه ستاد تنظیم بازار 

از هفته گذشته، گوشت منجمد در سراسر کشور در حال توزیع است.
سلامی با بیان اینکه ذخایر شرکت پشتیبانی از گوشت قرمز تکمیل است، 
گفت: گوشت قرمز منجمد گوساله وارداتی و خرید دام حمایتی تولید داخل 
در سطح مطمئنی انجام شده و هیچ مشکلی برای توزیع در بازار نداشتیم و 
نداریم؛ بنابراین درصورت تقاضای مباشرین از طریق سازمان جهاد کشاورزی 

استان ها گوشت مورد نیاز تحویل داده می شود.
عرضه گوشت قرمز با قیمت ۱۹۷ هزارتومان تکذیب شد

مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام کشور ادعای برخی رسانه ها در خصوص 
توزیع هر کیلوگرم شقه گوشت گوسفندی شرکت پشتیبانی امور دام کشور با 
قیمت های ۱۹۷ هزار تومان در ایام نوروز را تکذیب کرد و گفت: مغازه ای در 
یکی از مناطق تهران که متعلق به شرکت پشتیبانی امور دام کشور بود، اما تحت 
مدیریت بخش خصوصی قرار دارد که دام را با قیمت آزاد خریداری و با چنین 

نرخی عرضه کرده بود و این موضوع هیچ ارتباطی به شرکت نداشته است.
وی باتاکید بر اینکه به هیچ وجه شرکت پشتیبانی امور دام کشور گوشت 
را با چنین مبالغی عرضه نمی کند، اظهارداشت: این قیمت از سوی شرکت 
پشتیبانی امور دام نبوده و با پیگیری های صورت گرفته این مغازه از سازمان 

تعزیرات تذکر لازم را دریافت کرده است.
سلامی افزود: اکنون آنچه که از سوی شرکت پشتیبانی امور دام عرضه می 
شود، توزیع گوشت گرم گوسفندی شقه با قیمت ۱۱۶ هزارو ۹۰۰ تومان در 

میادین میوه و تره بار کشور است و هیچ نرخی بیش از این قابل قبول نیست.
هیچ محدودیتی برای توزیع گوشت نداریم

وی بیان کرد: اکنون ذخایر گوشت قرمز و گوشت مرغ شرکت پشتیبانی امور 
دام کشور تکمیل است و هیچ محدودیتی برای توزیع گوشت قرمز و گوشت 
مرغ ماه مبارک رمضان نداریم؛ بنابراین مردم نگرانی برای تامین این محصول 

پروتئینی با قیمت های مناسب نداشته باشند.
پیش از این دولت در ۱۸ اسفندماه سال ۱۴۰۰ طی بخشنامه ای شرکت 
پشتیبانی امور دام کشور را موظف به واردات ۱۰ هزارتن گوشت گرم گوسفندی 

برای تنظیم بازار گوشت قرمز شب عید و ماه مبارک رمضان کرده بود.

مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام خبرداد؛

عرضه گوشت گوسفندی با قیمت ۸۵ هزار تومان از هفته جاری

رئیس اتاق بازرگانی ایران و عراق اظهار داشت: واقعیت این است که مسئله بازرگانی هم 
در داخل کشور و هم در حوزه بین المللی و منطقه ای و هم توسعه ای کشور دچار آسیب 
می شود و هر حوزه ای را که بررسی می کنیم، می بینیم این عدم تفکیک باعث آشفتگی 
آن شده است و دود آن هم به چشم مردم، دولت و هم روابط خارجی ما می رود. همچنین 

بسیاری از اهداف کشور در سایه این سیاست نادرست، ضربه دیده و می بیند. 
 یحیی آل اسحاق درباره لزوم تفکیک حوزه بازرگانی از وزارت صمت اظهار داشت: 
معتقدم به طور قطع باید این تفکیک صورت بگیرد چراکه هرچه به سمت جلو پیش 
می رویم، ضرورت این اقدام بیشتر می شود و خسارت های عدم تفکیک حوزه بازرگانی 

از این وزارتخانه را دولت و مردم می بینند و آشفتگی تجارت کشور هر روز بیشتر می شود.
وی افزود: واقعیت این است که مسئله بازرگانی هم در داخل کشور و هم در حوزه 
بین المللی و منطقه ای و هم توسعه ای کشور دچار آسیب می شود و هر حوزه ای را که 
بررسی می کنیم، می بینیم این عدم تفکیک باعث آشفتگی آن شده است و دود آن هم به 
چشم مردم، دولت و هم روابط خارجی ما می رود. همچنین بسیاری از اهداف کشور در 

سایه این سیاست نادرست، ضربه دیده و می بیند.
وزیر اسبق وزارت بازرگانی با اشاره به مشکلات عدم تفکیک حوزه بازرگانی در نظام توزیع 
و تجارت داخلی تاکید کرد: در حوزه داخلی شاهد آن هستیم که به دلیل نبودِ وزارت 
معیّن و مشخص بازرگانی، مشکلات نظام توزیع کالا، تامین، نظارت، پیگیری، نظم امور 
توزیع و... سامان ندارد و کشور خسارت های عظیمی می بیند، به طوری که دولت در سال 
گذشته 18 میلیارد دلار برای کالاهای اساسی در بدترین شرایط ارزی اختصاص داده اما 

به دلیل اشکالات نظام توزیع، این کالا به دست مردم نرسید.
آل اسحاق با بیان اینکه در بحث مراودات داخلی اشکال نظام توزیع، خسارت های قابل 
توجهی به مردم وارد کرده است، گفت: چرا باید در بحث خودرو چنین فشاری به مردم 
وارد شود؟ یک بار اعلام کردم که قیمت تمام شده پراید 50 میلیون تومان است اما در بازار 
تا 150 میلیون تومان هم به فروش می رسد. پس از آن یکی از مدیران عامل خودروسازی 
پیامی به من فرستاد مبنی بر اینکه چرا بی انصافی کرده اید، قیمت تمام شده خودروی 
پراید در حال حاضر 38 میلیون و 400 هزار تومان است اما در بازار تا 140 میلیون تومان 

هم به فروش می رسد و مقصر این شرایط، نظام توزیع است.
مگر خودروهای داخلی را مستکبران مصرف می کنند؟ 

وی افزود: سوال من این است که مگر پراید و یا خودروهای داخلی را مستکبران مصرف 
می کنند که چنین شرایطی برای توزیع آن ایجاد شده است؟ مگر این نیست که پراید را 

دهک های کم درآمد خریداری می کنند تا در برخی از موارد صرف درآمد خانوار کنند؟
این فعال اقتصادی تاکید کرد: در لوازم خانگی هم شرایط همین طور است و اتفاقا 
این گلایه را تولیدکننده ها هم دارند چرا که قیمت تمام شده مواد اولیه با قیمتی که به 

دست تولیدکننده می رسد فاصله دارد. آل اسحاق بیان کرد: 10 هزار قلم کالا در نظام 
توزیع وجود دارد که نهادی باید نظم و نظارت به این کالاها را بر عهده داشته باشد و امروز 
می بینیم با این شرایط تمام زنجیره تامین، ذخیره سازی، قیمت گذاری، کنترل و نظارت 
به کجا رسیده است. وی تصریح کرد: در حال حاضر 3 میلیون صنف رسمی داریم و 120 
هزار تشکل و اتحادیه فعال هستند اما تمام این مجموعه ها به دلیل وضعیت حوزه بازرگانی 
و شرایط وزارت صمت روی هوا و بلاتکلیف مانده اند و تمام مسئولیت های نظارت بر این 
حوزه به یک چهارم یک وزارتخانه که آن هم در بخش های تولید و معدن مشکلات بسیاری 

دارد اختصاص پیدا کرده و تمام این حوزه ها با یک وزیر و چند معاون مدیریت می شوند.
رئیس اتاق بازرگانی ایران و عراق با اشاره به اثرگذاری عدم تفکیک وزارت بازرگانی در 
تجارت خارجی اظهار داشت: مگر در چند سال گذشته همواره اعلام نمی شود که دنیا 
در حال جنگ اقتصادی است؟ جنگ اقتصادی مربوط به حوزه های تجاری است و تمام 
تحریم ها از جمله تحریم های اجازه ورود و خروج کالا، حمل و نقل، ارتباط بانکی مربوط 
به تجارت می شود و حال اینکه در ایران مدیران روابط این جنگ تجاری با یک وزیری که 

هزاران مسئولیت دارد، شدنی نیست.
دیپلماسی اقتصادی باید با دیپلماسی تجاری همخوانی داشته باشد 

آل اسحاق ادامه داد: همچنین در حوزه منطقه ای در قالب توسعه ای در حال حاضر 
دولت سیزدهم به طور مستمر می گوید سیاست ما افزایش روابط تجاری با 15 کشور 
همسایه است و تجارت خارجی در این حوزه هم 38 درصد رشد پیدا کرده است. باید 
گفته شود که در حوزه منطقه ای هم نیاز به برنامه ریزی و پیگیری داریم. باید بدانیم که 
روابط تجاری داخلی و خارجی اشتراکاتی دارند، به طوری که تجارت خارجی باید با بانک 
مرکزی هماهنگ باشد یعنی سیاست های پولی و ارزی با سیاست های بازرگانی همخوان 
باشند و نحوه دیپلماسی اقتصادی باید با دیپلماسی تجاری همخوانی داشته باشد و 
وزارت متولی بازرگانی کشور به طور قطع باید با اغلب نهادهای مرتبط با مسائل خارجی 
و داخلی در ارتباط باشد. حال اینکه چطور یک وزیر با چنین مسئولیت هایی که برعهده 

دارد این همه حوزه ها و موضوعات را هماهنگ کند.
وی اضافه کرد: در حال حاضر شاهد آن هستیم طبق چارتی که آقای فاطمی امین 
تنظیم کرده، این وزارتخانه با 24 حوزه به طور مستقیم در ارتباط است یعنی به طوری که 
وزیر صمت روزی را که آغاز می کند باید با 24 بخش به طور مستقیم ارتباط برقرار کند و 
این شرایط در نظام مدیریتی معنا ندارد. در نظام مدیریتی اگر وزیری با 7 حوزه در ارتباط 
باشد امکان برقراری ارتباط با حوزه هشتم وجود ندارد در حالی که اگر وزیر صمت بخواهد 
روزانه فقط نیم ساعت با این 24 حوزه ارتباط برقرار کند، روزانه باید 12 ساعت زمان بگذارد 

که این شدنی نیست.
وزیر اسبق وزارت بازرگانی وقت تصریح کرد: اگر بخواهیم بررسی کنیم که چرا این 

شرایط در بخش بازرگانی پیش آمده، به این دلیل است که کار مربوط به اداره 4 وزارتخانه را 
تنها به یک وزارتخانه داده اند آن هم در شرایط سخت بحرانی و جنگی اقتصادی امروز که 

با کمبود منابع مواجه هستیم و تقاضا بیشتر از عرضه است.
آل اسحاق با بیان اینکه چرا در دولت دهم تصمیم بر ادغام وزارت بازرگانی گرفته شد، 
گفت: در آن زمان تصور داشتند که هماهنگی های لازم در بحث تولید و توزیع بهتر انجام 
می شود غافل از اینکه در شرایطی این امکان محقق می شود که کارهای اجرایی در دست 
دولت نباشد و دولت فقط سیاست گذار و برنامه ریز باشد و به طور قطع وقتی دولت هم 
ناظر و هم سیاستگذار و هم قیمت گذار و هم مجری است، این اقدام، موفق نخواهد بود.

وی تاکید کرد: از سوی دیگر منافع اقتصادی عده ای از ذینفعان این است که حوزه ها 
در همین آشفتگی به سر ببرند و همین وضعیت امروز در حوزه تجارت کشور حاکم باشد و 

این جریان بازدارنده اصلاح و تفکیک وزارت بازرگانی هستند.
این فعال اقتصادی یادآور شد: باید دید فاصله قیمت 38 میلیون تومانی پراید تا 140 
میلیون تومانی در بازار به نفع چه کسانی است؟ در سال گذشته دولت 18 میلیارد دلار 
صرف تامین کالاهای اساسی کرده و با ارز 4200 تومانی این کالاها را وارد کرده اما این 
اقلام با ارز نیمایی به دست مردم رسیده است. باید دید این فاصله قیمتی نصیب چه 

کسانی شده است و همین افراد اجازه اصلاح وضعیت را نمی دهند.
آل اسحاق ادامه داد: مسئله مهم این است که سامان بخشی به شرایط امروز که در 
بحث تامین، نظارت و کنترل و چه از لحاظ ساختاری و چه از نظر حجم کار نمی توان با 
چند کارمند کار را مدیریت کرد. گاهی دلم برای وزیر صمت می سوزد چرا که مگر این فرد 
فرصت دارد تا مشکلات و مسائل بسیار متعدد وزارتی که حاصل ادغام چند وزارتخانه است 
را دنبال کند، در عین حال باید برای مسائل مرتبط با تجارت داخلی و خارجی و هم مسائل 

بازرگانی با بانک مرکزی و چندین وزارتخانه هماهنگ باشد.
وی با تاکید بر اینکه برای بحث تفکیک وزارت بازرگانی، اختلافات فکری وجود دارد، 
گفت: علاوه بر این اختلاف فکری و اختلافات برداشتی در این اقدام، ذینفعانی وجود 

دارند که به دنبال باقی ماندن این شرایط و آشفتگی ها هستند.
رئیس اتاق بازرگانی ایران و عراق افزود: در حال حاضر تمام کشورها وزارت بازرگانی دارند 
و کشورهایی مانند سوئیس و ژاپن که وزارت بازرگانی ندارند به این دلیل است که کار دست 
دولت نیست و دولت در این بخش تنها سیاستگذار است و تمام امور مرتبط را مردم دنبال 

می کنند.
آل اسحاق تاکید کرد: بیش از 10 سال است که وزارت بازرگانی ادغام شده و باید دید در 

این 10 سال چه آثار مثبتی به اجرا رسیده است.
وی خاطرنشان کرد: آقای روحانی به صورت جدی پیگیر تفکیک وزارت بازرگانی بود اما 

متاسفانه مجلس با این تصمیم دولت گذشته موافقت نکرد.

رئیس اتاق بازرگانی ایران و عراق :

وزارت بازرگانی باید احیا شود

یک کارشناس بازار سرمایه اعلام کرد؛

روزهای روشن پیش روی بازار سرمایه با اقدامات سازمان بورس 
یک کارشناس بازار سرمایه گفت: مجموعه اقداماتی 
که در چند ماه گذشته توسط سازمان بورس انجام شد، 
باعث می شود تا بازار بتواند در معاملات خود به روزهای 
روشنی دست پیدا کند که این امر زمینه ساز شفافیت 
معاملات و نیز اعتماد سهامداران به بازار سرمایه می شود. 
»رسول رحیم نیا« به اقدامات سازمان بورس برای بهبود 
روند معاملات بورس اشاره کرد و افزود: سازمان بورس 
باید مکانیزمی را فراهم کند تا بتواند از منابعی که وارد 
صندوق های سرمایه گذاری می شود به درستی استفاده 

کند.
وی اظهار داشت: اگر روند مذاکرات برجام به شکل 
بلوکه  آزادسازی دارایی های  درست پیش برود و زمینه 
شده فراهم شود، در آن زمان می توان شاهد اثر مستقیم 

چنین اتفاقی در بازار باشیم.
از  یکی  فعلی  وضعیت  در  است  معقد  رحیم نیا 
از  مالی دولت  تامین  بازار،  در  ایجاد شده  نگرانی های 
طریق اوراق بدهی و تصمیم گیری مسوولان دولتی در 

حوزه بازار سرمایه است.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: آزادسازی 
سهامداران  به  را  نویدی  چنین  شده  بلوکه  پول های 
می دهد که دولت دیگر به دنبال تامین مالی از طریق بازار 
سرمایه و فروش سهام نیست که این امر باعث می شود تا 

بازاری آرام و بدون دخالت دولت را شاهد باشیم.
شود  انجام  اقدامی  است  بهتر  اینکه  بیان  با  وی 
در  شده  جذب  دارایی  ترکیب  مدیریت  چگونگی  تا 
شود،  انجام  درستی  به  سرمایه گذاری  صندوق های 
سرمایه گذاری  صندوق های  زمینه  این  در  ادامه داد: 
افزایش  زمینه ساز  بنیادی،  سهام  خرید  ضمن  باید 

نقدشوندگی سهام در بازار باشند.
به گفته رحیم نیا، افزایش شفافیت و عدالت از مجموعه 
عواملی هستند که موجب بازگشت اعتماد به بازار سرمایه 

می شوند.
وی بیان داشت: افزایش عمق مظنه از جمله اقداماتی 
است که در چند روز گذشته در دستور کار سازمان بورس 
قرار گرفت، این اقدام با مزیت های زیادی برای کلیت بازار 

همراه خواهد بود.

اتفاق  این  ادامه داد:  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
مربوط  سفارش های  همه  از  کلی  نمای  نشان دهنده 
تشخیص  زمینه  طریق  این  از  که  است  نماد  یک  به 

سفارش های غیرواقعی در بازار فراهم می شود.
وی با بیان اینکه در بازار با برخی از سفارش ها روبه رو 
گمراهی  و  قیمت  دستکاری  هدف  با  که  هستیم 
وجود  به  توجه  با  گفت:  می شوند،  ایجاد  سهامداران 
باعث  مظنه  عمق  افزایش  بازار،  در  معضلاتی  چنین 

می شود تا سطح حمایت و مقاومت واقعی قیمت ها در 
همان لحظه پیدا شود که این مساله تاثیرگذار بر روند کلی 

بازار و تشخیص سفارش های غیرواقعی خواهد بود.
و  ضرر  در  تاثیرگذار  نکات  از  یکی  گفت:  رحیم نیا 
زیان هنگفت سهامداران در 2 سال گذشته، رفتارهای 
از  برخی  در  سفارش گذاری  دلیل  به  که  بود  هیجانی 

نمادها ایجاد شد.
می توان  بازار  عمق  مشاهده  با  اینکه  بیان  با  وی 
یا  بازار واقعی هستند  تشخیص داد که سفارش ها در 
خیر، اضافه کرد: برخی سعی دارند تا با ایجاد رفتارهای 
هیجانی، سهامداران را در خرید و فروش هیجان زده 
کنند؛ بنابراین افزایش عمق مظنه جزو تصمیمات به 
موقع سازمان بورس بود که می تواند کمک شایانی در 
و زیان چشمگیر سهامداران داشته  از ضرر  جلوگیری 

باشد.
دیگر  از  خاطرنشان کرد:  بازار سرمایه  کارشناس  این 
کار  دستور  در  بورس  سازمان  است  قرار  که  اقداماتی 
قرار دهد، مساله مربوط به افزایش حجم مبنا و دامنه 
نوسان بود که این عوامل در کنار یکدیگر منجر به افزایش 

نقدشوندگی و شفافیت در بازار می شود.
وی گفت: در مجموع سازمان بورس روند مثبتی را در 
اقدامات خود آغاز کرده که امیدواریم در آینده هم این 

تصمیمات تاثیرگذار ادامه دار باشد.
رحیم نیا افزود: در سال های گذشته یکی از نگرانی های 
موجود در بین سهامداران این بود که سازمان بورس به 
عنوان نهاد مستقل درگیر دخالت های سیاسی دولت 
شود و بهتر است سازمان بورس شفاف سازی هایی را در 

این زمینه انجام دهد.
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ایمان / گفت و گو / رضا ملکی
دنیای مردان آبی دنیای عجیبی است آرامش وداشتن 
روح لطیف ازآنان که با موجهای آرام استخرها مواجه اند 
مردانی ساخته که صبور بودن،شادابی ولطافت وجود را 

به تمام معنا تعریف می نمایند.
از چهره های خالص ودوست  بار به دیدار یکی  این 
داشتنی ورزش زیبای شنا رفتیم وبا او همکلام شدیم تا 
از فعالیت شایسته اش در  عرصه ورزش خصوصا شنا 

بگوید.
او کسی نیست جز علی عبدالحی چهره آشنا وهمیشه 
مودب وخندان شنا تا با ما به سالهای دور شنای قم ورود 
کند و از زحماتی که برای احیای این ورزش جذاب درقم 
کشیده شده بگوید وخاطرات باشکوه گذشته را با ما مرور 

کند.
آغاز زندگی

شهر اراک محل تولد فرزند دوست داشتنی شنای قم 
است دوم دی ماه ۱۳۴۶ آغاز زندگی شکوهمند فرزند 
او  برای  علی  زیبای  ونام  خورد  کلید  قم  شنای  خلف 
انتخاب شد تا درمسیر پهلوانی وانسانیت به توسط نام 

بزرگ مولا علی)ع( برای او درنظر گرفته شود.
وی می گوید به خاطر کار پدرش به قم مهاجرت کردند 
،دوران کودکی بابازی با توپ پلاستیکی درکوچه وخیابان 

دنبال شد.
ا...  آیت  ،اوحدی،دبیرستان  زراقپور،صدر  دبستان 
کاشانی مکانهائی بود که آغاز الفبای دانش آموختن 

راشروع وتا پایه دیپلم به پایان رساند.
مسیر دانشگاه سربازی واستخدام درآموزش و پرورش 
مسیرهای دیگر زندگی او بود.علی عبدالحی آهی بلند 

میکشد وبه ۴۰ سال گذشته های شهر قم میرود ومی 
گوید.

موجودیت استخرهای قم درسال ۱۳۶۰ تنها در دو 
استخر روباز تختی و پارک شهر خلاصه می شد.

۳ ماه تابستان عشق بزرگ بچه قمیها بود که تنشان را به 
آبهای خنک این دو استخر وصل می کردند وهوای داغ 
بالای ۴۵ درجه شهر قم درتابستان باعث گردیده بود تا 

ازدحام بسیار بالایی دراین دو استخر بوجود آید.
باعشقی که به شنا داشتم درکلاسهای غریق نجات 
وآموزشهای نویت این رشته شرکت کردم وخیلی زود هم 
بعنوان مدیر و هم بعنوان غریق توانستم دراولین استخر 
سرپوشیده قم با نام  بابک درسال ۶۶ فعالیت خود را آغاز 

کنم.
مسیر ابتدائی آشنائی من با شنا توسط استاد بزرگوارم 

جناب منصور خان خلیفی رقم خورد.
هیات شنا و آموزش شناگران در قم

استاد سعید سالاری مرد بزرگ شنای قم که حق بزرگی 
برگردن این رشته دارد بعنوان رئیس هیات شنا فعال بود 
درکنارش قرار گرفتم ودرسهای زیادی از او آموختم. تیم 

قم راتحت آموزش شنای نوین قرار دادیم.
جوانان برومندی از شنای قم توانستند درمسابقات 

کشوری چهره شوند.
عزیزانی با نامهای برادران پرنیان،امین گائینی)خوش 
برقعی،شاه  آمدی(،عظیمی،احمدی،برادران 
علیلو،اشعری نفراتی بودند که در آفتاب سوزان  روزهای 
قم بصورت حرفه ای درشنا فعالیت داشتند ومسابقات 
بسیاری را درکرمانشاه،اصفهان،تهران،مشهد درکشور 
داشتیم که باتوجه به بضاعت اندک توانستیم نمره قبولی 

درمسابقات مختلف داشته باشیم.
۳ سال حضور در امارات متحده عربی

اینکه سالها دررشته تربیت بدنی مدارس  به  باتوجه 
ورزش  منتخب  نیروی  بعنوان  داشتم  فعال  حضوری 
در  که  سالی  تادرمدت ۳  رفتم  امارات  به  آموزشگاهها 
ابوظبی وشارجه بودم بعنوان سرگروه درس تربیت بدنی 
ایرانی  برومند  را دراختیار فرزندان  بتوانم تجارب خود 
مقیم درامارات قرار دهم که خاطرات به یاد ماندنی از این 

کشور در ذهن با خود دارم.
کسب مدارک مربیگری و و داوری ۱۰ رشته ورزشی
مسیرهای  دارد  که  جوانی  ظاهر  با  عبدالحی  علی 

پویائی دررشته های مختلف ورزشی را پیموده است.
ورزشهای شنا،نجات غریق،هندبال،دومیدانی،بدمینت
ون،فوتبال،بسکتبال،والیبال و چند رشته دیگر از جمله 
افتخارات بزرگ او در ورزش محسوب میشود که توانسته 

در رشته های مختلف صاحب حرفه باشد.
نجات  یک  درجه  مدرس  شنا  المللی  داوربین 
غریق،مدرس پارکهای آبی،مسئول انجمن شنا و تنیس 
روی میز مدارس از جمله مسیرهای پرافتخاری است که 
او توانسته در ۳۰ سال عاشقی کردن در صحنه ورزش 
بدست آورد ۵۰ ماه بعنوان بازرس استخرهای قم از جمله 
اقدامات شایسته ای است که او درکارنامه خود دارد وهم 
مسئول  بعنوان  والیبال  ورزش  خدمت  در  نیز  اکنون 
برگزاری مسابقات توانسته لیگهای استانی را درسه رده 

نونهالان نوجوانان وبزرگسالان بخوبی رهبری نماید.
استاد  چون  توانا  مدیری  درمسئولیت  گوید  می  او 
حلوائی والیبال  انتظارمی رود تا روزهای خوب گذشته 

را تجربه نماید.

گله از وضع موجود شنای قم
عبدالحی دل پردردی از وضعیت جدید حاکم برشنای 
قم دارد ومی گوید می بایستی خیلی بهتراز اینها شنا در 
عرصه کشوری بتواند خود نمائی کند. عدم استفاده از 
نیروهای کار آمد ویکسونگری مسئولان شنای قم باعث 
شده تا قدیمیها از این رشته فاصله بگیرند وقهرمانان این 
رشته نیز عطای کار را به لقایش بدهند چرا من بایستی 
از رشته ای که با جان و دلم دوستش دارم فاصله بگیرم 
و به ورزش دیگری بپردازم تمامی تلاشهای ۴۰ ساله من 
درشنا خلاصه شده اما با کم محبتی عزیزان درهیات شنا 
ترجیح دادم که از شنا فاصله بگیرم وبه رشته والیبال ورشته 
های دیگر بپردازم. وی تعامل وهم اندیشی بزرگان شنا 
راجهت برون رفت از وضعیت فعلی شنا مثمر ثمر دانست.

کلام آخر
عبدالحی به پایان صحبتهای خود رسیده وبه رسم ادب 
نخست از پدر و مادر بزرگوار ومرحومش یاد میکند که رسم 
راه و آئین پهلوانی وجوانمردی رابه وی آموخت سپس از 
نفراتی که بعنوان استاد در زندگیش نقش داشته اند 
ومسیر خوبیها را به او آموزش داده اند یاد میکند واز اساتید 
گرانقدر محمد رضا اسماعیلی،دلکش،خلیفی،فرهمند 
موحد،عباس فرساد به نیکی یاد میکند که این بزرگواران 
منش بزرگی واخلاق رادرمسید ورزش به او آموختند و 
وی توانسته راه این عزیزان را درمسیر اخلاقی بسیار 
خوب طی نماید. عبدالحی با سپاس از کهن کسوتان 
ورزش قم می گوید اگر به یاد آنان باشیم وخاطرشان را 
عزیز بداریم کاری بزرگ را انجام داده ایم وامید دارم که 
مسئولان مانیز چون روزنامه وزین ایمان به یاد بزرگان 

ورزش قم باشند وخاطرشان راعزیز بدارند.

علی عبدالحی پیشکسوت ارزنده شنا در استان قم؛

30 سال خدمت خالصانه وعاشقانه به ورزش

ورزشی

سرپرست تیم فوتبال آلومینیوم اراک می گوید عقب افتادن بازی تیمش مقابل پرسپولیس در رقابت های جام 
حذفی به ضرر این تیم تمام شده است.

حمیدرضا امیدوار سرپرست آلومینیوم اراک در گفت وگویی، درباره تقابل تیمش مقابل پرسپولیس 
در مرحله یک چهارم نهایی رقابت های جام حذفی اظهار کرد: ما تمرینات خود را پس از بازی مقابل 
فجرسپاسی آغاز کردیم و طبق برنامه ریزی کادر فنی، خود را برای بازی مقابل پرسپولیس آماده کردیم. 
تیم روز گذشته به تهران آمد تا مهیای این بازی شود که به ما خبر دادند این بازی ۲۴ ساعت عقب افتاده 

است.
او در پاسخ به این سوال که آیا عقب افتادن بازی، تاثیری روی شرایط تیم گذاشته است؟ گفت: ما کارهای 
خود را با برنامه ریزی و طبق زمان های مقرر پیش بردیم و روز قبل بازی متوجه شدیم که بازی عقب افتاده 
است و مقداری شرایط تیم به هم خورد اما چاره ای نیست و این مساله ای بود که از طرف استانداری و سازمان 
لیگ به ما اعلام شده است و ما باید از آن تبعیت کنیم. قطعا از این مساله متضرر شدیم اما سعی می کنیم با 

برنامه ریزی کادر فنی، بتوانیم با کمترین ضرر کار خود را پیش ببریم.
امیدوار درباره بیانیه باشگاه آلومینیوم و درخواست این باشگاه در خصوص برقراری عدالت توسط تیم داوری 
بازی، تاکید کرد: به شهادت کارشناسان داوری، تیم ما، تیمی بود که از داوری بیشترین ضرر را کرده است. 
هیچ وقت هم اعتراض نکردیم و همیشه همراه بودیم و تشکر کردیم اما نه تنها این مساله اصلاح نشد بلکه باز 

هم شاهد چنین اتفاقاتی بودیم.
 در بازی برگشت تیم ما مقابل پرسپولیس در رقابت های لیگ برتر، اگر آن موقعیت تک به تک تیم ما آفساید 
اعلام نمی شد، به طور کلی جریان بازی عوض می شد. ما باید جوابگوی کادر مدیریتی و کارگران زحمت کش 
کارخانه مان و هواداران تیم باشیم. باید این اشتباهات جبران شود و خواهش ما این است که تیم داوری تلاش 

و دقت بیشتری داشته باشد و عدالت را رعایت کند و اتفاقی نیفتد که کسی زیر سوال برود.
سرپرست تیم فوتبال آلومینیوم اراک در پایان خاطرنشان کرد: ما خیلی جدی به  جام حذفی نگاه می کنیم. 
ما، دو تیم خوب لیگ برتری یعنی سپاهان و فجرسپاسی را حذف کرده ایم. هر بازی جام حذفی برای ما حکم 
فینال را دارد و نتیجه گرفتن مقابل پرسپولیس برای ما مهم است و می خواهیم با تمام توان خود بهترین نتیجه 

را کسب کنیم.

رئیس هیات پزشکی ورزشی استان قم گفت: بر اساس آمار ورزشکاران سازمان یافته، رشته ووشو و تکواندو ورزش های رزمی پر 
طرفدار در بین بانوان قمی هستند.

عوامل متعددی مانند اجتماعی، فرهنگی، خانوادگی و... وجود دارند که سبب می شود افراد به ورزش، هنر و یا حرفه ای 
علاقه مند شوند البته در رشته های ورزشی موفقیت ورزشکاران در مسابقات جهانی نیز نقش به پر رنگی در ایجاد علاقه بین 
جوانان و نوجوانان دارد؛ به طوری که حضور پر رنگ بانوان در مسابقات جهانی و درخشش آنان، جامعه بانوان و خانواده ها را 

علاقه مند به دنبال کردن ورزش ها به صورت حرفه ای کرده است.
با درخشش سال های اخیر بانوان در رشته های رزمی در مسابقات جهانی، علاقه دختران به این ورزش ها به طور چشم گیری 
افزایش پیدا کرده است و حتی برخی از خانواده هایی که دید مثبتی از هنرهای رزمی نداشتند و بر این باور بودند که ورزش های 

رزمی خشن بوده و برای زنان مناسب نیست هم تغییر دیدگاه دادند.
دکتر محمد گل فشان، رئیس هیات پزشکی ورزشی قم، در گفت وگو با ایسنا در رابطه با تعداد بانوان ورزشکار قمی عنوان کرد: 

تا پایان سال ۱۴۰۰ تعداد بانوان ورزشکار سازمان یافته قم ۱۳ هزار ۷۶۱ تن بوده است.
وی ادامه داد: رشته ورزشی ووشو یک هزار ۵۲۹ تن، کاراته ۹۸۴ تن، رشته تکواندو یک هزار و ۳۶۱ تن و رشته های رزمی ۴۷۷ 
تن ورزشکار سازمان یافته در بخش بانوان دارند. رئیس هیات پزشکی ورزشی قم اظهار کرد: این آمار نشان می دهد رشته ووشو 
و تکواندو ورزش های رزمی پر طرفدار در بین بانوان قمی هستند. بدون تردید درخشش خواهران ووشوکار منصوریان و کسب 
مدال برنز المپیک کیمیا علیزاده، در حضور و علاقه بانوان در این دو رشته بی تاثیر نبوده است که نشان می دهد توجه و حمایت 

از ورزشکاران حرفه ای می تواند در گرایش بیشتر جوانان به ورزش نقشی پر رنگ ایفا کند.
کاراته، تکواندو و ووشو سه ورزش رزمی شناخته شده بین مردم هستند که شناخت بهتر آن می تواند افراد با آگاهی بیشتر نسبت 

به فیزیک و استعداد خود به آن بپردازند.
تکواندو هنر رزمی کشور کره است که تاکید آن بر قدرت ضربات پا است و ضربات دست در مبارزات آن نقش کمتری دارند.

کاراته ورزشی ژاپنی است که ضربات آن باحداکثر قدرت و سرعت به سمت حریف پرتاب می  شود که به دو دسته کنترلی و 
سبک های آزاد )غیر کنترلی( تقسیم می شوند و ورزشکاران آن در دو بخش کمیته )مبارزه( و کاتا )اجرای فرم( فعالیت می کنند.

ووشو نیز ورزشی چینی است که به دو بخش ساندا )مبارزه( و تالو )اجرای فرم با سلاح های جنگی قدیمی( تقسیم می شود 
و جوجیتسو نیز تاکید بر دفاع شخصی دارد؛ زیرا در این هنر رزمی تکنیک های متفاوتی از جمله قفل مفصل، خفه کردن، 

انداختن، خاک کردن و حمله آموزش داده می شود.

سرپرست آلومینیوم: 

ما از تعویق بازی با پرسپولیس ضرر کردیم
رئیس هیات پزشکی ورزشی استان قم مطرح کرد:

ورزش های رزمی، پرطرفدارترین رشته  دربین قمی

در فصل بیست و یکم صورت می گیرد؛

استقلال امیدوار به جابجایی رکورد خودش
استقلالی ها می توانند امیدوار باشند تا رکورد خودشان را در آیتم کم ترین گل 

خورده در لیگ برتر در این فصل جابجا کنند.
براساس این گزارش ،رکورد بهترین خط دفاعی در تاریخ ادوار لیگ برتر با تنها 
۱۳ گل خورده در هجدهمین دوره لیگ برتر در دست تیم استقلال است و آنها 

امیدوارند در این فصل بتوانند این رکورد خود را بهبود بخشند.
استقلالی ها که در پایان هفته بیست و چهارم با ۵۵ امتیاز در صدر جدول قرار 
دارند، در این ۲۴ بازی تنها ۸ بار دروازه شان باز شده که یک بار آن از روی نقطه 
پنالتی و ۷ بار در جریان بازی بوده است. آنها این ۸ گل را در ۷ بازی دریافت 
کرده اند تا در ۱۷ بازی موفق به ثبت کلین شیت شده باشند که این هم رکوردی 
جالب برای این تیم است. تنها تیمی که در یک بازی بیشتر از یک بار موفق به باز 
کردن دروازه استقلال شده مس رفسنجان است؛ و این تیم در بازی که در نهایت با 

نتیجه ۳ بر ۲ مقابل آبی پوشان شکست خورد، ۲ بار موفق به گلزنی شد.
این آمار می گوید آبی پوشان به طور میانگین در هر ۳ بازی یا در هر ۲۷۰ دقیقه 
یک بار دروازه شان باز شده است و در صورت حفظ همین روند، آنها ممکن است 
در پایان فصل مجموع گل های خورده شان به عدد ۱۰ برسد که در این صورت 

رکورد خودشان را بعد از ۳ فصل بهبود خواهند بخشید.
آبی پوشان که بر خلاف تعداد گل های خورده در گل های زده بهترین عملکرد 
را ندارند، با ۳۲ گل زده بعد از سپاهان و پرسپولیس دارای سومین خط حمله برتر 
رقابت ها هستند و این آمار نشان می دهد آنها به ازای هر ۶۵ دقیقه بازی یک بار 
موفق به گلزنی شده اند که شاید این میزان گلزنی برای تیمی که مدعی قهرمانی 

است خیلی عدد جالبی نباشد.
شاگردان مجیدی تا پایان فصل ۶ بازی در پیش دارند که به ترتیب باید با سپاهان، 
شهرخودرو، فولاد، آلومینیوم اراک، مس رفسنجان و نفت مسجد سلیمان دیدار 
کنند که از این بازی ها دیدار آنها با سپاهان، فولاد و مس رفسنجان خارج از خانه 
برگزار می شود و تیم های شهرخودرو، آلومینیوم و نفت مسجد سلیمان در تهران به 

مصاف آبی پوشان می آیند.

گل محمدی آب پاکی را ریخت؛

دو راهی عمل جراحی یا اخراج 
از پرسپولیس برای آل کثیر

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس به هیچ 
وجه حاضر به استفاده از مهاجم تیمش تا 

پایان فصل نیست.
تمرینات تیم فوتبال پرسپولیس در حالی 
وجود  با  کثیر  آل  عیسی  که  دارد  ادامه 
گذشت چهار ماه از زمان مصدومیت خود 
از ناحیه رباط صلیبی همچنان علاقه ای 

به عمل حراجی ندارد.
وجود  با  پایتخت  سرخپوشان  مهاجم 
تاکید دو پزشک حراج متخصص همچنان 
اصرار دارد هیچ مشکلی برای بازی کردن 
ادامه  در  را  پرسپولیس  می تواند  و  ندارد 

مسابقات لیگ برتر همراهی کند.
گل محمدی که در اقدامی عجیب اسم آل کثیر را در نیم فصل مسابقات لیگ 
برتر از جمع بازیکنان تیم خط نزد حالا با معضلی جدید دست و پنجه نرم می کند. 
آل کثیر اصرار دارد هیچ مشکلی برای بازی کردن ندارد و تمام تضمین های لازم 
را هم در این خصوص می دهد اما مشورت گل محمدی با جراحان متخصص 

نتیجه ای دیگر به همراه داشته است.
سرمربی پرسپولیس در جلسات متوالی که با آل کثیر برگزار کرد سعی بر مجاب 
کردن مهاجم تیمش برای انجام عمل جراحی داشت اما وی همچنان حاضر به 

انجام این عمل نیست.
همین موضوع سبب شد تا گل محمدی در نشست ابتدای سال خود با آل کثیر 
خبر از کنار گذاشتن او تا پایان فصل دهد. یحیی گل محمدی پا را فراتر از این 
موضوع هم گذاشت و به آل کثیر اعلام کرده است به هیچ وجه با چنین شرایطی 

حاضر به حفظ او نیست و باید رباط صلیبی خود را به تیغ جراحان بسپارد.

مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی؛

شرایط متفاوت در دیدار استقلال - نساجی
استقلال بعد از دو نتیجه مساوی در لیگ باید در جام حذفی مقابل تیمی بازی 

کند که در دو بازی قبلی اش با این تیم به تساوی بدون گل رسیده است.
از مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی فوتبال کشور دو تیم استقلال و نساجی 
در روز ۲۲ فروردین به مصاف هم می روند و این بازی در حالی برگزار می شود که 

سومین دیدار دو تیم در فصل جاری است.
استقلال و نساجی در نیم فصل های اول و دوم این فصل دو بار یکدیگر را ملاقات 
کرده اند که هر دو دیدار آنها با نتایج مساوی بدون گل به پایان رسیده است تا 
نساجی تنها تیمی باشد که آبی پوشان در مجموع دو بازی رفت و برگشت قادر به 

باز کردن دروازه آنها نشده اند.
این دیدار که در جام حذفی برگزار می شود از حساسیت ویژه ای برخوردار است 
چون نه تنها آبی پوشان مدعی قهرمانی در لیگ و جام حذفی هستند، نساجی 
هم خودش را برای موفقیت در این جام بدون شانس نمی داند و قطعاً آنها هم برای 

موفقیت در این بازی طرح و برنامه دارند.
استقلال و نساجی در ۱۸۰ دقیقه دیدارشان در این فصل موفق به باز کردن 
دروازه یکدیگر نشده اند؛ اما این بازی حکایت دیگری دارد و باید برنده و بازنده 
داشته باشد. اگر آبی پوشان تهران و سرخ پوشان قائم شهر در طول ۹۰ و یا ۱۲۰ 
دقیقه بازی نتوانند توپی را از خط دروازه ها عبور دهند، ضربات پنالتی تکلیف دو 

تیم را مشخص خواهد کرد.
این بازی از ساعت ۲۰:۱۵ روز دوشنبه ۲۲ فروردین به میزبانی استقلال در 

ورزشگاه آزادی برگزار می شود.
 

پاسخ عجیب درویش به بازیکن پیشین پرسپولیس: 

دعا کن برجام امضا شود تا پولت را بدهیم!
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس پاسخ عجیبی به مدافع پیشین این باشگاه برای 

دریافت مطالباتش داده است.
محمد انصاری بازیکن پیشین تیم پرسپولیس با وجود جدایی از این باشگاه و 
تلاش هایی که برای دریافت مطالباتش از پرسپولیس داشت، اما هنوز نتوانسته 
حساب خود را         با این باشگاه تسویه کند. انصاری از سال ۱۳۹۴ تا سال ۱۳۹۹ 
مبلغی در حدود ۲ میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان از پرسپولیس طلب دارد که البته 
در یک برنامه تلویزیونی اعلام کرد این پول را         جهت صرف امور خیریه به یک 

موسسه خیریه پرداخت خواهد کرد.
انصاری که با وجود تلاش های زیاد هنوز موفق به تسویه حساب با باشگاه سابق 
خود نشده، در جریان دیدار پرسپولیس و مس رفسنجان که در اسفندماه سال 
گذشته برگزار شد، با رضا درویش مدیرعامل پرسپولیس دیدار کرد و پیگیر دریافت 
مطالبات خود شد. مدیرعامل پرسپولیس در پاسخ به این موضوع به انصاری گفته: 
»دعا کن هرچه زودتر برجام امضاء شود تا با آزاد شدن پول های کشور ما هم بتوانیم 

طلب تو را         بدهیم!«
این پاسخ عجیب از سوی درویش به انصاری در حالی داده شده که این بازیکن 
می تواند با شکایت از پرسپولیس به AFC مطالبات خود را         به صورت کامل دریافت 
کند. گفتنی است؛ در صورت امضای یحیی گل محمدی سرمربی پرسپولیس به 
جهت بند رضایت مربی، مطالبات انصاری از پرسپولیس ۳ میلیارد تومان خواهد 
شد که در صورت پرداخت این باشگاه به بازیکن پیشین خودش، این پول صرف 

امور خیریه می شود.

تمجید سرمربی هال سیتی از فوتبالیست های ایران؛

 مشکل صیادمنش چیست؟
سرمربی تیم فوتبال هال سیتی با تمجید از بازیکنان ایرانی، 
گفت: اگر اللهیار صیادمنش هفته گذشته گلزنی می کرد برای 

من خیلی بهتر بود و یک جهش بزرگ محسوب می شد.
نشریه »یورکشایر پست« در گزارشی به بررسی عملکرد اللهیار 
صیادمنش مهاجم ایرانی تیم هال سیتی پرداخت و بخشی 
از گفتگوی »شوتا آروالادزه« سرمربی این تیم را درباره مهاجم 

ایرانی منتشر کرد.
این نشریه با اشاره به مشکل گلزنی صیادمنش در هال سیتی 
نوشت: »پیش بینی کردن در فوتبال می تواند خطرناک باشد، 
اما با خیال راحت می توان در مورد اللهیار صیادمنش، مهاجم 
ایرانی هال سیتی صحبت کرد. جابجایی بین باشگاه ها در 

اواسط فصل به ندرت ساده است، به ویژه زمانی که شما نه تنها 
کشورها بلکه فرهنگ های متفاوت را با هم عوض می کنید. این 
واقعیتی است که صیادمنش در پایان ژانویه از تیم فنرباغچه 
یکی از غول های فوتبال ترکیه به یورکشایر شرقی نقل مکان 
کرد.« آروالادزه در این خصوص گفت: اگر صیادمنش هفته 
گذشته گل می زد برای من خیلی بهتر بود و یک جهش بزرگ 
بود. او در هفته های اخیر دو موقعیت عالی داشته است اما 
این اتفاق سرانجام می افتد. دوست داشتم خیلی بیشتر از 
صیادمنش استفاده کنم، اما او مصدوم شد نیازمند زمان است.
سرمربی هال سیتی افزود: اما من از روز اول تعجب کردم که 
او واقعاً سریع با تیم ادغام شد. فکر می کنم باید برای باشگاه، 

آنها درهای  قائل شویم.  زیادی  اعتبار  و کادر فنی  بازیکنان 
زندگی اجتماعی را که ما اینجا داریم باز کرده اند.

طبق اعلام این نشریه، باشگاه هال سیتی تمام تلاش خود 
را می کند تا به صیادمنش برای انطباق با زندگی در یورکشایر 
کمک کند. در همین ارتباط پنجشنبه گذشته »ایلیجالی« 
مالک باشگاه هال سیتی بازیکنان و کادر فنی را برای بازدید 
هوایی از شهر و صرف یک وعده غذایی تیمی به رستوران 
ایتالیایی برد. سرمربی هال سیتی تاکید کرد: او )صیادمنش( 
بازیکن خوب و پرشوری است و اراده ای برای عملکرد خوب در 

فوتبال دارد. آنها )ایرانی ها( این سابقه را دارند.
آروالادزه همچنین با تمجید از تربیت و رفتار مهاجم ایرانی 

و  است  شده  بزرگ  خوبی  به  صیادمنش  کرد:  تصریح  اش 
از احترام و موقعیتش و همچنین نحوه رفتار با بازیکنان در 
رختکن آگاه است. سرمربی هال سیتی گفت: اگر می خواهیم 
بازیکنان موفق شوند، باید تلاش کنیم تا آنها را در هر موردی 
مشارکت دهیم. فرض کنید آنها چهار ساعت از ساعت ۹ صبح 
تا ساعت ۱ یا ۱:۳۰ بعد از ظهر در باشگاه وقت می گذرانند. 
آنها بقیه ساعات بیرون هستند. فکر نمی کنم حضور در »زوم« 
و »اسکایپ« و صرف ناهار با خانواده هایشان بر روی صفحه 
نمایش باعث شود بهتر بازی کنند. آنها باید یکپارچه و نزدیک 
و  است  خوب  کافی  اندازه  به  صیادمنش  انگلیسی  شوند. 

نامزدش هم اینجاست.
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مسعود پزشکیان:

تغییر کابینه بدون تغییر نگاه ها
مشکلات را حل نخواهد کرد

 نماینده مردم تبریز در مجلس، گفت: در داخل باید وحدت، انسجام و تعامل را 
افزایش دهیم و دوم اینکه در دنیا هم باید این موضوع را پیش ببریم و تلاش کنیم تا 
جایی که امکانپذیر است، تنش زدایی کنیم. در این راه هم بهتر است از همسایه ها 

شروع کنیم و بعد ادامه دهیم.
مسعود پزشکیان نماینده مردم ، در پاسخ به این موضوع که برخی از نمایندگان 
موضوع »ترمیم کابینه« را مطرح می کنند که از این میان تعدادی بر استیضاح اصرار 
دارند و تعدادی علاقمند به تغییرات از سوی دولت هستند، با توجه به سپری شدن 
۷ ماه از عمر دولت شما چه نظری دارید؟، گفت: من معتقد به این رفتار نیستم و 
احساس می کنم برای این حرف ها زود است. بنده معتقدم رییس جمهور محترم 
آدم هایی را که مناسب تشخیص داده از میان ظرفیت های موجود انتخاب کرده است 
و این ها یک تعداد شعار هم مطرح کرده اند و گفتند که وعده های ما این هاست و 

این ها هم آدم های ایشان است خب بسم الله شعارها و وعده ها را اجرایی کنند.
وی ادامه داد: حالا در مجلس نظری به وجود آمده که این ها مناسب نیستند، 
فرق نمی کند هرکسی بیاید تا زمانی که ما این راه را می رویم و با این تفکر داریم عمل 
می کنیم، حتی با آدم های خوب هم در این مسیر نمی توان به نتیجه رسید؛ وقتی 
نگاه شما درست و دقیق نباشد، بهترین راننده هم شما را به همان مقصدی می رساند 

که نگاه شما به آنجاست.
نماینده مردم تبریز افزود: نگاهی که ما داریم در رابطه با این که چه در داخل کشور 
که فقط یک گروه خاصی بتوانند مدیریت کنند و چه با همسایگان و بیرون کشور که 
بقیه همه بد هستند و ما خوب هستیم؛ باعث می شود که نتوانیم به راحتی با دیگران 
ارتباط برقرار کنیم، این نگاه نمی تواند مشکلات اقتصادی را به این سادگی حل کند.
وی خاطرنشان کرد: در داخل کشور باید انسجام، وحدت و تعامل با همه گروه ها 
و سلایق راه بیندازیم، مملکت مال همه است مال یک گروه و دسته خاص نیست. 
اینطور نیست که خوب ها همه از یک طرف باشند. تخصص هم تخصص است؛ 
تخصص که چپ و راست و مذهبی و غیرمذهبی نمی شناسد، تخصص به شما 
می گوید با این نگاهی که تو داری، این روش می تواند به تحقق نگاه تو کمک کند. 
اما اگر آن نگاه را داشته باشی و تخصص نباشد، هرکاری کنید دستیابی به نتیجه 

ممکن نخواهد بود.
وی افزود: به همین خاطر اولا در داخل باید وحدت، انسجام و تعامل را افزایش 
دهیم و دوم اینکه در دنیا هم باید این موضوع را پیش ببریم و تلاش کنیم تا جایی 
که امکانپذیر است، تنش زدایی کنیم. در این راه هم بهتر است از همسایه ها شروع 
کنیم و بعد ادامه دهیم. اگر این اتفاقات رخ ندهد، این ها را عوض کنند و بهترین ها را 

منصوب کنند، باز مشکل حل نخواهد شد. 
پزشکیان در گفت وگو با خبرنگار ایلنا در پاسخ به این سوال که »چرا مجلسی که 
بسیار طرفدار و حامی دولت بود و حتی نمایندگان نامه نوشتند و از رئیسی برای 
کاندیداتوری دعوت کردند انقدر زود به انتقاد و اختلاف با دولت رسید؟«، عنوان 
کرد: ببینید راحت ترین کار این است که آدم کنار گود بایستد و بگوید لنگش کن. 
آقای رئیسی و دولتش قبل از اینکه به دولت بیایند حتی این تیم کارشناسی شان تا 
وقتی که بیرون گود بودند می گفتند که ما چنین و چنان خواهیم کرد؛ اما وقتی وارد 
گود شدند احساس می کنند اگر بخواهند برنامه های خود را محقق کرده و به اهداف 
مدنظرشان برسند باید نوع دیگری ببینند و نوع دیگری راه را ادامه دهند. علت این 

مساله هم »در گود بودن« است که باید جوابگو باشند.
وی ادامه داد: شما می توانید کنار گود بایستید و به آمریکا فحش بدهید اما وقتی 
آمدید و کار را برعهده گرفتید باید جوابگوی سفره و اشتغال مردم هم باشید. با توجه به 
این همه مشکلات اقتصادی و رانت و فساد و مواردی از این دست، آن وقت می بینید 
که با آن نگاه این مساله قابل اجرا نیست، اگر قابل اجرا شدن است، خب اجرا کنند 
ماهم ببینیم. نماینده مردم تبریز در پاسخ به اینکه »یعنی مسئولیت اجرایی باعث 
شده که دولت به واقع گرایی و واقع بینی برسد؟«، گفت: دولت هنوز به واقع گرایی 
کامل و واقعی نرسیده و هنوز آن نگاه ها وجود دارد اما جبر زمانه و مشکلات اقتصادی 
این ها را وادار می کند که بعضی واقعیت ها را بپذیرند. شاید اگر این جبر نبود و شرایط 

راحت بود، خیلی چیزها را به سادگی نمی پذیرفتند.

کارشناس مسائل بین الملل:

صنعت هسته ای می تواند مولد و پیشران 
اقتصادی کشور باشد

اقتصادی،  با جنبه های  باید  مردم  اینکه  بیان  با  بین الملل  کارشناس مسائل   
اجتماعی  و توانمندسازی کشور توسط صنعت هسته ای آشنا شوند تا ارزش واقعی 
این صنعت را بدانند، گفت: صنعت هسته ای می تواند مولد و پیشران اقتصادی 

کشور باشد.
سید مصطفی خوش چشم در گفت وگو با ایرنا، با اشاره به دستاوردهای جمهوری 
اسلامی ایران در صنعت هسته ای، گفت: صنایع هسته ای یکی از پیشران های 
علم و اقتصاد کشور و همینطور یکی از مولفه های قدرت به ویژه در حوزه علوم و 
فنون و همچنین در حوزه بازدارندگی است.  وی اضافه کرد: قطعا کشورهایی که 
از تکنولوژی هسته ای برخوردار هستند، در زمان حال و آینده جزو قدرت های بزرگ 
و تعیین کننده جهان هستند. به همین دلیل کشورهایی که اشراف کامل بر تمامی 

حوزه های این صنعت دارند، در دنیا انگشت شمار هستند. 
این کارشناس مسائل بین الملل یادآور شد: از آنجایی که کشور ما در چهار دهه 
گذشته مخاطب طرح های خصمانه آمریکا و غرب بوده، سعی کرده اند که این صنعت 
را به عنوان یک مولفه و پرونده سیاسی - امنیتی برای ما مطرح کنند و متعاقب آن، 
واکنش هایی که از طرف ایران به این قضیه صورت گرفته است و  افکار عمومی در 
ایران و جهان، وجوه سیاسی - امنیتی این مولفه قدرت را به شکل برجسته ای می 
بینند. وی با تأکید بر اینکه تکنولوژی و صنعت هسته ای می تواند مولد و پیشران 
هسته ای  صنعت  و  تکنولوژی  این  از  کالا  صدها  افزود:  باشد،  کشور  اقتصادی 
ساخته می شود که فقط یک قلم آن که رادیوداروها هستند که اگر با سرمایه گذاری 
مناسبی توام باشد، می تواند کل بودجه مورد نیاز صنایع هسته ای ما را بدون اینکه 
نیازی به بودجه دولتی باشد، حاصل کند. وی ادامه داد: به عبارت دیگر این صنایع 
می تواند آنچنان توانمندی را به لحاظ اقتصادی در کشور ایجاد کند. به ویژه اینکه 
صادرات کالاهایی مانند رادیوداروها قابل تحریم نیست و در جهان نیاز ویژه ای به این 
نوع کالاها وجود دارد.  خوش چشم گفت: بنابراین در گام بعدی با توجه به حضور 
دانشمندان جوان کشور در برخی از سطوح سازمان، این امید وجود دارد که مردم 
بیشتر با جنبه های اقتصادی، اجتماعی  و توانمندسازی کشور توسط این صنایع 

آشنا شوند تا متوجه بشوند که ارزش واقعی این صنعت در چه سطحی است. 
این کارشناس مسائل بین الملل تصریح کرد: به روزی فکر کنید که ایران صدها 
کالای هسته ای غیرقابل تحریم را صادر می کند و چه ثروت بزرگی را می تواند برای 
کشور به وجود بیاورد و چه افزایش توانمندی اقتصادی و ایجاد شغل در کشور به 
همراه داشته باشد. خوش چشم ابراز امیدواری کرد: امید است که سازمان انرژی 
اتمی به سمت اقتصادی کردن و رشد و بالندگی در ساخته های گوناگون این صنعت 
بپردازد و مردم را بیشتر با وجوه اقتصادی این صنعت آشنا کند. به وضوح می توان 
دید که اگر افکار عمومی و مردم ایران با این قابلیت صنایع هسته ای آشنا شوند، دیگر 
به هیچ عنوان راضی به مذاکره بر سر کاهش رشد این مولفه قدرت نخواهند شد و 

دوگانه سازی از این مولفه قدرت و معیشت کاملا بی اثر و باطل خواهد شد.

 قالیباف تلاش می کند رئیسی را در موقعیتی قرار دهد که شخص رئیس جمهور 
درباره وزرای مورد انتقاد مجلس تصمیم گیری کند و شخصا، وزرای ناکارآمد را در 
وضعیت استعفا یا برکناری قرار دهد. این مدل مواجهه با وزرایی که کارایی لازم را 
ندارند در دولت های قبلی و در زمانی که دولت و مجلس همسو بودند، نیز سابقه 
داشته است. وزرایی که فاقد کارایی لازم بودند با تعیین سرپرست کناره گیری می 

کردند تا دولت بتواند بدون تحمیل هزینه استیضاح، تغییر آرایش دهد.
حالا بنظر می رسد محمدباقر قالیباف در تلاش است فشار نمایندگان مخالف 
وزرای دولت رئیسی را درون دولت، حل و فصل کند. اما منتقدان این تصمیم، 
مجلس را به ضعف نظارت متهم می کنند. استمرار مدارا با وزرای فاقد کارایی، 
آن هم در وضعیتی که معیشت مردم به کارامدی وزارتخانه های اقتصاد، صمت 
و کارورفاه گره خورده، از دست دادن زمان برای هرگونه تغییر را به تغییرنظر مردم 
درباره آنچه دولت رئیسی، با وصف مردمی و انقلابی بازنمایی می شده، در تناقض 
و تضاد قرار داده است. دولتی که به گفته ابراهیم رئیسی هیچ خط قرمزی ندارد و 
در برخورد با مدیران فاقد کارایی یا فاسد مماشات نمی کند حالا با وزرایی مواجه 

است که نمایندگان مجلس تحت فشار مردم، می خواهند آنها را استیضاح کنند.
 نفوذی ها در کابینه رئیسی علیه مردم

پست فروشی به عنوان حق السکوت، هرج و مرج در بازار خودرو، خرید منتقدان 
با پول، زمینه سازی برای انتخابات آینده، سفرهای پر هزینه خارجی و انتصابات 
فامیلی، اتهاماتی است که موسوی لارگانی در اولین نطق بعد از عیدنوروز، در صحن 
علنی مجلس خطاب به عبدالملکی وزیر رفاه و کار و فاطمی امین وزیر صمت 
مطرح کرد و دلسوزانه از ابراهیم رئیسی خواست نفوذی ها را از کابینه خود پاکسازی 
نماید. این انتقادات قبلا از سوی لطف الله سیاهکلی نماینده قزوین هم مطرح شده 
بود. انتقاد سیاهکلی به فاطمی امین وزیر صمت، درباره افزایش۱۸ درصدی قیمت 

خودروها بعد از قرعه کشی و واریزپول از سوی مردم بود.
نمایندگان مجلس، حامی یا مخالف بانیان وضع موجود

از  و روستاها  اند، مردم در شهرها  تایید کرده  نماینگان هم  برخی  آنگونه که 
بهارستانی ها، می خواهند نظارت موثرتری بر دولت داشته باشند. اتمام فرصت 
مجلس به دولت برای تغییر وضع موجود، به عاملی برای استمرار وضعیت بد 
معیشت مردم تبدیل شده است. رضا حسینی قطب آبادی عضو کمیسیون صنایع 
در این باره گفته »تذکرات داده می شود اما متأسفانه طرح سؤالات در نیمه راه 
خنثی می شود و ناکام می ماند، در مورد استیضاح هم که اصلًا اجازه انجامش را 
نمی دهند و به اشکال گوناگون ما را تحت فشار و لابی های مختلف قرار می دهند 
که نه بتوانیم استیضاحی را به نتیجه برسانیم و نه کاری را در جهت دفاع از حق و 

حقوق مردم انجام دهیم.«
به گزارش خبر آنلاین ،سیدکریم حسینی نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس 
و نماینده اهواز در مجلس هم گفته »اعتراض خود را به اطلاع دولت رسانده ایم. 
وزرا در نوبت پاسخ به سؤال نمایندگان هستند.« حسینی با اشاره به بی توجهی 

رئیسی به نظر نمایندگان در انتخاب برخی وزرا، می گوید: »در انتخاب وزرا، دولت 
اصلًا توجهی به نظر نمایندگان نداشت؛ تحت شرایط حاکم سیاسی و جوسازی ها 
برای کابینه خود رای گرفتند همچنین در انتخاب مدیران و استانداران هم هیچ 
هماهنگی با مجلس و نمایندگان نداشتند. این مجلس است که سنگ زیرین 
آسیاب شده است. همه فشارها روی مجلس است و مردم و اصناف مختلف همه 
خواسته هایشان را به ما نمایندگان می گویند و ما دائم باید صدای مردم و اهانتهای 

برخی افراد را بشنویم به دلیل اینکه دولت کارش را بلد نیست و برنامه ای ندارد.«
تیغ کُند نظارت مجلس بر وزرای دولت

بر این اساس بود که سید ناصر موسوی لارگانی نماینده مردم فلاورجان در جلسه 
علنی مجلس شورای اسلامی در تذکر شفاهی به هیئت رئیسه مجلس درباره 
استیضاح وزیران کابینه دولت سیزدهم، گفته بود »استیضاح دو وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی و صنعت، معدن و تجارت که به امضای ۵۵ نماینده مجلس رسیده، 
تقدیم شده، اما اعلام وصول نمی شود. وی با اجرای آیین نامه برای استیضاح 
این دو وزیر را خواستار شد و افزود: همچنین بنده سؤالی از وزیر تعاون داشته ام و 

مدت هاست که اعلام وصول شده، اما در دستورکار قرار نمی گیرد.«
این درحالی است که دایره استیضاح وزرا روز به روز درحال افزایش است. محمد 
وحیدی، عضو کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس گفته »تورم در سال 
۱۴۰۱ نگران کننده خواهد بود و احتمال استیضاح ۲ وزیر صمت و اقتصاد از سوی 
نمایندگان مجلس زیاد است.« در همین راستا مالک شریعتی در توئیتی نوشت: 
 خلافگویی و  فریبکاری و خط گرفتن از  بانیان وضع موجود خط قرمز ما است. 

استیضاح آقای اوجی وزیر نفت را پس از بررسی بودجه ثبت خواهم کرد«
وزیر صمت، حامی مستضعفان یا ثروتمندان؟

انتقادها از وزیر صمت زمانی آغاز شد که فاطمی امین، با افزایش ۱۸درصدی 
قیمت خودروها موافقت کرد. از سوی دیگر او از حامیان سرسخت واردات خودروی 
سواری به کشور بود و در ماجرای گنجاندن بند واردات خودرو در بودجه۱۴۰۱ در 
صف حامیان مجوز واردات ایستاد. منتقدان وزیر صمت که از حامیان رئیسی در 
مجلس هم هستند عملکرد وزیر صمت را مغایر با شعارهای رئیسی در حمایت از 
محرومان و مستضعفان و افزایش دهنده فشارهای معیشتی به مردم و اقشار ضعیف 
می دانند. استدلال این گروه آن است که واردات خودرو چه تاثیری بر معیشت و 

سفره مردم دارد.
در این راستا نماینده قزوین و عضو کمیسیون صنایع گفته »استیضاح را با قدرت 
پیگیری می کنم، ما قبلا که در رابطه با فعالیت وزیر نمی خواستیم استیضاح کنیم؛ 
من الان می خواهم استیضاح را اصلاح کنم چون من در رابطه با قیمت خودرو 
می خواستم ایشان را استیضاح کنم اما الان عملکرد وزیر نشان می دهد آقای وزیر از 
خیلی موضوعات بیگانه و دور است. وی گفت: »در چارت اخیری که ما آن را افشا 
کردیم و ابلاغ شده است اصلا »معدن« وجود نداشت، نمی دانم آقای وزیر دارد چه 
کار می کند. بنابراین اگر تا دیروز از من می پرسیدند، می گفتم نمی خواهم عملکرد 

وزیر را استیضاح کنم اما از این به بعد عملکرد وزیر را هم می خواهم استیضاح کنم.«
وزیر کار و رفاه، گرفتار در انتصابات فامیلی و پست فروشی

نمایندگانی که طرح استیضاح عبدالملکی، وزیر رفاه را در مجلس شورای اسلامی 
دنبال می کنند معتقدند »پست فروشی به عنوان حق السکوت و تقسیم غنایم برای 
تامین هزینه های مادی و معنوی نامزدی وزیر در انتخابات آینده، دو راهبرد اصلی 
آقای عبدالملکی است که حجت را بر جمعی از نمایندگان تمام کرده که ایشان 

شایستگی حضور در دولت مردمی را ندارند.«
در همین راستا موسوی لارگانی که قبلا گفته بود عبدالملکی »وزارتخانه را مثل 
غنیمت جنگی بین شرکایتان تقسیم کرده »حالا افشا کرده »آخرین شاهکارهای 
تیم عبدالملکی، سفر پرهزینه مدیران وزارتخانه به روسیه در شرایط معیشتی سخت 
ملت و جذب ۳۰۰ نفر از نزدیکان و توصیه شدگان افراد خاص در شرکت ورشکسته 
دخانیات و اخراج ده ها نفر از نیروهای قدیمی این شرکت در آغاز سال جدید است.«

دود مماشات مجلس با اشتباهات وزرا، در چشم مردم
تاثیر حذف ارز ترجیحی بر افزایش قیمت دارو و کالاهای اساسی همچون گوشت 
و مرغ، افزایش قیمت خودرو، تاخیر در واریز حقوق بازنشستگان، انتصابات فامیلی، 
سفرهای پرهزینه خارجی، هدیه های نجومی و عدم ورود زنان به ورزشگاه ها به 
زنجیره ای از اشتباهات وزرای دولت سیزدهم تبدیل شده که امیدها به تغییر وضع 
موجود که از جمله شعارهای ابراهیم رئیسی در انتخابات بود را کم رنگ نموده است. 
حالا این انتظار در افکارعمومی تقویت شده که در صورت عدم تغییر وزرا از سوی 
خود رئیسی، نمایندگان مجلس از ابزارهای نظارتی خود برای تغییر کابینه استفاده 
نمایند. این همان نگرانی است که رضا حسینی قطب آبادی عضو هیات رئیسه 
کمیسیون صنایع هم مطرح کرده و گفته »خود من به رئیس مجلس)قالیباف( نیز 
گفته ام. دود مماشات زیاد مجلس و هیات رئیسه با دولت و تن ندادن به استیضاح 

وزرای ناکارآمد، نهایتا، به چشم مردم رفته و خواهد رفت.«
هیات رئیسه مجلس، سد محکم در برابر استیضاح ها

در حالی که روابط عمومی مجلس در دی ماه ۱۴۰۰ با صدور اطلاعیه ای، این 
ادعای رسانه ها را که »رئیس مجلس شورای اسلامی استیضاح وزرا را به صلاح 
را اعلام وصول  تا فرارسیدن سال جدید هیچ استیضاحی  ندانسته و گفته که 
نمی کنم.« تکذیب کرده بود ، با افزایش فشارهای معیشتی به مردم و نارضایتی 
نمایندگان مجلس از عملکرد وزرای دولت رئیسی که منجر به ارسال طرح استیضاح 

آنها به هیات رئیسه مجلس شده بود، مواجه شد.
سیدجواد سعیدی کیا عضو هیات رئیسه کیمسیون صنایع به این موضوع اشاره 
کرد که »گرانی های افسارگسیخته، عدم ساماندهی بازار بورس، دریافت سودهای 
کلان بانکی از مردم، کاهش ارزش پول ملی و نبود برنامه برای کنترل نقدینگی از 
جمله عواملی است که باعث شده برخی از نمایندگان به دنبال استیضاح برخی از 
وزرای اقتصادی باشند. اما تاکید هیئت رئیسه و رئیس مجلس شورای اسلامی آن 

است که برای استیضاح وزرا زود است«
این همان تاکیدی است که لطف الله سیاهکلی، نماینده قزوین به نقش هیات 
رئیسه در وصول استیضاح ها کرده و گفته »این موضوع)استیضاح ها( در اختیار 
هیات رییسه است، زیرا آن ها باید طرح استیضاح وزیر صمت که با امضای همکاران 

به آن ها ارجاع داده شده را اعلام وصول کنند.«
پاسکاری دولت و مجلس در پذیرش وضع موجود

با وجود آنکه کاهش تورم و نقدینگی و افزایش نرخ رشد اقتصادی، کاهش قیمت 
خودرو، مبارزه با پارتی بازی و فساد در زمره شعارهای انتخاباتی نمایندگان مجلس 
و همچنین دولت بوده اما حالا هم ابراهیم رئیسی و هم محمدباقر قالیباف در برابر 
تغییر اعضای فاقد کارایی و آنچه نمایندگان مجلس از آن به عنوان عنصر نفوذی در 

دولت یاد می کنند، جلوگیری می کنند.
پاسکاری می  و مجلس  دولت  بین  پذیرش مسئولیت وضع موجود درحالی 
شود که تعدادی از نمایندگان مجلس علیرغم همسویی با ابراهیم رئیسی با هدف 
پیروی از شعارها و وعده ها در حمایت از دولت رئیسی، از او خواسته اند تغییرات 
در کابینه را شخصا و با اختیارات رئیس جمهور انجام دهد. اگرچه کابینه ابراهیم 
رئیسی نیز هم اینک عرصه رقابت بین جبهه پایداری و حامیان احمدی نژاد است 
اما در این میان مقاومت هیات رئیسه و در راس آن ایفای نقش پنهانی ولی موثر 
محمدباقر قالیباف در کنترل موافقان استیضاح ها، این گمانه را تقویت می کند که 
عدم استقبال هیات رئیسه از استیضاح ها ارتباط مستقیم با بقا و ماندگاری وزرای 

اقتصادی دولت رئیسی دارد.
این همان نقطه ای که در سالگرد پیروزی رئیسی در انتخابات، منتقدان بانیان 
وضع موجود را به حامیان وضع موجود تبدیل می کند. وضعیتی که به مرور فشار و 
انتظارات مردم از نمایندگان مجلس برای استیضاح وزرا را افزایش خواهد داد. نشانه 
های قوی که می توان در تعداد بالای سوال از وزرای دولت در اولین جلسه مجلس 

بعد از تعطیلات نوروز مشاهده کرد.

 افزایش تعداد امضای نمایندگان ، سد مقاومت قالیباف را می شکند؟

فشار از درون »بهارستان« برای استیضاح

پارسایی نماینده پیشین مجلس:

طرح صیانت از سر صداقت به صحن بیاید، قطعا رأی نمی آورد
یک نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی گفت: اگر 
به صحن صداقت  آوردن طرح صیانت  برای  نمایندگان 
داشته باشند و بازگشت این طرح به صحن بیشتر جنبه 
شعاری نداشته باشد و هدف خاصی هم از آوردن دوباره آن 

دنبال نشود، قاعدتا رأی نمی آورد.
برای  نماینده   ۱۸۵ درخواست  درباره  پارسایی  بهرام 
از  مجازی  فضای  در  کاربران  از  صیانت  طرح  بازگشت 
کمیسیون مشترک به صحن مجلس و رأی گیری آن توسط 
تمامی نمایندگان و نگرانی هایی که وجود دارد مبنی بر 
که  باشد  این  برای  صحن  به  بازگشت  این  شاید  این که 
طرح با رأی بالا به تصویب برسد و بعدها حرف و حدیثی 
به دنبالش نباشد، گفت: اگر صداقت در گفتار و کردار 
رأی  صحن  در  طرح  این  باشد  داشته  وجود  نمایندگان 

نخواهد آورد.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
بیشتر  بازگشت  این  و  باشد  داشته  وجود  صداقتی  اگر 
جنبه شعاری نداشته باشد و هدف خاصی هم از آوردن 
طرح به صحن دنبال نشود، قاعدتا رأی نمی آورد و جای 
نگرانی نیست اما اگر هدفمند باشد و یا یک سیاستی 
پشت بازگرداندن این طرح باشد، تهدیدی برای آزادی های 
اجتماعی که بخش عمده اش در فضای مجازی صورت 

می گیرد، است.
وی درباره این که بزرگترین انتقاد به مجلس دهم این گونه 
مطرح می شد که نمایندگانش کاری کرده اند که دیگر در 
رأس امور نیست، امروز هم مشاهده می کنیم نمایندگان 
مجلس یازدهم آنچنان اراده ای برای تصمیم گیری ندارند 
و نمونه هایی از این موضوع را در جریان بررسی بودجه 
روی  تاثیری  چه  عملکردها  این گونه  کردیم.  مشاهده 
بیان  گذاشت،  خواهد  آینده  در  مردم  انتخاباتی  رفتار 
کرد: معتقدم برخی جایگاه هایی که نفوذ، توان و اقتدار 
دارند، درصدد این هستند که آرای مردم را بی اثر کنند، 
یعنی جایگاه های برآمده از رأی مردم ولو این که به صورت 
ظاهری هم باشد می خواهند آن ها را بی اثر کنند به طوری 
که کاهش مشارکت مردم را هم در انتخابات مجلس و هم 
ریاست جمهوری مشاهده کردیم. در شهر  انتخابات  در 
از ۵۰  انتخابات مجلس  شیراز درصد مشارکت مردم در 
نمی دانم شاید اصلا  به حدود ۲۰ درصد رسید!  درصد 
سیاستی باشد که مردم را از جایگاه های برآمده از رأی شان 

و دموکراسی ناامید کنند و در کنارش به اهداف خودشان 
برسند. به عقیده من اگر این روند ادامه دار باشد، ناامیدی 
مردم از صندوق رأی و مجلس که برآیندش مشخص است 

چه خواهد بود، صورت می گیرد.
پارسایی تاکید کرد: بخش عمده انتقادات به مجلس از 
ناکارآمدی خود نمایندگان نشأت می گیرد. ما صدایی از 
نمایندگان مجلس علیرغم اینکه تریبون و فرصت هایی را 
در اختیار دارند، نمی شنویم. نمایندگان  وزرا را می توانند 
استیضاح کنند و یا سوال بپرسند و این کلیت مجلس است 

اما چنین روندی را مشاهده نمی کنیم.
فشار  مردم  به  اقتصادی  بحران  امروز  کرد:  تاکید  وی 
هیچ  اما  کرد  انکار  نمی توان  را  موضوع  این  و  می آورد 
برنامه ای از سوی مجلس مشاهده نمی کنیم و نمی بینیم 
که برای بحران ها دنبال راهکار باشند و یا برای جلوگیری از 

افزایش قیمت و تورم ناشی از آن اقدام کنند. 
نمایندگان در جریان ارز ترجیحی به جای هم صدایی 

با مردم، هم صدای دولت شدند
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی در گفت وگو 
با ایلنا،  تاکید کرد: اولویت و دغدغه اصلی مردم امروز 
سفره شان است که کوچک تر می شود، اما ظاهرا دغدغه 
نمایندگان با این مردم متفاوت است. آنچنان که در بودجه 
مشاهده کردیم بعضی چیزها هدفمند تصویب می شوند و 
نمایندگان هم در آن مسیر قرار می گیرند و قوانینی تصویب 
می شود که خارج از چارچوب قانون در بودجه است و یا 
از اولویت های اصلی معیشت مردم نیست. به طور مثال 
نمایندگان در جریان حذف ارز ترجیحی و مسائل بسیار 
زیاد دیگری جای این که همراه و هم صدای مردم باشند، 

همصدای دولت می شوند.
از  یکسری  تورم  شاهد  امروز  کرد:  خاطرنشان  وی 
ارز  گرانی  به  ربطی  عنوان  هیچ  به  که  هستیم  کالاها 
ندارد؛ چراکه ارز تقریبا نوسان کمی دارد و ما با افزایش 
قیمت ها در مباحث مختلفی رو به رو هستیم، جالب است 
نه مجلس از دولت پاسخ می خواهد و نه دولت با داشتن 
و  مصرف کننده  حقوق  عنوان  تحت  مجموعه هایی  زیر 
تعزیرات اقداماتی انجام می دهد و نه سازمان بازرسی و 
همه نظاره گر گرانی هایی هستند که می توانست وجود 

نداشته باشد. 
و  دارند  نقش  گرانی  این  در  باندهایی  پارسایی گفت: 

منافع خودشان را می برند و مردم هم دست شان به جایی 
بند نیست؛ به طوری که در بحث سبدهای غذایی که امروز 
مشاهده می کنیم، گوشت و تخم مرغ از سبد غذایی مردم 

به اجبار حذف شده اند. 
وی ادامه داد: قیمت خودرو طی یکی – دو سال گذشته 
بدون این که قیمت ارز تغییر چندانی کند چندین برابر 
برای  قیمت  یک  وزرا  و  دولت  که  طوری  به  است،  شده 
خودرو اعلام می کنند اما مشاهده می کنیم همان قیمت 
و رانت ها و فسادهای  برابر می شود  اعلام شده چندین 
چندین میلیاردی در این زمینه شکل می گیرد که مجلس و 

دولت فقط در این بحث نظاره گر هستند. 
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
آمار مرگ و میر در تصادفات جاده ای بیان کرد: در مورد 
آماری که مرکز پلیس در خصوص کشته های نوروزی اعلام 
می کند به شخصه باور دارم که به ایمن نبودن و کیفیت 
پایین خودروها بازمی گردد اما هیچکسی اصلا کَکَش برای 
کشته شدن ۶۰۰ الی ۷۰۰ هموطن در ایام نوروز که معادل 
الی ۵ هواپیما است، نمی گزد! هیچ صدایی  سقوط ۴ 
کردن  عمل  این گونه  قطعا  نمی شود،  بلند  مجلس  از 
بیشتر باعث بریده شدن و یأس مردم نسبت به مجلس و 

مشارکت شان در رأی و انتخاب می شود.
دولت و مجلس فقط وعده های بعید می دهند

 وی تاکید کرد: وضعیتی که در مجلس وجود دارد و در 
دولت هم دیده می شود، این است که مشاهده می کنیم 
فقط وعده های بعید داده می شود و هیچ کدام شان نه تنها 

محقق نشده است بلکه نتیجه عکس داده اند.
پارسایی درباره انتقاداتی که از سوی نمایندگان مطرح 
می شود مبنی بر این که زمانی که  صحبت از استیضاح 
وزرا می کنیم به ما می گویند شما به دنبال منفعت هستید 
و می خواهید سهمی از وزارت خانه ها بگیرید و نمی گذارند 
ما کار خودمان را انجام دهیم، آیا با توجه به جمیع این 
یا  است  درست  گذاره ای  چنین  گفت  می توان  مسائل 
خیر، بیان کرد: دست آخر مشخص می شود این سخنان 
درباره نمایندگان درست است یا خیر؛  یعنی هنگامی که 
استیضاح مطرح شد و به نتیجه رسید می توان گفت که آن 
نمایندگان به دنبال رانت و سهم خواهی  بوده اند و یا درباره 

اقدام شان نا به جا صحبت شده است.
وی گفت: مجلس حتی درخصوصی دولتی که با آن 

آقای  دولت  در  بود.  نبود هم عملکردش همین  همسو 
روحانی روزانه حدود هزار نفر از هموطنان به علت نبود 
واکسن و شرایط ایده آل برای واکسیناسیون جان شان را از 
دست دادند اما نمایندگان سکوت کردند؛ یعنی مجلس، 
مجلس ناکارآمدی است! آن زمان هم که با دولت همسو 
نبودند دیدیم از استیضاح وزیر بهداشتی که زمان وزارتش 

روزی بالغ بر هزار نفر می مردند هم خبری نبود.
بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس  پیشین  نماینده  این 
این که شاهد افزایش فشار بر جامعه هستیم، گفت: با 
قوانین و بخشنامه هایی که دولت صادر می کند، قطعا 
شاهد تعطیلی گسترده واحدهای تولیدی در آینده نزدیک 
خواهیم بود. این که بدون هیچ برنامه ای گفتند بالغ بر ۵۰ 
درصد حقوق کارگران باید اضافه شود که البته حق کارگر 
است، اما در کنارش باید تمهیداتی هم در نظر گرفته شود 
تا تولیدکنندگان فردا روزی با مشکلاتی روبه رو نشوند که 
فشارش روی دوش کارگران بیاید. اما متاسفانه تصمیمات 

کاملا غیرکارشناسی و احساسی گرفته می شود.
وی خاطرنشان کرد: این که عده ای می گویند نمایندگان 
به دنبال سهم خواهی هستند شاید دلایل عمده و واضحی 
دارند. اگر امضاء برای استیضاح وزرا جمع شد و به انتها 
رسید که هیچ، اما اگر وسط راه امضاهایی که به حد نصاب 
رسیده بود، پس گرفته شد قطعاً بده بستان های پشت پرده 

وجود دارد.
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کتاب من لا یحضره  الفقیه : ج2 ص76 ح1783

آخرین  وضعیت  کرونا در استان قم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال حاضر ۲۰ بیمار کرونا مثبت در مراکز درمانی قم تحت 
مداوا و درمان قرار دارند، که ۱۰ تَن از آنها به دلیل وخیم بودن وضعیت جسمی در بخش مراقبت های 
ویژه نگهداری می شوند.به گزارش عصر شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی مصری در 
گفت وگویی اظهار داشت: در ۲۴ ساعت منتهی به بیستم فروردین ماه جاری، ۴۵ بیمار با علائم کرونا توسط 
اورژانس بیمارستان های استان پذیرش شدند.وی با اشاره به اینکه خوشبختانه قم یک شبانه روز دیگر را نیز 
بدون فوتی کرونایی پشت سر گذاشت افزود: از ۱۱۰ آزمایش کرونای انجام شده، نتیجه ۲۰ مورد مثبت 
شد.رئیس علوم پزشکی قم همچنین بیان کرد: از ابتدای اجرای طرح همگانی واکسیناسیون کرونا در قم، 
یک میلیون و ۸۴۰ هزار و ۵۰۷ دُز واکسن به جامعه هدف تزریق شده است.قم از بیست وهشتم اسفندماه 
سال قبل در فهرست مناطق زرد و نسبتا پرخطر کرونایی کشور قرار دارد و در جدیدترین رنگ بندی اعلام 

شده از سوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نیز در همین وضعیت باقی ماند.

موافقت وزارت حج و عمره عربستان با برگزاری حج 
وزارت حج و عمره عربستان سعودی با ارسال نمابری به کشورهای اسلامی و ایران با برگزاری حج و 
عمره سال ۱۴۰۱ با حضور یک میلیون زائر موافقت کرد.پس از دو سال توقف برگزاری حج و عمره به دلیل 
شیوع بیماری کرونا، وزارت حج و عمره عربستان سعودی در نمابر ارسالی خود به کشورهای اسلامی آورده 
است، در برگزاری حج ۱۴۰۱ از تعداد یک میلیون زائر یادشده ۱۵ درصد به کشور عربستان و ۸۵ درصد 
به مسلمانان کشورهای اسلامی اختصاص دارد. وزارت حج عمره اعلام کرد که موسم حج امسال مطابق 
مقررات زیر خواهد بود؛ سفرحج امسال برای گروه سنی کمتر از ۶۵ سال میلادی با الزام کامل دریافت 
دزهای اولیه واکسن کرونا مورد تایید وزارت بهداشت است.کسانی که از خارج از کشور پادشاهی برای حج 
می آیند ملزم به ارائه نتیجه آزمایش پی سی آر منفی برای ویروس کرونا )کووید ۱۹( هستندکه ظرف ۷۲ 
ساعت قبل از تاریخ عزیمت به پادشاهی گرفته شده است وزارت حج و عمره بر لزوم رعایت نکات احتیاطی 

و رعایت دستورالعمل های پیشگیرانه در حین انجام مناسک خود برای حفظ سلامت و امنیت تاکید کرد.

کنسرت همایون شجریان با "سیاوش" در دبی
 کنسرت گروه موسیقی »سیاوش« به سرپرستی و خوانندگی همایون شجریان، ۱۲ اردیبهشت )دوم 
می ۲۰۲۲( در دبی برگزار می شود.به گزارش ایرنا، همایون شجریان، پیش از این و همزمان با آغاز قرن 
جدید در کشورهای بلژیک، فرانسه و هلند به اجرای برنامه پرداخته بود.مهیار طریحی )نوازنده سنتور(، 
حسین رضایی نیا )نوازنده دف(، آیین مشکاتیان )نوازنده تنبک(، مهرزاد اعظمی کیا )نوازنده کمانچه( و آزاد 
میرزاپور )نوازنده تار و عود( از جمله هنرمندانی هستند که در این مجموعه کنسرت ها، شجریان را همراهی 
می کردند.گروه سیاوش به سرپرستی همایون شجریان از جمله مجموعه های شناخته شده موسیقی 
ایرانی طی سال های گذشته است که در سال های آغازین دهه ۹۰ اجراها و برنامه های زنده زیادی را پیش 
روی مخاطبان قرار دادند که از آن جمله می توان به مجموعه کنسرت های آیینه ها به آهنگسازی کیخسرو 

و سهراب پورناظری اشاره کرد.

برانکو: سرمربیگری استقلال را پذیرفتم
برانکو ایوانکوویچ تایید کرد که از استقلال پیشنهاد داشته است.برانکو در این مصاحبه گفت: قضیه 
استقلال به زمانی دورتر برمی گردد، فکر می کنم سال ۲۰۰۸ یا ۲۰۰۹ بود که آقای فتح الله زاده مدیرعامل 
باشگاه استقلال از طریق رضا چلنگر مرا پیدا کرد و پیشنهاد همکاری داد، من یک مربی حرفه ای بوده و 
هستم و آن زمان هم این پیشنهاد رسید اما به هر دلیلی به سرانجام نرسید.برانکوافزود: اگر اشتباه نکنم عمر 
مدیریت آقای فتح الله زاده در استقلال و آن مقطع قد نداد تا همکاری کنیم، قبل از پرسپولیس از پیکان و 
تراکتور هم پیشنهاد داشتم اما به پرسپولیس رفتم و سه بازیکن را از چنگ استقلال درآوردیم.او نام این ۳ 
ستاره را هم اعلام کرد: علیرضا بیرانوند و وحید امیری را استقلال می خواست و دنبال سید جلال حسینی 

هم بودند اما توانستیم آنها را پرسپولیسی کنیم.

معاون فرهنگی و اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم  خبرداد:

نجات عقاب 1۰ میلیاردی از چنگال صیاد غیرمجاز 
معاون فرهنگی و اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: با تلاش مأموران اداره نظارت بر 

اماکن عمومی استان، عقاب ۱۰ میلیارد ریالی از چنگال صیاد غیرمجاز نجات یافت .
سرهنگ محمد رضا فرح بخش اظهارداشت: مأموران اداره نظارت بر اماکن عمومی پلیس امنیت 
عمومی استان، حین گشت زنی در شهرستان "کهک"، به فردی در حال عبور از یک منطقه کوهستانی 

به اتهام شکار پرنده مظنون شده و موضوع در دستور کار آن ها قرار گرفت.
معاون فرهنگی و اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم افزود: متهم با مشاهده مأموران، با به جای 
گذاشتن یک کیسه بزرگ متواری که طی بررسی صورت گرفته از داخل کیسه یک بهله عقاب نادر کشف 
شد. سخنگوی پلیس قم با بیان اینکه کارشناسان ارزش ریالی این پرنده شکاری را ۱۰ میلیارد ریال اعلام 

کرده اند، تصریح کرد: عقاب کشف شده به اداره کل محیط زیست استان تحویل شد.
سرهنگ فرح بخش، از تلاش برای دستگیری متهم متواری خبر داد و با اشاره به اینکه قاچاق حیوانات 
به تاراج بردن منابع ملی بوده و تبعات زیست محیطی زیادی در پی دارد از شهروندان خواست، در 

صورت مشاهده فعالیت غیرقانونی قاچاقچیان موضوع را بلافاصله به پلیس ۱۱۰ استان اعلام کنند.
 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف 3۴ دستگاه ماینر استخراج ارز دیجیتال 
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف ۳۴ دستگاه ماینر استخراج ارز دیجیتال غیر مجاز به ارزش 

۵میلیارد ریال خبر داد 
آوری  جمع  طرح  اجرای  راستای  در  داشت:  اظهار  خبر  این  تشریح  در  اسماعیلی  سرداربهادر 
دستگاه های استخراج رمز ارز دیجیتال غیر مجاز، کارکنان این فرماندهی ، با اشراف اطلاعاتی محل 
هایی را که در این امر فعالیت می کردند،شناسایی کردند. وی افزود: مأموران پس از هماهنگی با 
مقام قضائی از محل های مورد نظر در روستای خاوه  و صفاشهر بازدید و در مجموع ۳۴ دستگاه ماینر 
استخراج ارز دیجیتال )بیت کوئین( کشف کردند. جانشین فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه 
کارشناسان ارزش ریالی دستگاه های قاچاق کشف شده را بالغ بر ۵ میلیارد ریال برآورد کردند، افزود: در 
این ارتباط یک نفر متهم دستگیر و پس از تشکیل پرونده به مرجع ذیصلاح تحویل شد. سردار اسماعیلی 
با بیان اینکه پلیس، دستگیری مجرمان و برخورد با هنجارشکنان را همواره در دستور کار خود قرار داده 
به شهروندان توصیه کرد: برای کمک به اقتصاد، آرامش و خصوصا امنیت جامعه، در صورت اطلاع از این 

گونه موارد بلافاصله مراتب را از طریق تماس با شماره ۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند.

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

کشف بیش از 35 تن چوب قاچاق 
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان از توقیف ۳ دستگاه کامیون و کشف بیش از ۳۵ تن چوب 
قاچاق در استان خبر داد  سرهنگ ولی ترابی اظهار داشت: مأموران یگان تکاوری این فرماندهی ۳ 
دستگاه تریلی حامل چوب قاچاق را در عوارضی" قم تهران و قم کاشان" متوقف کردند. وی افزود: در 
بازرسی از داخل خودروهای توقیف شده ۳۵ تن و ۵۰۰ کیلو انواع چوب قاچاق و فاقد هرگونه مجوز 
کشف و ۳ نفر در این رابطه دستگیر شدند. معاون عملیات فرمانده انتظامی استان قم گفت:برابر اعلام 
کارشناسان،ارزش کالای مکشوفه ۳۵۰ میلیون ریال برآورد شده است. وی تصریح کرد: متهمان به 
همراه خودروهای توقیفی و کالای قاچاق برای سیر مراحل رسیدگی به مرجع ذیصلاح تحویل شدند. 
سرهنگ ترابی خاطرنشان کرد:پلیس قم با قاچاقچیان چوب به شدت مقابله خواهد کرد و شهروندان 
نیز می توانند در صورت مشاهده هرگونه موارد مشکوك در این خصوص، موضوع را از طریق شماره تلفن 

۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی استان قم خبرداد:

توقیف پژو و کشف 3۲ دستگاه پرینتر قاچاق 
رئیس پلیس امنیت اقتصادی استان قم از توقیف یک دستگاه پژو پارس و کشف ۳۲ دستگاه پرینتر 

قاچاق در این رابطه خبر داد 
سرهنگ حسین برزگر اظهارداشت:مأموران پلیس امنیت اقتصادی استان در اجرای طرح های مقابله 
با خودروهای حامل کالاهای قاچاق، در مسیر ورودی اراک به سلفچگان یک دستگاه خودرو پژو پارس 
را به ظن حمل بار قاچاق متوقف کردند. وی افزود: سپس طی بازرسی از خودرو پژو، ۳۲ دستگاه پرینتر 
فاقد مجوز و قاچاق کشف بنابراین خودرو توقیف و راننده دستگیر شد. رئیس پلیس امنیت اقتصادی 
استان قم گفت: راننده در تحقیقات اذعان داشت محموله مذکور را از یک استان غربی به مقصد تهران 
بارگیری کرده است که در ادامه خودرو با هماهنگی مقام قضائی به یگان منتقل و برای نامبرده نیز پرونده 

تشکیل شد.

حجت الاسلام و المسلمین رفیعی:

دوران تکرار سخنان بیهوده وهابیت گذشته است
تکرار  دوران  گفت:  کرامت  بانوی  حرم  سخنران 
و  عقیدتی  امور  در  وهابیت  بیهوده  و  لغو  سخنان 
تخریب عقاید شیعیان گذشته است و امروز تمامی 

مناظرات فقط باید در فضاهای علمی انجام شود.
طی  رفیعی  ناصر  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
در  رمضان  مبارک  ماه  از  روز  هفتمین  در  سخنانی 
شبستان امام خمینی)ره( حرم بانوی کرامت اظهار 
کرد: مباحث روزهای گذشته مربوط به آیه ۴۶ سوره 
عنکبوت و در خصوص مناظره و جدال احسن با اهل 

کتاب بوده است.
شمشیر  و  زور  واسطه  به  توان  نمی  گفت:  وی 
اعتقادات خود را به دیگران تحمیل کرد چرا که عقیده 

از عقد می آید و یک مسئله باطنی و دورنی است.
گروهی  است  ممکن  کرد:  نشان  خاطر  رفیعی 
و  زور  با  اما نمی توان  زور تصرف کند  به  را  کشوری 
قدرت نظامی عقیده فکری یک کشور را تصرف کرد.

استاد حوزه علمیه تاکید کرد: هر صاحب دینی 
و  یهودی  اگر  حتی  است  احترام  دارای  خود  برای 
مسیحی باشد، نمی توان در دنیا با صاحبان ادیان 
الهی دعوا و مشاجره کنیم به ویژه با صاحبان ادیان 
الهی که بر اساس قانون اساسی باید با آن ها با احترام 

برخورد کنیم.
عضو هیئت علمی جامعه المصطفی یادآور شد: 
استفاده از الفاظ و محتوای زیبا و پرهیز از اهانت و 
جدال احسن طبق اصول باید در مناظرات با صاحبان 

ادیان الهی رعایت شود.
وی در ادامه گفت: باب مناظره و جدال احسن باید 
همیشه استمرار داشته باشد چرا که دوران سفسطه 
بافی و مخلوط نمودن حق و باطل و فحاشی و اهانت 
کردن گذشته است و باید ادیان الهی طبق اصول به 

مناظره بپردازند.
رفیعی اظهار داشت: عده ای در فضای مجازی 
به تبلیغ ادیان دیگر می پردازند و کلیپ درست می 
کنند و ذهن جوانان را مخدوش می کنند در حالی 
که این اقدامات اصلا صحیح نیست بلکه باید آن ها 

پای مناظره بیایند و در فضای درست مناظره کنند.
تکرار  دوران  گفت:  ادامه  در  علمیه  حوزه  استاد 
و  عقیدتی  امور  در  وهابیت  بیهوده  و  لغو  سخنان 
تخریب عقاید شیعیان گذشته است و باید تمامی 

مناظرات در فضای علمی انجام شود.
سخنران حرم بانوی کرامت یادآور شد: عده ای از 
پیروان ادیان دیگر حاضر به قبول سخن حق نیستند 

مسیر  و  هستند  ظلم  و  جنگ  دنبال   به  همواره  و 
حیوانیت را در پی گرفته اند که این گروه خارج از 

مناظره محترمانه هستند.
رفیعی اظهار داشت: خداوند به نبی خدا می گوید 
به اهل کتاب بگو چند چیز باور و منظومه فکری ما 
مسلمانان است که اولین آن قرآنی است که بدون 
تحریف است، کتاب آسمانی انجیل را قبول داریم و 
خدای ما مسلمانان و شما مسیحیان هم یکی است 

و ما مسلمانان همانند شما تسلیم خداوند هستیم.
وی خاطر نشان کرد: طبق آیات قرآن کریم تمامی 
اهل کتاب یکی نیستند و و عده ای به دین اسلام 
ایمان می آورند اما کسانی که لجاجت را پیشه خود 
سازند و حاضر به قبول سخن حق نباشند مسیر کفر 

را طی خواهند کرد.
رفیعی در پایان تاکید کرد: ما همواره از مناظرات 
کرد  استقبال خواهیم  در فضای صمیمی  عالمانه 
چرا که دین اسلام یک دین شفاف و روشنی است و 
طبق آیات قرآن کریم ما افتخار داریم که برای دعوت 
به دین اسلام اصلا نیازی به زور نداریم بلکه دعوت بر 
اساس علم، عقل، منطق و اصول حقیقی و بر اساس 

آموزه های الهی است.

 مدیر روابط عمومی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( در دیدار مدیر کل ارتباطات 
اجرای  در  برای مشارکت  آستان مقدس  آمادگی  از  قم  بین الملل شهرداری  امور  و 
برنامه های فرهنگی و رسانه ای با هدف نشر معارف قرآن و عترت در نقاط مختلف شهر 

مقدس قم، خبرداد.
مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با حضور در حرم مطهر کریمه 

اهل بیت)س(، با مدیر روابط عمومی حرم مطهر دیدار و گفت و گو کرد.
در این دیدار بر همکاری همه جانبه مدیران و مجموعه های حرم مطهر و شهرداری 
معصومه  فاطمه  حضرت  طهارت  بانوی  زائران  به  خدمت رسانی  راستای  در  قم 

سلام الله علیها تاکید شد.
حجت الاسلام قاسمی مدیر روابط عمومی حرم مطهر طی سخنانی عنوان کرد: 
و  علیها  الله  سلام  معصومه  فاطمه  حضرت  مقدس  آستان  میان  فراگیر  تعاملات 
شهرداری قم زمینه ساز ترویج و تقویت فرهنگ دینی و خدمات بهتر و شایسته تر برای 
زائران و مجاوران به ویژه در حوزه های تسهیلگری زیارت، فرهنگ عمومی و پیشگیری از 

آسیب های اجتماعی خواهد بود.
مدیر روابط عمومی حرم بانوی کرامت تاکید کرد: نشست های تخصصی به خصوص 

در سطح مدیران استان برکاتی را به دنبال دارد و می توان با هم افزایی نهادهای مختلف 
در این نشست ها به مسائل فرهنگی محلات مختلف به ویژه مناطق کمتربرخوردار شهر 
مقدس قم پرداخت. قاسمی خاطر نشان کرد: با تمام محدودیت هایی که وجود دارد، 
سرمایه اجتماعی حرم بانوی کرامت می تواند در حوزه های فرهنگی، اجتماعی، رسانه 
ای و بین المللی بستر خوبی را فراهم سازد تا با محوریت شخصیت کریمه آل الله )س( 

اهداف مقدسی که از رسالت های این آستان مبارک است محقق شود.
در ادامه نیز مهدی کلانترزاده مدیرکل ارتباطات و بین الملل شهرداری قم ضمن 
تأکید بر ضرورت ارتباط تنگاتنگ نهادهای استانی و ملی با آستان مقدس حضرت 
فاطمه معصومه سلام الله علیها گفت: افزایش تعاملات فکری و عملی شهرداری قم با 
سایر مجموعه های مختلف استان و تشکیل کارگروه های تخصصی در قم دنبال شده 

است تا برنامه ها و خدمات از نظر کمی و کیفی به سطح مطلوبی برسد.
وی خاطر نشان کرد: اجرای برنامه های فرهنگی متناسب با محلات شهر مقدس قم 
از دغدغه های مهم شهرداری است و این مهم در شورای معاونان شهرداری در حال 
پیگیری است و هم افزایی با مجموعه حرم مطهر مورد تأکید و موجب برکات روزافزون در 

خدمت رسانی به زائران و مجاوران خواهد بود.

مدیر روابط عمومی حرم مطهر کریمه اهل بیت)س(:

 تعاملات فرهنگی آستان بانوی کرامت و شهرداری قم افزایش می یابد

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم  خبرداد:

ایجاد 5۰۰۰ فرصت شغلی به صورت 
مستقیم در سال گذشته

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم از ایجاد ۵۰۰۰ فرصت شغلی به صورت مستقیم در سال ۱۴۰۰ و از طریق 

منصوبات این سازمان در سطح مناطق هشت گانه خبر داد.
علیرضا مظفری با اشاره به ایجاد پنج هزار شغل توسط این سازمان در سال 
گذشته اظهار داشت: سازمان میادین به عنوان یکی از بازوان اجرایی شهرداری، 
شرح وظایف از پیش تعیین شده ای داشته و اهداف خُرد و کلانی برای آن ترسیم 
گردیده و می بایست برای تحقق این اهداف، متناسب با شرح وظایف تعریف شده 

اقدام کند.
وی به تشریح اقدامات سازمان در این زمینه پرداخت و عنوان کرد: در مجموعه 
سازمان سعی شده هدف ایجاد درآمدهای پایدار به صورت تدریجی باشد تا منجر 
به افزایش درآمدها و هزینه کرد منطقی، متناسب با سرمایه گذاری ها صورت پذیرد.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم گفت: سازمان میادین با احداث ۱۶ باب فروشگاه همشهری، ۶۱ باب بازارچه 
عرضه میوه و تره بار ریحان، در اختیار داشتن ۱۰ باب جایگاه عرضه سوخت 
CNG، کیوسک های سطح شهر اعم از کیوسک های تنقلات، مطبوعات و عرضه 
یخ بهداشتی، بهره برداری از شهرک بزرگ خدمات خودرویی و شهرک صنوف، 
استقرار غرف فصلی و مناسبتی و همچنین ساماندهی بازار روزها و …، جمعاً برای 

۵۰۰۰ نفر ایجاد اشتغال ایجاد کرده است.
مظفری تلاش برای توزیع عادلانه خدمات و امکانات در تمام مناطق هشت گانه 
ابراز کرد: اعتماد مردم به  را از مهمترین اولویت های کاری سازمان برشمرد و 
اقدامات شهرداری ها بالاترین سرمایه آن ها بوده و می بایست عمق این اعتماد را 

گسترده و اتکا به اعتماد مردم را افزایش دهیم.
 

مدیر منطقه یک شهرداری قم :

رفع مشکلات محله دروازه ری
 نیازمند بودجه های ویژه است

مدیر منطقه یک شهرداری قم گفت: با توجه به بافت فرسوده و کوچه های بسیار 
کم عرض، مشکلات زیادی برای اهالی به وجود آمده که در این زمینه نیاز است که 
یک توجه استانی و ملی به این محدوده شود و مقامات مسئول با رایزنی های بیشتر 

بودجه های خاص دولتی موردنیاز بازسازی این محلات را جذب کنند.
مجید محمدرضاخانی در بازدید از محله دروازه ری، با تأکید بر لزوم ایجاد فضای 
نشاط آور برای شهروندان و به ویژه جوانان اظهار داشت: مردم قم از پیشگامان 
انقلاب اسلامی بوده اند و اهالی این محله نیز یکی از محورهای اصلی انقلاب در 

شهر قم بوده و می بایست توجه ویژه ای به این محله شود.
وی با بیان اینکه اهالی این محل یکی از قدیمی ترین ساکنان بومی قم بوده که 
در دوره هشت سال دفاع مقدس نیز شهدای زیادی را تقدیم انقلاب نموده اند، ابراز 
کرد: به مردم این محله به شدت مدیون هستیم اما متأسفانه از نظر پیشرفت جزو 
محلات کمتر برخوردار کلانشهر قم بوده و نیاز است که از طرف همه نهادها توجه 

ویژه ای به این محله شود.
مدیر منطقه یک شهرداری قم افزود: با توجه به بافت فرسوده و کوچه های بسیار 
کم عرض، مشکلات زیادی برای اهالی به وجود آمده که در این زمینه نیاز است که 
یک توجه استانی و ملی به این محدوده شود و مقامات مسئول با رایزنی های بیشتر 

بودجه های خاص دولتی موردنیاز بازسازی این محلات را جذب کنند.
وی با تقدیر از همکاری شهروندان این منطقه عنوان کرد: این محله از نظر 
فضای سبز شرایط مناسبی نداشته و سرانه فضای سبز بسیار پایینی دارد که 

مدیریت شهری تلاش های مستمری برای رفع این مشکل در دست اقدام دارد.
محمدرضاخانی ضمن ابراز خرسندی و امیدواری به نگاه خاص مدیران استان 
بخصوص استانداری و شهرداری قم در ایجاد تحول و آبادانی در این محله، از 
شهروندان درخواست کرد با همراهی و همکاری، شهرداری را در اجرای بهتر و 
سریع تر پروژه ها یاری کنند تا بتوانیم فضای بهتر و درشان شهروندان ایجاد نمائیم.
گفتنی است در این بازدید مشکلات مرتبط با کمبود فضاهای فرهنگی، فضای 
سبز و موضوعات مرتبط با اطراف مساجد محله و همچنین بازار کهنه موردبحث و 

بررسی قرار گرفت.
 

 مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم مطرح کرد:

لزوم پرداخت عوارض شغلی و کسبی 
تا پایان خرداد 

پرداخت  به ضرورت  اشاره  با  قم  و وصول درآمد شهرداری  مدیرکل تشخیص 
عوارض شغلی و کسبی گفت: پرداخت نقدی عوارض شغلی و کسبی تا پایان 

خردادماه مشمول ۱۵ درصد تخفیف خواهد بود.
اظهار  و کسبی  پرداخت عوارض شغلی  به ضرورت  اشاره  با  محمد وحیدنیا 
داشت: پرداخت نقدی عوارض شغلی و کسبی تا پایان خردادماه مشمول ۱۵ 

درصد تخفیف خواهد بود.
از کلیه صاحبان  ادامه داد:  مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم 
مشاغل و کسبه تقاضا می شود جهت بهره مندی از این تخفیفات در اسرع وقت 

عوارض خود را پرداخت نمایند
وکلا،  شامل  وابسته  حرف  کلیه  و  پزشکان  را  شغلی  عوارض  مشمولین  وی 
کارشناسان دادگستری، دفاتر بیمه، دفاتر خدمات قضایی و پلیس +۱۰، دفتر 
کارگزاری بورس، دفاتر مسافرتی و سایر مشاغل ماده ۱۱ تعرفه مصوب شورای 
اسلامی شهر برشمرد و افزود: لازم است جهت پرداخت این عوارض به اداره کل 

درآمد شهرداری واقع در خیابان خاکفرج مراجعه نمایند.
وحیدنیا با اشاره به قرارداد شهرداری قم با اتاق اصناف خاطرنشان کرد: از کسبه 
و واحدهای کسب نیز درخواست می شود جهت پرداخت عوارض به اتحادیه های 

مربوطه مراجعه نمایند.
 

مدیر منطقه پنج شهرداری قم :

مسیر بلوار خلیج فارس تا آرامستان 
بقیع بهسازی می شود

مدیر منطقه پنج شهرداری قم از بهسازی مسیر بلوار خلیج فارس به سمت 
جمکران تا آرامستان بقیع در سال ۱۴۰۱ خبر داد و گفت: علت خرابی و تکه تکه 
شدن آسفالت مسیر به خاطر ورود خودروهای سنگین به معبر شهری و کاهش 

ناگهانی سرعت و ترمز خودرو و همچنین گرمای هوا است.
زین العابدین قراچورلوی با اشاره به مطالبه مردم در خصوص ترمیم آسفالت 
بلوار خلیج فارس در مسیر آرامستان بقیع تا میدان حضرت ولی عصر)عج( اظهار 
داشت: مشکل ایجادشده در این مسیر به علت نامناسب بودن زیرسازی مسیر 

و یا آسفالت نیست.
وی علت خرابی و تکه تکه شدن آسفالت مسیر را عبور خودروهای سنگین و باری 
دانست و افزود: این محدوده مسیر ورود خودروهای سنگین به معبر شهری بوده و 
به علت کاهش ناگهانی سرعت و ترمز خودروها آسفالت مسیر مدام در حال آسیب 

دیدن است.
مدیر منطقه پنج شهرداری قم تصریح کرد: ترمزهای زیاد با سرعت بالا و سنگینی 
خودروها به خصوص در هوای گرم عامل ایجاد این مشکل بوده و با وجودترمیم 
آسفالت به صورت دوره ای و مستمر بعد از مدت کوتاهی دوباره این مشکل ایجاد 

می شود.
وی برنامه شهرداری را در سال ۱۴۰۱  ترمیم مجدد آسفالت این مسیر اعلام کرد 
و گفت: با اعلام برنامه اجرایی سال ۱۴۰۱ به مناطق، زیرسازی و آسفالت مسیر 

آغازشده و مسیر بهسازی می شود.
قراچورلوی تأکید کرد: بعد از زمان کوتاهی و با شروع گرمای هوا حتماً دوباره این 
مشکل ایجادشده و نمی توانیم مانع ایجاد چنین مشکلاتی در مسیرهای ورودی 

خودروهای سنگین و باری به محدود شهر شویم.

رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، نگاه انقلاب اسلامی به 
تکنولوژی را نگاهی فرصت ساز عنوان کرد و معرفی اسلام به جهانیان را، رسالت 

انقلاب اسلامی در قرن جدید دانست.
آیت الله حسینی بوشهری در دیدار نایب رئیس هیئت مدیره شرکت مخابرات ایران 
که در دفتر جامعه مدرسین حوزه علمیه قم برگزار شد، رسالت انقلاب اسلامی را در 
قرن جدید، انتشار اسلام به سراسر دنیا عنوان کرد و گفت: دشمن جنگ ترکیبی 
علیه ما راه انداخته است و ما باید در مقابل دشمنان ایستادگی کنیم و پیام دین را 

به سراسر دنیا برسانیم.
دبیر شورای عالی حوزه های علمیه، افزود: تمامی بشریت مخاطب اسلام هستند 
و انقلاب اسلامی که در راستای همان رسالت پیامبر گرامی اسلام صلی الله علیه 
و آله و سلم تشکیل شده است، باید جهانیان را برای ظهور منجی آماده کند و بستر 
سازی مناسب را برای تحقق آن به انجام برساند. احکام اسلامی موافق فطرت بشر 
هستند و از این رو به حول و قوه الهی بر تمام نیرنگ های دشمنان پیروز خواهیم 

شد.
امام جمعه قم ادامه داد: امروزه دنیای بی رحمی را شاهد هستیم که آنچه در آن 
اهمیت دارد صرفا منافع است و انسانیت کمتر مورد توجه قرار می گیرد. دشمنان 
از ابزار تکنولوژی برای دست یابی به منافع خود بهره می برند و در راه دست یابی به 

منافع خود اساسا به انسان و انسانیت اهمیتی نمی دهند.
وی افزود: تکنولوژی همانگونه که می تواند به عنوان تهدیدی در دست دشمنان 
باشد، می تواند به عنوان فرصتی برای احقاق حقوق ستمدیدگان در سراسر دنیا و 
ایستادگی در برابر شروران عالم مورد استفاده قرار گیرد. نگاه ما به تکنولوژی همین 
نگاه فرصت ساز است و عزم و اراده شرکت مخابرات در تحقق اهداف انقلاب 

اسلامی و رهبر عظیم الشأن آن، واضح است.
نایب رئیس هیئت مدیره شرکت مخابرات ایران:

استان قم در شاخص های مختلف جزو پنج استان برتر کشور است
نایب رئیس هیئت مدیره شرکت مخابرات ایران  نیز دراین دیدار گفت: با در 
نظر گرفتن شاخص های مختلف، استان قم جزو ۵ استان برتر کشور از لحاظ 

زیرساخت ها و خدمات مخابراتی محسوب می شود.
سیداسدالله دهناد، اظهار کرد: در حال حاضر ۱۷۵ هزار کیلومتر از شهر قم 
مجهز به فیبرنوری است و این آمادگی را داریم با همکاری شهرداری تمام سطح 

شهر را زیر پوشش فیبرنوری ببریم.
وی از آمادگی شرکت مخابرات برای همکاری با حوزه های علمیه خبر داد و افزود: 
با سرمایه گذاری های انجام شده در شرکت مخابرات و حوزه ارتباطات کشور فرصت 

ها و ظرفیت های مناسبی برای نشر معارف و ارزش های دینی ایجاد شده است.
دهناد اظهارکرد: به لطف وجود نیروهای متخصص و توانمند، شرکت مخابرات 
قابلیت خدمات دهی به شرکت های دانش بنیان را دارد و مخابرات خود را یکی 
از مخاطبان اصلی پیام نوروزی مقام معظم رهبری در زمینه تولید، دانش بنیان و 

اشتغال آفرین می داند.

آیت الله حسینی بوشهری در دیدار نایب رئیس هیئت مدیره شرکت مخابرات ایران:

باید با همان ابزار دشمن پیام دین را به سراسر جهان برسانیم

مقدس  آستان  الملل  بین  امور  اداره  رئیس 
حضرت معصومه سلام الله علیها از تولید 90 برنامه 
رسانه ای تفسیر قرآن کریم به سه زبان عربی، اردو و 
تایی با موضوع امت اسلامی برای پخش در شبکه 

های بین المللی در ماه مبارک رمضان خبر داد.
کمال ثریا اردکانی در گفت و گویی اظهار کرد: 
اداره امور بین الملل آستان مقدس بانوی کرامت 
۹۰ برنامه ویدیویی تفسیر قرآن کریم با موضوع امت 
اسلامی را برای پخش در شبکه های بین المللی 

ماه مبارک  آستان مقدس در  و صفحات مجازی 
رمضان تولید کرده است.

وی ادامه داد: ۳۰ برنامه تفسیر قرآن کریم به زبان 
عربی توسط حجت الاسلام والمسلمین شیخ جواد 
امین با همکاری شبکه ولایت تولید شده است که 
در ماه مبارک رمضان از این شبکه پخش می شود.

مقدس  آستان  الملل  بین  امور  اداره  رئیس 
حضرت معصومه سلام الله علیها افزود: ۳۰ برنامه 
ویدیویی تفسیر قرآن کریم به زبان اردو نیز توسط 

حجت الاسلام مولانا علی عباس خان با همکاری 
شبکه هدایت تی وی برای پخش در ماه مبارک 

رمضان تولید شده است.
وی گفت: ۳۰ برنامه ویدیویی تفسیر قرآن کریم 
تایی  نیز جهت پخش در صفحات  تایی  زبان  به 
زبان اداره امور بین الملل آستان مقدس حضرت 
معصومه سلام الله علیها در شبکه های اجتماعی 
در ماه مبارک رمضان تولید شده است که هر روز 

یک ویدیو بارگذاری می شود.

 اداره امور بین الملل آستان مقدس حضرت معصومه )س (خبر داد؛
تولید ۹۰ برنامه تفسیر قرآن کریم برای ماه مبارک رمضان به زبان های خارجی

  اصل ماجرای اسپری فلفل در استادیوم لورفت!

طرح: مهدی عزیزی

اظهارات وزیر کشور که هجوم مردم را دلیل بروز اتفاقات مشهد دانسته و گفته بود که 
اسپری فلفل در هوا پاشیده شده است.


